






















































































































































































































پنج شنبه 9 شهریور 1402 -31 آگوست 2023 -14 صفر  1445 - شماره  26977

خبر

رهبر معظم انقلاب با تاکید بر اینکه بنده در این سی و چند 
سال از همه  دولت ها با گرایش ها و توان های مختلف حمایت 
همه جانبه  کمک  این  مستحق  دولت ها  همه   گفتند:  کردم، 
این  مورد  در  لکن  کردیم.  دولت ها کمک  همه   به  ما  هستند. 
دولت علاوه  بر کمک، بنده با نگاه به این دو ساله، تمجید هم 

می خواهم بکنم.  
به گزارش ایرنا، در سالروز شهادت شهیدان رجائی و باهنر و 
به مناسبت هفته دولت، رئیس جمهور و هیات دولت سیزدهم 
امام  حسینیه   در  حضور  با  )چهارشنبه(  گذشته  روز  صبح 
خمینی)ره( با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی 

دیدار کردند.
برای  کار  و  الهی  رضای  کسب  باید  دولت ها  رمز  اسم 

مردم باشد
ایشان با تاکید بر اینکه اسم رمز دولت ها باید کسب رضای 
الهی و کار برای مردم باشد، افزودند: این هفته مزینّ است به 

نام دو شهید بزرگوار، شهید رجایی و شهید باهنر.
رهبر معظم انقلاب ادامه دادند: نکته  مطرح شدن این دو نفر 
نفر  دو  این  گیری  جهت  آنهاست.  گیری  جهت  در  چیست؟ 

شهید عزیز، جهت گیری انقلابی و الهی بود.
آیت الله خامنه ای بیان داشتند: زندگی آنها درست منطبق بود 
با سرنوشت آنها. یعنی دنبال رضای الهی بودند، رضای الهی و 
کار برای مردم که این هم مشمول رضای الهی است، این مهم 
است پس. یعنی اسم رمز دولت های ما باید این باشد، کسب 
رضای الهی و کار برای مردم. اصلًا باید هدف را در این دو 

جمله خلاصه کنیم. 
ایشان با تاکید براینکه مساله معیشت مردم خیلی مهم است، 
انجام  زحمت  این  با  که  دولت  مثبت  اقدامات  همه  گفتند: 
می شود، تحت الشعاع مشکلات معیشتی مثل گرانی مسکن و 

اجاره بها قرار می گیرد و این حیف است.
تورم  کاهش  تحریم ها،  خنثی سازی  شاخص  مهمترین 

است 
شاخص  مهمترین  اینکه  به  اشاره  با  انقلاب  معظم  رهبر 
خنثی سازی تحریم ها، کاهش تورم است، یادآورشدند: عمده 
تحریم ها،  با هدف گروگان گرفتن معیشت مردم است؛ باید در 

کنار مذاکرات،  تحریم ها را خنثی کرد.
اظهار  دولت  هیات  و  رئیس جمهور  به  انقلاب خطاب  رهبر 
داشتند: هر تصمیمی می خواهید در زمینه اقتصاد بگیرید ببینید 

تاثیرش بر نکات برجسته ای مانند فاصله طبقاتی، ثبات بازار، 
نرخ ارز، کاهش تورم، رشد تولید و ... چگونه است.

آیت الله خامنه ای تصریح کردند: بنده در این سی و چند سال 
با گرایش ها و توان های مختلف حمایت  از همه  دولت ها 
کردم. دلیلش هم واضح است؛ چرا که شرایط کشور و اهدافی 
که ما برای خودمان ترسیم کردیم در جمهوری اسلامی اقتضاء 
به قوه  مجریه که وسط میدان است، کمک  می کند که همه 
کنند؛ رهبری کمک کند، مردم کمک کنند، روشنفکرها کمک 
کنند، نخبگان کمک کنند؛ قاعده اش این است؛ همه  دولت ها 
مستحق این کمک همه جانبه هستند. ما به همه ی دولتها کمک 
کردیم. لکن در مورد این دولت علاوه  بر کمک، بنده با نگاه 

به این دو ساله، تمجید هم می خواهم بکنم. 
انجام گرفته زبان رسایی  بیان آنچه که  زبان دولت در 

نیست 
ایشان ادامه دادند: متاسفانه زبان دولت در بیان آنچه که انجام 
گرفته زبان رسایی نیست؛ اتفاقاتی که افتاده اتفاقات خوب،  
به آن اندازه ای که شایسته و حقش هست به آن اندازه در نظر 
مردم و ذهن مردم منعکس نشده. بنده می خواهم یک مقداری 
بگویم شاید کمک بشود به اینکه حقایق و واقعیت هایی که در 
مورد دولت هست برای آحاد مردم و افرادی که نظر و غرضی 

ندارند بیشتر آشکار بشود.
رهبر انقلاب خاطرنشان کردند: آنچه که من می خواهم تکیه 
کنم این است که تعداد قابل توجهی از شاخص های اقتصاد 

کلان رشد را نشان می دهد، پیشرفت را نشان می دهد.
آیت الله خامنه ای اضافه کردند: بعضی از دولت ها طبیعتشان 
این است که فردا را قربان امروز می کنند این دولت نکرده 
این کار را. کارهای بزرگ و زیربنایی را انجام داده که اثرش 
ممکن است امروز ظاهر نشود به طور کامل اما بالاخره ظاهر 
بخش  در  سیزدهم  دولت  در  دادند:  ادامه  شد.ایشان  خواهد 
مدیریتی هم کارهای بسیار خوبی در دولت انجام گرفته است. 
یکی از آنها حضور در بین مردم و مواجهه  مستقیم با مشکلات 
مردم است.  این بسیار کار مفیدی است. از چند جهت مفید 
است. یکی  اینکه که شما اطلاعات دست اول پیدا می کنید. 
فواید دیگر هم دارد. ارتباط نزدیک و متواضعانه و صمیمی با 

مردم. این خیلی مهم است. 
آنچه که هست، متعلق به مردم است 

حضرت آیت الله خامنه ای تصریح کردند: ما حق نداریم با مردم 

رفتار از جایگاه استعلاء و استکبار برخورد کنیم و حرف بزنیم. 
ما کسی نیستیم. آنچه که هست متعلق به مردم است. اگر شأن 
شغلی و مقامی هم به ما داده شده اولًا مردم داده اند، ثانیاً داده 

شده برای اینکه به مردم خدمت بکنیم.
اینکه ساده زیستی و  به  اشاره  با  ادامه  انقلاب در  رهبر معظم 
به  دولت  حکومتی  و  شخصی  سلوک  در  تشریفات  کاهش 
خصوص شخص آقای رئیس جمهور برای من چشم گیر است، 
بیان داشتند: روحیه  جهادی در دولت نشان داده می شود. به 
بسیار  این  مدیریتی،  گوناگون  رده های  در  جوانان  کارگیری 
چیز مهمی است. چیز لازمی است و بحمدالّله در این دولت 

انجام گرفته است.
ایشان تاکید کردند: در بخش سیاست خارجی تحرک دولت 
تحرک بسیار خوبی است. این سیاستی که شما اتخاذ کردید 
بسیار سیاست  این  با همسایگان،  ارتباط  از  که عبارت است 
از  یک  هیچ  با  باید  ما  کرد.  دنبال  باید  را  این  است.  خوبی 

همسایگانمان مناقشه نداشته باشیم. 
هرچه مناقشه هست، تبدیل بشود به همکاری 

بشود  تبدیل  هست،  مناقشه  هرچه  دادند:  ادامه  انقلاب  رهبر 
به همکاری. این کاری است ممکن و یک مقداری هم انجام 

گرفته و بعد از این هم باید انجام بگیرد.
آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: یا ارتباط با همه  دولت 
استثنای  یک  با  هستند  ما  با  ارتباط  به  مایل  که  دنیا  در  های 
قاره های  با  ارتباط  ما  است.  مشخص  حالا  که  محدودی 
مختلف، آمریکای جنوبی، آفریقا، آسیا، شرق آسیا، همه جا، 
با  مختلف،  با کشورهای  متنوع  و  متعدد  ارتباط  سیاست  این 
اقلیمی، از  خصوصیاتی که دارند از لحاظ سیاسی، از لحاظ 
درستی  کار  این  فرهنگی،  غیره،  و  اقتصادی  امکانات  لحاظ 

است.
بین المللی  مهم  پیمان  دو  در  عضویت  داشتند:  اظهار  ایشان 
اتفاق  این  خود  بود.  خوبی  خیلی  موفقیت  کوتاه،  فاصله   در 
نه فقط مفید برای کشور هست، بلکه حکایت از یک حقایق 
و واقعیاتی هم می کند و نشان دهنده  این است که کشور در 
پیمان  این  و مؤسسان  مشترکان  دارد که  قرار  وضع و حدی 
های بین المللی راغب و مایلند و بلکه گاهی مصرّند که کشور 

عزیزمان جزو آنها بشود. 
رهبر انقلاب با بیان اینکه در مورد اقتصاد هم امسال ما شعاری 
که مطرح کردیم، دو بخش داشت. یکی مهار تورم، یکی رشد 
تولید، اضافه کردند: مهمترین کاری که برای مهار تورم می 
شود انجام داد این است که ما تولید کشور را بتوانیم بالا ببریم. 
چگونه می توان تولید را رشد داد. دو نکته اینجا وجود دارد.

آیت الله خامنه ای ادامه دادند: یکی اینکه ما حمایت کنیم، دوم 
اینکه موانع سر راه را برداریم. حمایت یعنی چه؟ یعنی حمایت 
قانونی اولًا، مقررات جوری باشد که تولید آسان بشود، برای 
حمایت  بعد  بشود.  باصرفه  هم  بشود،  آسان  هم  تولیدکننده 
های مالی، مقداری که حالا به عهده  دستگاه های دولتی است 
تأمین منابع ارزی و ریالی در آن حدی که جزو وظائف است 
حمایت  داخلی.  تولید  از  فرهنگی  های  حمایت  همچنین  و 
مردم  به  کنیم  تفهیم  ما  اینکه  یعنی  داخلی  تولید  از  فرهنگی 
که آنجایی که محصول داخلی وجود دارد باید مردم به سمت 

محصول داخلی بروند.
ما در ارتباطات با کشورهای مختلف فرصت هایی داریم 

ایشان اظهار داشتند: در باب تعاملات خارجی و سیاست های 
بین المللی کارهای خوبی انجام گرفته است. ما در ارتباطات 
را  فرصت ها  این  داریم.  فرصت هایی  مختلف  کشورهای  با 

بشناسیم و از این فرصت ها به وقت استفاده کنیم.
رهبر انقلاب یادآورشدند: تفاهم نامه ها و سندهای همکاری ای 
با بعضی از  که امضا می شود روی کاغذ نماند. الان دولت 
حالا  خب  دارد،  مدت  طولانی  همکاری  سندهای  کشورها 
نتیجه اش چیست؟ این مهم است. نگذاریم صرفاً روی کاغذ 

باقی بماند این تفاهم نامه و سند همکاری.

آمار  طبق  گفت:  آب  صنعت  فدراسیون  مدیره  هیات  رئیس 
آمار  پایه  بر  و  ذخایر  درصد   ۹۴ اکنون  نیرو  وزارت  رسمی 
محافل پژوهشی بالای صددرصد از آب تجدیدپذیر را استفاده 
می کنیم که مابه التفاوت را هم از ذخایر تجدیدناپذیر برداشت 

می کنیم. 
رضا حاجی کریم در گفت وگو با ایلنا، درباره سرانجام برنامه 
تعادل بخشی آب های زیرزمینی باتوجه به برداشت هایی که از 
چاه ها صورت می گیرد، اظهار داشت: در دیدگاه کلان اینکه 
بنا بر آمار رسمی وزارت نیرو ذخایر تجدیدپذیر کشور ۱۰۳ 
میلیارد متر مکعب در سال و بنا بر آمار بسیاری اماکن پژوهشی 
و تحقیقاتی این عدد ۸۹ میلیارد متر مکعب در سال است، از 
آن سوی ماجرا ما حدود ۹۴ میلیارد متر مکعب در سال مصرف 
 ۹۴ اکنون  نیرو  وزارت  رسمی  آمار  طبق  یعنی  داریم،  آب 
درصد ذخایر و بر پایه آمار محافل پژوهشی بالای صددرصد 
از آب تجدیدپذیر را استفاده می کنیم که مابه التفاوت را هم از 

ذخایر تجدیدناپذیر برداشت می کنیم. 
ادامه داد: در حال حاضر از ذخایر تجدیدناپذیر هم که  وی 

حدود  می شود،  برآورد  مکعب  متر  میلیارد   ۴۰۰ آن  میزان 
کرده ایم،  برداشت  را  مکعب  متر  میلیارد   ۱۴۰ یعنی  یک سوم 
بنا به گزارش اخیر فرهنگستان علوم ما سالی ۱۶ میلیارد متر 
برای  که  می کنیم  استفاده  تجدیدناپذیر  ذخایر  این  از  مکعب 

تجدید آن نیازمند میلیون ها سال زمان است. 
اگر  کرد:  تاکید  آب  صنعت  فدراسیون  مدیره  هیات  رئیس 
حسابرسی این اعداد و وضعیت منابع آبی را در نظر بگیریم 
می بینیم نه تنها آستانه تنش را رد کردیم بلکه در جایی هستیم 
وجود  رفرنس ها  و  مرجع  استاندارد،  برای  تعریفی  هیچ  که 
 ،WTA شاخص  آبی،  تنش  شاخص  اساس  بر  یعنی  ندارد، 
شاخص فالکوما و یا پایداری آب؛ یا در وضعیت بسیار بد و 
یا در وضعیت بدی هستیم یعنی در هیچ شاخصی متوسط هم 
نیستیم و اگر به این مسئله موضوع تالاب ها و ظرفیت محدود 
شیرین سازی آب در سواحل جنوبی را هم اضافه کنیم؛ مشاهده 
آمایشی،  سیاست های  در  کلان  بازنگری  نیازمند  که  می کنیم 
نظام مصرف و تخصیص هستیم وقتی وضعیت اینگونه است 
طبیعتا اقدامات مقطعی مثل حفر چاه در تهران و تعادل بخشی 

پاسخگو نیست. 
وی بیان داشت: در جایی که اکنون هستیم نشان می دهد که 
چقدر در تعادل بخشی موفق عمل کرده ایم با وضعیت فعلی در 
سال ۱۴۳۵ ما ۱.۳ میلیون فرصت شغلی را از دست می دهیم 
و تامین آب شرب ۱۸.۵ میلیون نفر با مخاطره مواجه می شود 
تصور  است،  هولناک  بسیار  دورنما  ماجرا  دیگر  سمت  از  و 
افکار عمومی این است که یکی از گزینه ها برای حل مشکل 
آب شیرین سازی آب در سواحل جنوبی است اما واقعیت این 
است که برای استفاده از این ظرفیت اگر تمام طر ح های در 
حال توسعه، طراحی و احداث به بهره برداری برسد فقط یک 
میلیارد متر مکعب در سال را شامل می شود که این کمترین 
هزینه این آب یک یورو به ازای هر متر مکعب است که نه 
میزان آن جوابگوی نیاز ما بوده و نه قیمت آن به صرفه است. 
شیرین سازی  از  حاصل  آب  با  کرد:  خاطرنشان  حاجی کریم 
فقط می توان رفع تشنگی کرد، آبی نیست که بتوان کشاورزی، 
ایجاد اشتغال کرد و یا به عنوان منبع پایدار به آن نگاه کنیم، در 

هر حال دورنمای آب ترسناک و نگران کننده است.

سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی در پاسخ به 
سؤالی در خصوص سهام عدالت جاماندگان و کمبود احتمالی 
که  به قدری  دولت  داریم،  جاماندگان  برای  منابع  گفت:  منابع 
بخواهد سهام به جاماندگان واگذار کند دارد و در سال گذشته نیز 
دو بار تلاش کردیم مصوبه آن را از هیئت دولت دریافت کنیم، 
دستگاه هایی که مالک آن سهام و صنعت بودند با واگذاری سهام 

موافقت نکردند. 
وزیر اقتصاد در پاسخ به سوالی درباره جاماندگان سهام عدالت، 
از ارسال نامه جدید برای معاون اول رئیس جمهور برای اختصاص 
سهام عدالت به حدود ۴.۵ تا ۵ میلیون نفر از جاماندگان سهام 

عدالت خبر داد.
وزیر اقتصاد با بیان »فهرست افراد مستحق برای دریافت سهام 
عدالت بروزرسانی شده است و روز گذشته نامه جدیدی برای 
معاون اول جهت طرح در هیئت دولت ارسال کردیم« گفت: در 
مجموع برای حدود ۴.۵میلیون تا ۵میلیون نفر پیش بینی ارائه سهام 

انجام شده است.
سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی در پاسخ به 
سؤالی در خصوص سهام عدالت جاماندگان و کمبود احتمالی 
که  به قدری  دولت  داریم،  جاماندگان  برای  منابع  گفت:  منابع 
بخواهد سهام به جاماندگان واگذار کند دارد و در سال گذشته نیز 
دو بار تلاش کردیم مصوبه آن را از هیئت دولت دریافت کنیم، 
دستگاه هایی که مالک آن سهام و صنعت بودند با واگذاری سهام 

موافقت نکردند.
وی با بیان اینکه »روز گذشته مجدداً با بروزرسانی تعداد افرادی که 
مستحق بودند و باید مشمول عدالت می شدند نامه جدیدی را برای 
آقای مخبر معاون اول رئیس جمهور برای طرح در هیئت دولت 
ارسال کردیم«، گفت: در این پیشنهاد تلاش شد سهام هایی را که 
احتمالاً بدون مشکل باشند و تصور می کنیم وزرا با آن موافقت 
کنند، برای آقای مخبر ارسال کردیم تا در دستور کار هیئت دولت 

قرار بگیرد.

پیش بینی سهام برای ۵میلیون جامانده سهام عدالت
خاندوزی با تأکید بر اینکه »امیدوار هستیم امسال این وعده محقق 
شود«، گفت: سهامی که تا امروز از سوی دولت تأمین شده است، 
افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی و ۱.۵میلیون نفری را که در 
دهه ۸۰ از دریافت سهام عدالت جا مانده بودند، شامل می شود، 
در مجموع برای حدود ۴.۵ میلیون تا ۵ میلیون نفر، حتی افرادی که 
در دوره اول ثبت نام سهام عدالت انجام داده بودند و مستحق نیز 

بودند اما سهام دریافت نکردند، پیش بینی سهام انجام شده است.
سهام دار  زمان  پیش بینی  در خصوص  سؤالی  به  پاسخ  در  وی 
شدن جاماندگان گفت: اعطای سهام به جاماندگان زمان نمی برد 
و در حقیقت مسئله مصوبه هیئت دولت است. در صورتی که 
وزارتخانه های مالک شرکت های نفتی یا صنعتی موافقت کنند 
مراحل مربوط به اعطای سهام یک تا دو ماهه انجام شدنی است. 
امیدوار هستیم این پیشنهاد به سرنوشت پیشنهاد سال گذشته دچار 

نشود که با آن مخالفت شد.

رهبر معظم  انقلاب در دیدار اعضای هیات دولت:

مهمترین شاخص خنثی سازی تحریم ها، کاهش تورم است 
اسم رمز دولت ها باید کسب رضای الهی و کار برای مردم باشد

دستبرد به پس انداز آبی

 دورنمای آب نگران کننده است 

ارسال نامه جدید برای معاون اول رئیس جمهور 
خبر خوب وزیر اقتصاد برای جاماندگان سهام عدالت؛ پیش بینی سهام برای ۵ میلیون جامانده

مجمع تشخیص مصلحت نظام برای چندمین بار پس از بررسی 
توسط  شده  انجام  اصلاحات  گانه،  سه  قوای  شفافیت  طرح 
های  سیاست  و  نظام  کلی  های  سیاست  مغایر  نیز  را  مجلس 

مصلحتی نظام تشخیص داد. 
به گزارش فارس، طرح شفافیت قوای سه گانه که چندین بار 
بار دیگر در  بین مجلس و شورای نگهبان رد و بدل شده بود 
با  آن  مختلف  مفاد  و  بررسی  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع 
مغایر  نظام  مصلحتی  های  سیاست  و  نظام  کلی  های  سیاست 

تشخیص داده شد.
تاخیر مجمع تشخیص در بررسی طرح شفافیت قوای سه 

گانه
در  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عمومی  روابط  گزارش  به 
در  لاریجانی  آملی  الله  آیت  طرح  این  بررسی  جلسه  ابتدای 
توضیح چرایی بررسی مجدد این مصوبه در جلسه امروز هیئت 
در  بایست  اسفند ۱۴۰۱می  داشت:  اظهار  نظارت مجمع،  عالی 
در طرح  را  مجلس  بار اصلاحات  برای سومین  قانونی،  مهلت 
اهمیت آن، در  به دلیل  اما بودجه ۱۴۰۲  شفافیت بررسی کنیم 
کم  فرصت  و  فوریت  به  توجه  با  و  گرفت  قرار  کار  دستور 

رسیدگی به آن، فرصت رسیدگی به طرح شفافیت ممکن نشد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به اعلام اشکالات 
این  از تصویب  بعد  این مصوبه از سوی اعضای مجمع گفت: 
قانون، هیئت دولت متوجه شد که این مصوبه در حوزه اجرا با 
مشکلات فزاینده ای مواجه است و برای دولت موانع ایجاد می 
کند. در واقع هیئت دولت، مرجع رسیدگی به مشکلات و مسائل 
به  هم  و  ممکن  هم  مذاکراتش،  مشروح  انتشار  و  است  کشور 
صلاح نیست. برای رفع این ایرادات راهکارهایی از سوی دولت 
مطرح و در نهایت با کسب اجازه از محضر مقام معظم رهبری 
تصمیم گرفته شد که هیئت عالی نظارت مجمع، مغایرت های 

این مصوبه را با سیاست های کلی، یکبار دیگر بررسی نماید.
پیشنهادی برای تسریع فرآیند رسیدگی به طرح که با آن 

مخالفت شد
 محمدباقر ذوالقدر، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در این 
جلسه با اشاره به اینکه مجلس در مورد ایراد هیئت عالی نظارت 
و شورای نگهبان به ماده۳ )شفافیت مذاکرات مجمع تشخیص 
مصلحت نظام(، بر نظر خود اصرار ورزیده است، این موضوع 
به عنوان تشخیص مصلحت در صحن مجمع مطرح و رسیدگی 
شده است، پیشنهاد کرد: به استناد ماده ۳۶آئین نامه داخلی مجمع 
پیشنهادهای اصلاحی در خصوص سایر مواد مصوبه مجلس در 

صحن مجمع مطرح و تصمیم گیری شود.
آیت الله آملی لاریجانی در این رابطه تصریح کرد: این پیشنهاد 
مسیر ساده تری را برای اصلاح اشکالات این مصوبه مطرح می 
کند لکن با آئین نامه مجمع منطبق نیست و نیاز به استجازه و 

اخذ مجوز از رهبر معظم انقلاب دارد.
مغایرت های قبلی به قوت خود باقی است

معاون حقوقی  که  نظارت  عالی  هیئت  اعضای  ادامه جلسه  در 
ریاست جمهوری نیز در آن حضور داشت، در خصوص نحوه 
مصلحت  تشخیص  مجمع  و  نظارت  عالی  هیئت  قانونی  ورود 
نظام به مصوبه »شفافیت قوای سه گانه و دستگاههای اجرایی و 
سایر نهادها« تبادل نظر کردند و پس از قرائت گزارش کمیسیون 
نظارت دبیرخانه مجمع؛ به اتفاق آرا مشخص گردید که مغایرت 
های اعلام شده توسط هیئت در جلسه ۳ آبان ۱۴۰۱ در مواد ۱ 

تا ۴ به قوت خود باقی است. 
طبق  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عمومی  روابط  بنابرخبر 
»شفافیت  مصوبه  مجمع،  دبیرخانه  نظارت  کمیسیون  گزارش 
قوای سه گانه و دستگاههای اجرایی و سایر نهادها« سال گذشته 
در هیئت عالی نظارت مجمع بررسی گردیده است و ۵ ماده آن 
مغایر سیاست های کلی نظام اعلام شده است که در نهایت پس 
از اعلام نظر هیئت و اصلاح توسط مجلس، ۴ مورد از مغایرت 
اما پس از اصلاح مصوبه در  باقی مانده است  ها )مواد ۱تا۴( 
به دلیل هم  را  نظارت مجمع آن  اسفند۱۴۰۱، هیئت عالی  اول 
زمانی با بررسی مغایرت های بودجه ۱۴۰۲ بررسی نکرده است.

برق تامین شده برای مصارف صنعتی، خانگی، کشاورزی و 
سایر مصارف در خرداد، تیر و مرداد ۱۴۰۲ به ۹۱.۸ میلیارد 
کیلووات ساعت می رسد که از مصرف سالانه برق ۱7۰ کشور 
پاکستان  و  فیلیپین  اتریش، سنگاپور،  ازجمله سوئیس،  جهان 

بیشتر است. 
برق یکی از مهمترین زیرساخت های توسعه هر کشور است 
و نگاه به میزان مصرف برق هر کشور می تواند شاخصی برای 

توسعه یافتگی تلقی شود.
بر اساس اطلاعات شرکت توانیر از مصرف انرژی برق ایران 
در ۳ ماهه خرداد، تیر و مرداد سال ۱۴۰۲، میزان مصرف برق 
در بازه زمانی یاد شده به ۹۱.۸ میلیارد کیلووات ساعت رسیده 
است. این شاخص در سال ۱۴۰۱ به ۸۶.۸ میلیارد کیلووات 
ساعت رسیده بود و در سال ۱۴۰۰ نیز 7۹.۳ میلیارد کیلووات 

ساعت بود.
برق بخش خانگی و صنعتی در خرداد تا مرداد سال ۱۴۰۲، 
دوم  و  اول  جایگاه  در  برق  مصرف  درصد   ۳۳ با  هرکدام 
با ۱۵ درصد  قرار گرفتند و بخش کشاورزی  انرژی  مصرف 
و  تجاری  عمومی،  مصارف  همچنین  است.  سوم  جایگاه  در 
سایر مصارف نیز بخش باقی مانده از انرژی کشور را به خود 

اختصاص دادند.
از مصرف سالانه  بیشتر  ایران  مرداد  تا  برق خرداد  *مصرف 

۱7۰ کشور دنیا
تنها در ۳ ماه از سال  به منظور درک از مصرف برق کشور 
بین خرداد تا مرداد ۱۴۰۰، مقایسه این میزان مصرف انرژی با 
می تواند  جهان  کشورهای  از  برخی  سالانه  برق  مصرف  کل 
از توان صنعت برق کشور برای تامین انرژی مورد تقاضا در 

ایران پرده برداری کند.
در این راستا بر اساس اطلاعات مصرف برق کشورهای جهان 
از پایگاه اطلاعاتی )World Population Review( مصرف برق 
ایران تنها در ۳ ماهه خرداد تا مرداد سال ۱۴۰۲ از کل مصرف 
فندلاند،  پاکستان،  جمله  از  جهان  کشور   ۱7۰ سالانه  برق 

بلژیک، اتریش، سوئیس و سنگاپور بیشتر است.
*33 درصد برق تامین شده در 3 ماه به صنایع رفت و به 

جهش تولید ختم شد
صنعت برق کشور به واسطه تامین نیاز برق کشور در ۳ ماه 
خرداد تا مرداد ۱۴۰۲ که بیشتر از مصرف سالانه ۱7۰ کشور 
این  در  می کند.  تحمل  ملاحظه ای  قابل  فشار  است،  جهان 
با  انرژی در گفت وگو  اقتصاد  راستا، علی رادمحر، کارشناس 
فارس گفت: ظرفیت ایجاد شده در شبکه برق ایران در ردیف 
کشورهای توسعه یافته قرار داشته و در صورت ایجاد چرخه 
بهره وری در مصارف کشور، صنعت برق ایران توانایی تامین 

برق تا ۳ برابر ظرفیت فعلی اقتصاد ایران را دارد.
این کارشناس اقتصاد انرژی بیان کرد: ۳۳ درصد از برق تامین 
شده ایران به مقصد صنعت کشور رفته و همین مسئله زمینه 

جهش تولید صنایع کشور را رقم خواهد زد.

طرح شفافیت قوای سه گانه بار 
دیگر توسط مجمع تشخیص رد شد 

مصرف برق سه ماهه ایران بیش  از 
مصرف سالانه 170 کشور 

پارلمان انگلیس:چین تهدیدی برای ماست 
منطقه  در  چی  سیاست  انگلیس  پارلمان  خارجی  روابط  کمیته 
روابط  کمیته  کرد.  توصیف  این کشور  علیه  تهدیدی  را  اقیانوسیه 
برای  تهدیدی  چین  که  کرد  اعلام  انگلیس  عوام  مجلس  خارجی 
کشور و منافع آن در منطقه اقیانوس هند و آرام است و سیاست 
پکن در قبال لندن به طور فزاینده ای تهاجمی است.در گزارش این 
کمیته تاکید شده است که فعالیت حزب کمونیست چین تهدیدی 
برای انگلیس و منافع آن است. رقابت بین کشورها متمایز به اراده 
قاطع است اما رفتار حزب کمونیست چین در حال حاضر متمایز 
به دشمنی روزافزون در قبال انگلیس است. در این گزارش به لندن 
توصیه شده است تا دیپلماسی بازدارنده را با تقویت سیاست دفاعی 

از جمله حفاظت از تایوان توسعه دهد. 
وزیر خارجه فرانسه: وقایع اخیر نیجر نتیجه انکار 

دموکراسی بود 
دموکراسی  انکار  نتیجه  را  نیجر  اخیر  وقایع  فرانسه  خارجه  وزیر 
اخیر  فرانسه وقایع  »کاترین کولونا«، وزیر خارجه  توصیف کرد.  
نیجر را ناشی از انکار دموکراسی دانست و تأکید کرد که پاریس به 
حمایت از حاکمیت قانون اساسی حتی در صورت تردید دیگران 
اخیر  گفت:  »حوادث  کولونا  داد.  خواهد  ادامه  حمایت  این  برای 
هستند  مهم  دموکراتیک  نهادهای  که  می دهد  نشان  ما  به  نیجر  در 
دموکراتیکی  کودتاگر  هیچ  خورد.  خواهند  شکست  کودتاگران  و 
وجود ندارد«.  وی تاکید کرد: »ما با کشورهای آفریقایی آینده ای 
مشترک داریم، این کشورها، شرکای اصلی هستند و ما نیاز مشترک 

داریم«.
عربستان از برقراری روابط دیپلماتیک با ۶ کشور 

خبر داد 
عربستان سعودی از برقراری روابط دیپلماتیک با ۶ کشور جدید خبر 
داد. شورای وزیران عربستان سعودی با برقراری روابط دیپلماتیک 
با ۶ کشور موافقت کرد.تصمیم برای برقراری روابط دیپلماتیک با 
۶ کشور روز سه شنبه در جریان نشست شورای وزیران عربستان 
اتخاذ شد.بر  این کشور  پادشاه  عبدالعزیز«  بن  »سلمان  ریاست  به 
این اساس کشورهایی که عربستان با آنها روابط دیپلماتیک برقرار 
خواهد کرد عبارتند از: سنت وینسنت و گرینادین، ساموآ، جمهوری 

نائورو، جمهوری کریباتی، ایالات میکرونزی و پاپوا گینه نو .
مشاور زلنسکی: امسال انتخابات نداریم

همه  دست  روی  را  پاکی  آب  اوکراین  رئیس جمهوری  مشاور 
ریخت و اعلام کرد که این کشور امسال انتخابات نخواهد داشت. 
که  بود  گفته  پیش تر  اوکراین  رئیس جمهوری  زلنسکی،  ولودیمیر 
 ۲۰۲۴ در  را  ریاست جمهوری  و  پارلمانی  انتخابات  می خواهد 
برگزار کند، آن هم به شرطی که پارلمان اوکراین تغییرات قانونی 
حکومت نظامی  تحت  را  انتخابات  تعویق انداختن  به  برای  لازم 
تصویب کند، آمریکا و اروپا حمایت مالی لازم را به عمل آورند 
مشاور  پودولیاک،  باشند.میخائیلو  حاضر  هم  بین المللی  ناظران  و 
در  محتاطانه  بسیار  رئیس جمهوری  اوکراین گفت:  رئیس جمهوری 
باره  این  در  واضح تر  می توانم  من  اما  می کند،  صحبت  باره  این 

صحبت کنم. امسال هیچ انتخاباتی نخواهیم داشت.
تکاپوی اف بی آی برای شناسایی مهاجران مرتبط 

با داعش در آمریکا
مقامات آمریکایی گفتند، اف بی آی و دیگر نهادها در حال تحقیق 
با کمک یک  امسال  ازبکستانی هستند که  اتباع  از  درباره گروهی 
قاچاقچی مرتبط با یک »سازمان تروریستی خارجی« از مرز آمریکا 
پناهندگی  درخواست  متحده  ایالات  در  و  کرده  عبور  مکزیک  و 
تا  گفتند که اف بی آی در تلاش است  آمریکایی  مقامات  کرده اند. 
حدود ۱۵ تن از حدود ۱۲۰ مهاجر ازبک را که با استفاده از این 
شبکه قاچاق مستقر در ترکیه وارد ایالات متحده شده اند، پیدا کند. 
یکی از سخنگویان اف بی آی گفت که این نهاد »توطئه تروریستی 
وارد  مرز جنوبی  از  اخیرا  اتباع خارجی که  این  با  مرتبط  خاصی 

ایالات متحده شده اند، شناسایی نکرده است.«
آنتونوف: آزمایش هسته ای انجام نمی دهیم، مگر 

اینکه آمریکا شروع  کند
سفیر روسیه در آمریکا گفت، مسکو نخستین کشوری نخواهد بود 
که از سر گیری آزمایش های اتمی را آغاز می کند، بلکه آماده است 
انجام داد، واکنش نشان  تا اگر آمریکا چنین آزمایش هایی را اول 
دهد. سفارت روسیه در واشنگتن از قول مطلب منتشر شده آناتولی 
آنتونوف، سفیر روسیه در آمریکا در تلگرام نوشت: وزارت خارجه 
رئیس  پوتین،  ولادیمیر  سخنرانی  ماهیت  آشکارا  متحده  ایالات 
را  روسیه  فدرال  مجمع  در   ۲۰۲۲ فوریه  ماه  در  روسیه  جمهوری 

تحریف کرده است.
فرانسه بحث بر سر صلح اوکراین در آینده نزدیک 

را رد کرد
وزیر امور خارجه فرانسه می گوید برای بحث در مورد محل نشست 
اروپا و  طرح صلح کیف خیلی زود است.»کاترین کولونا«، وزیر 
امور خارجه فرانسه در کنفرانس خبری مشترک با همتای اوکراینی 
خود در پاریس به خبرنگاران گفت که برای بحث در مورد محل 
کی یف  دولت  صلح  فرمول  اصطلاح  به  درباره  نشست  برگزاری 
آیا  که  موضوع  این  که  گفت  ادامه  در  است.کولونا  زود  خیلی 
کشورش تضمین های امنیتی به اوکراین ارائه خواهد کرد یا خیر نیز 

مورد بحث قرار گرفته است.
اعتراف بایدن به سن بالا و خستگی خود 

کاخ  رئیس  نگرانی  از  خود  کتاب  در  آمریکایی  روزنامه نگار  یک 
سفید نسبت به سن بالای خود خبر داد. »فرانکلین فوئر«، نویسنده و 
روزنامه نگار آمریکایی، در کتاب »آخرین سیاستمدار« عنوان کرد که 
»جو بایدن«، رئیس جمهوری آمریکا نسبت به سن بالای خود اعلام 
نگرانی کرده و اعتراف کرده که خسته است. در این کتاب همچنین 
و  فیزیکی  زوال  منعکس کننده  او  عمومی  شخصیت  است:  آمده 
یا رژیم ورزشی  بود که هیچ قرص  کسالت زمان در قوای ذهنی 
نمی تواند در برابر آن مقاومت کند.«نویسنده این کتاب افزود: »او در 

خلوت گاهی اقرار می کرد که احساس خستگی می کند.«
پوتین و اردوغان چهارم سپتامبر دیدار می کنند 

دارد در چهارم  ترکیه قصد  رئیس جمهور  گفتند که  آگاه  منبع  سه 
کند.   دیدار  خود  روس  همتای  با  روسیه  سوچی  شهر  در  سپتامبر 
سه منبع آگاه گفتند که »رجب طیب اردوغان«، رئیس جمهور ترکیه 
با »ولادیمیر  قصد دارد در چهارم سپتامبر در شهر سوچی روسیه 
پوتین«، همتای روس خود دیدار کند.اردوغان در اوایل ماه جاری 
به خبرنگاران گفت که انتظار دارد از پوتین در ترکیه میزبانی کند. 
در عوض، رئیس جمهور ترکیه به روسیه سفر خواهد کرد تا درباره 
توافق غلات دریای سیاه که مسکو در ماه ژوئیه به دلیل تعهدات 
کتبی سازمان ملل و قدرت های غربی از آن خارج شد، گفت وگو 

کند.
طالبان برای مقامات دولت سابق افغانستان کارت 

مصونیت توزیع کرد 
طالبان اعلام کرد شماری از مقامات دولت سابق افغانستان از جمله 
نمایندگان پارلمان، مقامات نظامی و شخصیت های علمی از سوی 
دریافت  مصونیت  کارت  افغان  شخصیت های  با  تماس  کمیسیون 
کارت  توزیع  از  افغان  با شخصیت های  تماس  کمیسیون  کرده اند. 
مصونیت برای شماری از اعضای پارلمان، ژنرال ها و شخصیت های 
علمی دولت سابق خبر داد.بر اساس اطلاعیه منتشر شده، »مولوی 
معاونیت  دفتر  رئیس  و  تماس  کمیسیون  دبیرخانه  رئیس  ذاکر« 
اسلامی  امارت  گفت:  مراسم  این  در  طالبان  نخست وزیر  سیاسی 
تلاش می کند برای  شخصیت های سیاسی سابق که در کشور باقی 

مانده اند، شرایط زندگی مطمئن را فراهم سازد.
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مدیرکل بنیاد مسکن گیلان عنوان کرد
مقاوم سازی ۵۷ درصدی
 مسکن روستایی گیلان

استاندار گیلان از صدور ۲ هزار و ۱۳۶ برگ سند روستایی 
طی پنج ماه سال جاری خبر داد و افزود: تعداد اسناد مالکیتی 
که در این مدت در شهرستان املش صادر شده نیز ۱۴۷ برگ 

سند بوده است. 
و  روستایی  مالکیت  اسناد  واگذاری  آیین  در  عباسی  اسدالله 
شهرهای زیر ۲ هزار و ۵۰۰ نفر جمعیت در بین مردم روستای 
چمنستان شهرستان املش تعداد اسناد مالکیت صادره در استان 
گیلان را ۱۶۲ هزار و ۱۳۶ برگ سند اعلام کرد و افزود: وظیفه 
داریم بدانیم مردم مناطقی که معیشت آن ها با کشاورزی گره 
کنیم.  رفع  و  احصا  را  آن ها  تا  دارند  مشکلاتی  چه  خورده 

باید دقت و کمک بسیار مشکل مسکن  نیز  در بخش مسکن 
برای  رفاه  و  آرامش  و  برطرف  حمایتی  نهادهای  مددجویان 

آن ها فراهم شود.
این  مردم  تقاضای  و  درخواست  طبق  امروز  گفت:  عباسی 
این  در  اجرایی  دستگاه های  مدیران  از  تعدادی  با  شهرستان 
روستا حضور پیدا کردیم تا موارد و مشکلات مطروحه مردم 
را تا حد امکان برطرف کنیم و شوراها و دهیاران نیز باید با 

کمک مسوولان کارهای خود را به درستی انجام دهند.
وی ادامه داد: ما در بخش تحویل سندهای مالکیت روستایی 
مشکلاتی داشتیم که روستا به روستا توانستیم این مشکلات را 

حل کنیم و طی پنج ماه ۲ هزار و ۳۳۶ سند مالکیت را صادر 
کردیم. مردم باید در این اراضی زندگی کنند و منابع طبیعی 
و محیط زیست نیز با مردمی که این زمین ها را از پدرانشان به 

ارث برده اند، همکاری کنند.
وی تاکید کرد: مردم روستا تولید کننده اند به این دلیل مسکن 
روستایی نیز در اولویت کارها قرار دارد، لذا دولت سیزدهم 
وام ساخت مسکن را از ۴۰ میلیون تومان به ۲۰۰ میلیون تومان 
افزایش داد تا اگر فردی تمایل به ساخت خانه در روستا دارد 

زیر ساخت برای ساخت مسکن روستایی فراهم باشد.
تغییر  مساله  به مشکل روستاییان در  اشاره  با  استاندار گیلان 
بازنگری  در  دهیاران  و  شوراها  گفت:  نیز  اراضی  کاربری 
مواهب  پاسداشت  و  حفظ  ضمن  اراضی  کاربری  اصلاح 

طبیعی، مسکن روستای را در اولویت قرار دهند.
بهزیستی  و  امداد  کمیته  مانند  حمایتی  دستگاه های  از  وی 
پوشش  تحت  مددجویان  به  وام  پرداخت  تسهیل  با  خواست 
ساخت مسکن برای مددجویان را سرعت ببخشند و افزود: ما 
نیز با قدرت و قوت طبق قولی که آیت الله ریسی در نهضت 
ملی مسکن داده اند همراهی و حمایت لازم را خواهیم داشت.

عباسی با اشاره به سفر وزیر جهاد کشاورزی به استان گیلان 
و تصمیمات اتخاذ شده درباره محصولات چای و برنج گفت: 
کردن  فراهم  و  کشاورزان  از  حمایت  دولت  در  ما  وظیفه 

تسهیلات و امکانات لازم برای آن ها است.
وی در ادامه با اشاره به کاهش ۲ دهم درصدی نرخ بیکاری 
 ۲ طی  کرد:  اظهار  کشوری  میانگین  به  نسبت  گیلان  استان 
سال اخیر کمک هایی برای اشتغالزایی انجام شده است، در 
شهرستان املش نیز این تسهیلات برای اشتغال تخصیص یافته 
که این شهرستان را در پنج رتبه برتر استانی جای داده است.

عباسی در مورد پروژه کنار گذر شهرستان املش نیز گفت: با 
تحولی  پایان شهریور  تا  بخش  این  در  اقدامات عملی  انجام 
ندارد  ایجاد خواهد شد و هیچ دستگاهی حق  این بخش  در 

تداخلی در این مورد ایجاد کند.

مدیرعامل برق منطقه ای گیلان اعلام کرد: برای اولین بار در 
تاریخ صنعت برق گیلان، مصرف برق استان از تولیدش سبقت 

گرفت .
 » بهمن داراب زاده« رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت 
با سیمای  ویژه خبری  منطقه ای گیلان در گفت و گوی  برق 
میزان سرمایه  نظر تعداد و  از  مرکز گیلان گفت: سال ۱۴۰۲ 
گذاری در پروژه های زیربنایی و ملی در حوزه صنعت برق، 
ای  منطقه  برق  شرکت  و  گیلان  استان  برای  نظیری  بی  سال 

محسوب می شود.
داراب زاده ضمن گرامیداشت هفته دولت و ارج نهادن به یاد 
و خاطره شهیدان رجایی و باهنر و با اشاره به پروژه های هفته 
دولت، افزود: در اولین روز از هفته دولت ۶ پروژه زیر بنایی 
و زیر ساختی بطور همزمان با صرف هزینه ای افزون بر ۳۶۰ 

میلیارد تومان افتتاح شد.
)GIS(تکنولوژی و فناوری پیشرفته روز

طاهرنیا،  شهید سجاد  کیلوولت  پست۶۳.۲۰  کرد:  اضافه  وی 
پیشرفته  فناوری  و  تکنولوژی  با  و  زیرساختی  ای  پروژه 
روز)GIS( است که نقش بسزایی در تامین برق پایدار منطقه 
سلیمانداراب و حومه دارد. این پروژه طی آیینی و با حضور 
گذاری  سرمایه  با  دیگرمسئولین  از  جمعی  و  گیلان  استاندار 
۲۲۳میلیارد تومان و ۶ ماه زودتر ازموعد مقرر به بهره برداری 

رسید.
افزایش ظرفیت ها

داراب زاده درمورد اقدامات انجام شده در سال جاری گفت:با 
افزایش  نیا و پروزه  از پست شهید سجاد طاهر  برداری  بهره 
ظرفیت پست رستم آباد، ظرفیت بسیار خوبی ایجاد شده که 

در پایداری شبکه برق استان گیلان سهم بسزایی دارند.
وی یاد آورشد: این افزایش ظرفیت باعث شد تا زمینه حضور 
بخش خصوصی و سرمایه گذار در منطقه رودبار فراهم شود 

و علاوه برآن شبکه، پاسخگوی نیاز های آینده خواهد بود.
درسال  گفت:  سال جاری  های  پروژه  درمورد  زاده  داراب 
جاری بطور همزمان عملیات اجرایی ۱۶ پروژه در گیلان آغاز 

شد که ۶ پروژه در هفته دولت به بهره برداری رسید.
۱۰ پروژه فعال

وی افزود: هم اکنون ۱۰پروژه فعال داریم که ۲پروژه  آن ملی 
و از وزارت نیرو به عنوان ماموریت شرکت سهامی برق منطقه 
پست  پروژه   شامل   که  است  شده  گرفته  نظر  در  گیلان  ای 

۲۳۰.۶۳ کیلوولت غرب رشت وخط چهار مداره رشت -انزلی 
-پره سر به طول ۵۱کیلومتر است که در سطح ملی و استانی 

کمک شایانی به پایداری شبکه خواهد کرد.
اجرا، گفت:  از ۱۰پروژه در دست  برداری  بهره  وی درمورد 
ارزش روز این ۱۰ پروژه، حدود ۲هزار میلیارد تومان است 
و پیش بینی می شود که پست ۲۳۰.۶۳ کیلوولت غرب رشت 
مداره  چهار  خط  و  برسد  برداری  بهره  به  آینده  ماه  دو  طی 
رشت -انزلی -پره سر ودیگر پروژه های برق منطقه ای گیلان 

تا پایان سال جاری به بهره برداری خواهندرسید.
ضریب اطمینان و پایداری شبکه

بخش  در  پروژه ها  این  از  برداری  بهره  با  شد:  آور  یاد  وی 
انجام می شود میزان  باری که  با تعدیل  خطوط و پست ها، 
تلفات تا حد زیادی کاهش پیدا خواهد کرد و ضریب اطمینان 

و پایداری شبکه به میزان قابل توجهی بالا خواهد رفت.
محدودیت ها و ابتکار عمل

داراب زاده با اشاره به محدودیت های تهیه زمین درگیلان و 
برای ایجاد خطوط جدید گفت: برق منطقه ای  موانع حقوقی 
گیلان با توجه به وضعیت موجود، استفاده از هادی های پر 
شهید  خط  پروژه  در  و  داد  قرار  کار  دستور  در  را  ظرفیت 
ظرفیت،  پر  هادی  با  هادی  تعویض  با  مقدم  وشهید  عضدی 
انتقال انرژی چند برابر افزایش یافت و با استمرار این روند، 

خطوط موجود به خطوط پر ظرفیت تبدیل خواهند شد.
افزایش مصرف برق در گیلان

مدیر عامل برق منطقه ای گیلان درمورد افزایش مصرف برق 
گفت: در سال جاری با توجه به افزایش دما و میزان رطوبت 
استان، مصرف برق با ۸.۳ درصد رشد به عدد ۲۲۲۴مگاوات 
رسید درحالی که میزان مصرف سال قبل ۲۰۵۳مگاوات بود. 

که این عدد، با توجه به پیش بینی رشد ۴ تا ۵ درصد برای 
مصرف،  رشد  میزان  این  و  بود  انتظار  از  دور  جاری  سال 
موجب شد تا میزان مصرف استان از میزان تولید عملی استان 

که  ۲۲۰۰حدود مگاوات است پیشی بگیرد.
در  برق  تولید  از  برق  سبقت مصرف  به  توجه  با  افزود:  وی 
استان، توجه جدی به مدیریت مصرف برق ضروری و بسیار 
مهم است. برای تحقق این مهم، با بسیج همه امکانات وآماده 
های  بخش  در  لازم  تدابیر  اتخاذ  و  کارکنان  مجموعه  باش 
مختلف کشاورزی، اداری، صنعتی و … مانع از بروز مشکل 
در شبکه توزیع وخطوط انتقال شدیم تا ناپایداری اتفاق نیفتد. 
لذا از هم اکنون باید تدابیر و برنامه ریزی لازم انجام شود تا 

بتوانیم تابستان سال آینده را بدون خاموشی سپری کنیم.
انرژی های تجدیدپذیر

گیلان  توانمندی  درمورد  گیلان  ای  منطقه  برق  عامل  مدیر 
در به کارگیری از انرژی های تجدیدپذیر گفت: استان گیلان 
انرژی  زمینه  در  خاصی  های  ظرفیت  و  ها  توانمندی  از 
خورشیدی، بادی وآبی برخوردار است. در هفته دولت امسال، 
نیروگاه ۱۰۵کیلوواتی خورشیدی در محل ستاد برق منطقه ای 

گیلان در رشت به بهره برداری رسید.
وی افزود: این نیروگاه ۱۰۵ کیلوواتی به عنوان تجربه و الگو 
سازی مناسب، نشان داد که در شهر رشت می توان در برخی 
انرژی  درصد   ۸۰ تا  خورشیدی  های  پنل  از  حتی  روزها  از 

گرفت.
در شهرستان  گیلان  استان  بخش جنوبی  در  کرد:  اضافه  وی 
ایجاد  های  ظرفیت  لوشان  و  منجیل  شهرهای  رودبار، 
نیروگاه های خورشیدی بالایی وجود دارد و در لوشان ومنجیل 
های  پنل  از  را  عمومی  و  خانگی  مصارف  همه  توان  می 

خورشیدی تامین کرد.
وی یادآورشد: هم اکنون یک نیروگاه ۱۰مگاواتی در لوشان در 
دست احداث است که پیش بینی می شود تا پایان سال جاری 

وارد مدار بهره برداری قرار گیرد.
نگاه ویژه دولت به استان گیلان

بهمن داراب زاده در بخش پایانی این گفت وگو خواستار نگاه 
دارا  با  استان گیلان  وافزود:  استان گیلان شد  به  ویژه دولت 
بودن نیروی انسانی توانمند و ظرفیت های موجود که سرمایه 
بسیار بزرگی می باشد، قطعا آینده بسیار خوبی را برای استان 

و کشور رقم خواهد زد.

به ۱۵ روستای کوهستانی، ۲۷  افتتاح طرح گاز رسانی  آئین 
تقلیل فشار  ایستگاه  واحد صنعتی و پروژه توسعه ظرفیت ۳ 
و  استانی  مدیران  از  و جمعی  گیلان  استاندار  با حضور  گاز 

شهرستانی در تالش برگزار شد.
استاندار گیلان در آیین افتتاح همزمان پروژه های هفته دولت 
در شهرستان تالش با گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان رجایی 
و باهنر گفت: بحمدالله به برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی 
رسیده  استان  نقاط  دوردست ترین  به  گاز  جهادی،  دولت  و 

است.
به  سریع تر  هرچه  رسیدگی  بر  تأکید  با  عباسی«  »اسدالله   
و  از شهیدان رجایی  ما  اظهار داشت:  مردم  به حق  مطالبات 
باهنر تفکر و کار جهادی را یاد گرفته ایم و باید همانند رئیس 
جمهور محترم به صورت شبانه روزی و مستمر برای خدمت 

به مردم و نظام اسلامی تلاش کنیم.
وی با قدردانی ویژه از مدیریت و کارکنان شرکت گاز استان 
برای گازرسانی به این روستاها و اقصی نقاط استان بیان کرد: 
گازرسانی به این مناطق کوهستانی و صعب العبور بدون راه 

مناسب جای تحسین و آفرین دارد.
با اشاره به شادمانی مردم از رسیدن گرمای   استاندار گیلان 
گاز به این مناطق کوهستانی گفت: پاداش اصلی کار خادمان 

عرصه گاز، رضایت خداوند متعال است.
این روستاهای  به  از رسیدن گاز  ابراز خوشنودی  با   عباسی 
صعب العبور و کوهستانی گفت: رسیدن گاز به این روستاها 

از بهترین لحظات عمر کاری من است.
و  هزار   ۲ به  گیلان  در  گاز  از  برخوردار  روستاهای  مجموع 

۱۳۶ روستا رسید
مدیرعامل  نیکویی«  جمال  »عیسی  مراسم  این  در  همچنین 
شرکت گاز استان گیلان نیز با گرامیداشت هفته دولت و یاد 
و خاطره شهیدان رجایی و باهنر اظهار داشت: با بهره مندی 
۱۵ روستای کوهستانی گیلان در هفته دولت امسال از نعمت 
گاز طبیعی، مجموع روستاهای برخوردار از گاز در استان به ۲ 

هزار و ۱۳۶ روستا رسیده است.
 وی با بیان اینکه برای گازرسانی به این روستاها بیش از ۱۵۷ 
میلیارد ریال هزینه شده است، گفت: با تحقق این مهم، میزان 
درصد   9۷.۱ به  استان  روستایی  خانوارهای  گاز  مندی  بهره 

افزایش یافته است.
و  گیلان  استاندار  ویژه  توجه  از  قدردانی  با  نیکویی  جمال   
همراهی شایسته ادارات مرتبط برای گازرسانی به روستاهای 
استان، اظهار داشت: گازرسانی به همه شهرها و ۲ هزار و ۱۳۶ 
با همکاری همه  روستا کاری بسیار عظیم است که بحمدالله 

سازمان ها و نهادهای دولتی در استان به ثمر نشسته است.
 مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان همچنین از گازرسانی به 
استان خبر داد و گفت:  مناطق مختلف  ۲۷ واحد صنعتی در 
حجم جایگزینی سوخت این صنایع ۱۳ هزار و ۲۲۰ مترمکعب 
بر ساعت است و برای گازرسانی به آن هابیش از ۳۲ میلیارد 

ریال هزینه شده است.
 وی در ادامه درخصوص پروژه توسعه ظرفیت ایستگاه های 
گازرسانی استان بیان کرد: در هفته دولت امسال طرح افزایش 
یک  و  رشت  شهر  در  گاز  فشار  تقلیل  ایستگاه   ۲ ظرفیت 
ایستگاه در شهر لاهیجان جمعا با هزینه ای بالغ بر ۶۳ میلیارد 

ریال به بهره برداری رسیده است.
اجرای  دست  در  پروژه های  درباره  ادامه  در  نیکویی  جمال   
ملی گاز،  مدیران شرکت  با مساعدت  نیز گفت:  این شرکت 
مجوزهای عملیات گازرسانی به ۱۵۲روستا در شهرستان های 
رودسر، تالش، املش، سیاهکل و رودبار اخذ شده و هم اکنون 

در حال اجرا است.
 در پایان این مراسم مشعل گازرسانی به ۴۲ طرح گازرسانی 
در گیلان توسط اسدالله عباسی استاندار گیلان برافروخته شد.

 استاندار گیلان خبر داد

 صدور بیش از 2 هزار برگ سند روستایی در گیلان 

مدیرعامل برق گیلان اعلام کرد 

مصرف برق گیلان از تولید استان سبقت گرفت 

سازی  مقام   شاخص  گفت:  گیلان  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
درصد   ۵۳ معادل   ۱۴۰۰ سال  در  گیلان  روستایی  مسکن 
بود که در راستای نهضت ملی مسکن به ۵۷ درصد رسیده 

است. 
پروژه   9۰ بهره برداری  و  افتتاح  آیین  در  دائمی  حامد 
با حضور  که  لنگرود  شهرستان  در  گیلان  منطقه  مخابرات 
دولت  هفته  در  اینکه  بیان  با  شد،  برگزار  گیلان  استاندار 
امسال ۳۸ پروژه طرح هادی را با اعتبار ۵۰ میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون تومان به مرحله افتتاح رساندیم، اظهار کرد: حجم 
مترمربع  هزار   ۱9۰ روستا   ۳۸ این  در  انجام شده  آسفالت 

بوده است.
روستاهای  هادی  طرح  اجرای  شاخص  اینکه  بیان  با  وی 
در  ۵۳.۲ درصد  به   ۱۴۰۰ در سال  ۴۷.۱ درصد  از  گیلان 
سال جاری رسیده است، افزود: طی دو سال گذشته، ۷۳۵ 
۴9۶ روستا  هادی  اجرای طرح  برای  اعتبار  تومان  میلیارد 

هزینه کردیم.
بنیاد مسکن گیلان از اجرای ۱۰۵ پروژه در سال  مدیرکل 
۱۴۰۰ و ۲۶۴ پروژه در سال ۱۴۰۱ از محل قیر تهاتری به 
ارزش ۴۱۰ میلیارد تومان، تصریح کرد: شاخص تهیه طرح 
هادی روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان از 9۷ درصد در 
است؛  رسیده  جاری  سال  در  درصد   9۸.۳ به   ۱۴۰۰ سال 
بازنگری طرح هادی برای ۳9۶ روستا با اعتبار ۴۲ میلیارد 

تومان نیز در دستور کار قرار دارد.
توجه  مورد  را  روستاها  در  مسکن  ملی  نهضت  دائمی 
در  واحد   ۴۵۰۰ باید  سالانه  کرد:  خاطرنشان  و  داد  قرار 
و  خودمالکی  شامل  که  شود  احداث  گیلان  روستاهای 
گروه های ساخت و انبوه سازی است؛ در هفته دولت امسال 
۱۳۲۱ واحد را با اعتبار ۵۶۷ میلیارد تومان به بهره برداری 

رساندیم.
بیان  و  دانست  را 9۰۰۰ واحد  وی سهمیه دو ساله گیلان 
کرد: تاکنون ۱۲ هزار و ۵۰۰ متقاضی را شناسایی کرده ایم 
در  متقاضیان  کلیه  است؛  تکلیفی  سهمیه  درصد   ۱۳۰ که 
کار  و  شده  معرفی  عامل  بانک های  به  خودملکی  قالب 

اجرایی را آغاز کرده اند.
 ۳۷۳۵ تاکنون  اینکه  بیان  با  گیلان،  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
به مردم تحویل داده ایم،  واحد از مجموع 9۰۰۰ واحد را 
یادآور شد: شاخص مقام سازی مسکن روستایی گیلان در 
نهضت  راستای  در  که  بود  درصد   ۵۳ معادل   ۱۴۰۰ سال 

ملی مسکن به ۵۷ درصد رسیده است.
شهرهای  در  مسکن  واحد   ۱۸۲۳ احداث  از  همچنین  وی 
کرد:  اضافه  و  داد  خبر  استان  نفر جمعیت  هزار   ۱۰۰ زیر 
به  نیز مسکن محرومین را  طی دو سال اخیر ۲۷۰۰ واحد 

بهره برداری رساندیم.

بهره برداری از ۴2 طرح گازرسانی و ۳ طرح توسعه ظرفیت گاز
 در شهرستان تالش

فولادی  واحد  زنی یک  کلنگ  از  گیلان  مدیر کل صمت 
تولید کننده انواع ریل آسانسور  با سرمایه گذاری ۴ هزار 

میلیارد  تومان در شهرستان فومن خبر داد. 
مجتمع  آغاز ساخت  از  امروز  پورحیدری« صبح  »تیمور   
توسط  زنی  کلنگ  مراسم  برگزاری  با  دیلم  پرنیان  فولاد 
اظهار  و  داد  خبر  فومن  گوشلوندان  در  گیلان  استاندار 
بخش  شده،  بینی  پیش  زمانبندی  برنامه  اساس  بر  داشت: 

خصوصی این طرح طی دوسال اجرا خواهد کرد.
وی افزود: این واحد صنعتی تولید کننده ریل آسانسور به 
ظرفیت ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار عدد با سرمایه گذاری ارزی 
و ریالی حدود ۴۰۰۰ میلیارد تومان و با پیش بینی اشتغال 
به  زمینی  در  و  مربع  متر   ۲۵۰۰۰ زیربنای  با  نفر   ۶۰۰

مساحت ۷۰ هزار متر مربع به بهره برداری خواهد رسید.
فعال شدن ۵ واحد تولیدی راکد در سال جاری

 9۷ سیزدهم  دولت  آغاز  از  داشت:  اظهار  پورحیدری 
واحد تولیدی راکد و نیمه فعال وارد چرخه تولید شدند 

و امسال نیز ۵ واحد تولیدی راکد فعال شدند.
مدیرکل صمت گیلان تصریح کرد: از آغاز دولت سیزدهم 
پیشرفت های  بزرگ  و  کوچک  صنعتی  طرح   ۶۴۸ تاکنون 
۱۴۰ طرح صنعتی  آن ها  بین  از  و  داریم  متفاوت  فیزیکی 
اشتغال  بینی  پیش  با  ۶۰ درصد  بالای  فیزیکی  پیشرفت  با 
تا  بتوانیم  هستیم  تلاش  در  و  هستند  نفر   ۸۳۰۰ از  بیش 

پایان سال آن ها را به بهره برداری برسانیم.
را  فولاد  تولید  رتبه دهم  ما  اینکه کشور  به  اشاره  با  وی 
در جهان دارد و از کشورهای برتر تولید کننده فولاد در 
جهان محسوب می شویم خاطرنشان کرد: در استان گیلان 
 ۲ از  بیش  مجموعاً  سالانه  که  داریم  فولادی  واحد   ۱۱
مقاطع فولادی را  انواع  و  ۲۰۰ هزار تن شمش  میلیون و 

می نمایند. تولید 

کلنگ احداث فولاد فومن
 بر زمین نشست 

آغاز یک طرح فولادی با 
سرمایه گذاری ۴ هزار میلیارد تومانی

جانشین فرمانده انتظامی گیلان خبر داد 
انهدام ۱۵ باند سازمان یافته سرقت 

کابل برق در گیلان
کشف ۳۶ هزار متر کابل سرقتی 

استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
 ۱۵ انهدام  به  اشاره  با  گیلان 
کابل  سرقت  سازمان یافته  باند 
این  در  گفت:  گیلان  در  برق 
راستا بیش از ۳۶ هزار متر کابل 

سرقتی کشف و ضبط شد.
حسن پور،  حسین  سردار 
پیشگیری از سرقت سیم برق و 
برخورد با سارقان را یک دغدغه 
داشت:  اظهار  و  دانست  جدی 
مجموعه انتظامی با تمام توان با 

مجرمان برخورد می کند.
وی بیشتر سرقت های گزارش شده در حوزه تجهیزات انتقال 
نیرو را مربوط به نقاط تاریک و خلوت از محلات روستایی 
عنوان کرد و گفت: اقدامات در این زمینه تشدید شده و با 

تمامی سارقان با جدیت برخورد خواهد شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان گیلان از اجرای بیش از ۳۴ 
سال  ابتدای  از  برق  سیم  سارقان  با  برخورد  طرح  مرحله 
تاکنون خبر داد و افزود: در این راستا بیش از ۳۶ هزار متر 

کابل سرقتی کشف و ضبط شد.
دستگیری بیش از ۱۰۰۰ سارق تجهیزات  برق

این مقام انتظامی با اشاره به کشف ۷۷ درصد از تجهیزات 
انتقال نیرو سرقت شده در سطح استان، اذعان داشت: بیش 
پرونده  تشکیل  با  و  دستگیر  زمینه  این  در  سارق  هزار  از 

تحویل مقام قضایی شدند.
سردار حسن پور به انهدام ۱۵ باند سازمان یافته در خصوص 
سرقت کابل برق اشاره کرد و خاطرنشان کرد: متاسفانه اکثر 
سارقان دستگیر شده سابقه اعتیاد داشتند که بخشی از آن ها 

جهت درمان و ترک اعتیاد به مراکز مربوطه معرفی شدند.
که  مالخر  و  دستگیری ۴۷ ضایعات فروش  به  اشاره  با  وی 
اقدام به خرید و فروش اموال سرقتی می کردند، بیان داشت: 
مغازه این افراد پلمب و از ادامه فعالیت آن ها جلوگیری به 

عمل آمد.
تشدید  پایان،  در  گیلان  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
و  محسوس  گشت های  افزایش  و  پیشگیرانه  اقدامات 
در  سرقت  احتمال  که  نواحی  در  خصوص  به  نامحسوس 
و  مردم  افزایش رضایت مندی  موجب  را  است  بیشتر  آن ها 
جلوگیری از اقدامات مجرمانه سارقان برشمرد و خاطرنشان 
هرگونه  مشاهده  صورت  در  می توانند  شهروندان  کرد: 
با مراتب  از طریق سامانه فوریتی ۱۱۰  مشکوک مراتب را 

در میان بگذارند.

توسعه  معاون  از سوی   طی حکمی 
زیارت،  و  حج  منابع  و  مدیریت 
»وحید اسکندری« به عنوان سرپرست 
استان گیلان منصوب  حج و زیارت 

شد.
معاون  فر«  رهبری  »حمید  حکم  با 
و  حج  منابع  و  مدیریت  توسعه 
به سمت  اسکندری«  زیارت، »وحید 
سرپرست حج و زیارت استان گیلان 

منصوب شد.
در متن حکم انتصاب »وحید اسکندری« آمده است:

با عنایت به مراتب شایستگی، تعهد و تجارب جنابعالی، به 
استان  به عنوان سرپرست حج و زیارت  ابلاغ  این  موجب 
گیلان منصوب می شوید.امید است با استعانت از خداوند 
متعال، انفاس قدسیه ائمه معصومین علیهم السلام و تلاش 
العالي  مدظله  رهبری  معظم  مقام  منویات  اجرای  منظور  به 
کلیه  از  گیری  بهره  و  محترم  دولت  سیاستهای  به  توجه  و 
امکانات و ظرفیت های موجود، ضمن هماهنگی با معاونین 
و مدیران کل محترم سازمان و بهره گیری از ظرفیت های 
موجود و تعامل سازنده با مسئول نمایندگی حوزه نمایندگی 
ولی فقیه در امور حج و زیارت و مدیران استانی و ارتباط 
امور  ذیربط،  استان  زیارت  و  حج  کارگزاران  با  نزدیک 
خدمات رسانی به حجاج، معتمرین و زائرین گرامی اعتاب 
مقدسه به نحو احسن برنامه ریزی، ساماندهی و اجرا گردد.

هرچه  خدمت  برای  را  جنابعالی  توفیق  مناّن  خداوند  از 
می  مسئلت  عالیات  عتبات  و  عمره  و  زائران حج  به  بیشتر 
نمایم.»وحید اسکندری« دارای دکترای فقه و مبانی حقوق 
رئیس حج و زیارت کاشان،  این  از  پیش  اسلامی است و 
مدیر دفاتر حج و زیارت استانهای مرکزی و قم و همچنین 
سابقه مدیریت در دفتر ریاست، روابط عمومی و امور بین 

الملل سازمان حج و زیارت را در کارنامه خود دارد.

»وحید اسکندری« سرپرست حج و 
زیارت گیلان شد 

طی نشست مشترک مسئولان  دانشگاه علوم پزشکی گیلان با 
مسئولان  شهرستان صومعه سرا، بر ضرورت راه اندازی سریع 

بخش جدید اورژانس بیمارستان صومعه سرا تأکید شد.
نشست مشترکی با حضور دکتر »محمدتقی آشوبی« رئیس 
دلخوش  کاظم  »سید  دکتر  گیلان،  پزشکی  علوم  دانشگاه 
اباتری« نماینده مردم شهرستان صومعه سرا در مجلس شورای 
اسلامی، »مهدی صفاتی« فرماندار صومعه سرا  و جمعی از 
معاونین و مدیران ستادی مسئولان شبکه بهداشت و درمان و 
بیمارستان امام خمینی )ره( در فرمانداری شهرستان صومعه  

سرا برگزار شد.
 در این نشست مشکلات زیرساختی حوزه بهداشت و درمان 
صومعه سرا  )ره(  خمینی  امام  بیمارستان  ویژه  به  شهرستان 

مورد بررسی قرار گرفت.
ای در  توسعه  این نشست مشترک، طرحهای   همچنین در 
دست احداث بیمارستان در بخش های عمرانی، تجهیزاتی و 

منابع انسانی مورد ارزیابی قرار گرفت.
انتقال  و  بیمارستان صومعه سرا  اورژانس  سریع  راه اندازی   
بخش فعلی با تعیین ضرب الاجل به بخش جدیدالاحداث، 
مشترک  نشست  در  بررسی  مورد  محورهای  مهمترین  از 
مسوولان  صومعه سرا با متولیان نظام بهداشت و درمان استان 

گیلان بود.

در نشست مشترک مسئولان  
دانشگاه علوم پزشکی گیلان و 

صومعه سرا مطرح شد 
تعیین ضرب الاجل برای 

بهره برداری از بخش اورژانس 
جدید بیمارستان صومعه سرا
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فضای  کمیته  شدن  فعال  از  کودک  حقوق  ملی  مرجع  دبیر 
شورای  همکاری  با  کودک  حقوق  ملی  مرجع  در  مجازی 
عالی فضای مجازی و برخی دستگاه  ها خبر داد و گفت: در 
از کودکان در فضای  بهره کشی  این کمیته موضوع  جلسات 
مجازی و خطراتی که در فضای مجازی می تواند گریبان گیر 
کودکان شود مورد بررسی قرار گرفته و همچنین پیش نویسی 
به عنوان اصلاحیه و الحاقیه به قانون حمایت از کودکان در 

حال تدوین است.
و  بلاگری  مدلینگ،  مانند  مفاهیمی  کاظمی،  سیدعلی 
نوظهور  پدیده  هایی  را  نوجوانان  و  کودکان  اینفلوئنسری 
و چارچوبی خردمندانه  عقلانی  فرایندی  در  اگر  که  دانست 
نوجوانان  و  کودکان  به  آسیب  ورود  باعث  نشود،  مدیریت 

می  شود.
و  بلاگری  مدلینگ،  می  دهد،  نشان  بررسی  ها  افزود:  وی 
اجتماعی،  شبکه های  در  نوجوانان  و  کودکان  اینفلوئنسری 
تبلیغاتی  کلیپ های  برخی  انتشار  آنان،  روزمرگی  موجب 
نامناسب  غیراخلاقی  محتواهای  و  غیراستاندارد  و  نامناسب 
برخی چالش های آسیب  زا  در صفحه شخصی کودکان، طرح 
حریم  به  مربوط  محتواهای  برخی  انتشار  کودکان،  به  نسبت 
خصوصی خانواده و کودک و نوجوانان در فضای مجازی و 
ارتباط گیری برخی اشخاص سودجو و آزارگر با کودکان و 

نوجوانان می شود. 
تعاملی  و  تصویرمحور  پلتفرم  های  شد:  یادآور  کاظمی 
استفاده  مورد  بستر  معمولًا  بالا،  نمایشگری  امکان  دلیل  به 
می  شوند.  محسوب  بلاگرها  و  مدل  ها  تبلیغاتی  فعالیت  برای 
مقتضیات اصلی این فعالیت  ها جذب مخاطب بالا، دیده شدن 
کنندگان  دنبال  میلیونی  رقم  است.  حداکثری  توجه  جلب  و 
صفحات کودکان بلاگر و مدلینگ کودک نشان از آن دارد که 

این صفحات در کانون توجه مخاطبان قرار دارند.
دبیر مرجع ملی حقوق کودک با بیان اینکه صفحات کودک 
دسته  پنج  در  برندها  انواع  از  گسترده  ای  طیف  بلاگرها 
لباس کودک  منزل،  لوازم  آرایشی، مواد غذایی،  محصولات 
تبلیغ می  کنند، گفت: کودکان  را  آتلیه کودکان  و مزون  ها و 
تبلیغاتی حضور  منفعل در محتواهای  فعال و  به دو صورت 
و  کالا  تبلیغ  در  کودکان  نقش آفرینی  طریق  از  فعال  دارند. 
منفعل از طریق استفاده از عکس و فیلم کودکان جهت جذب 
و  تبلیغ  از طریق  هم  بلاگر  تبلیغات کودکان  است.  مخاطب 
انجام  یا به صورت غیرمستقیم و ضمنی  معرفی مستقیم کالا 

می  شود.
وی ادامه داد: در مورد مدلینگ کودکان نیز  معرفی مدل  ها از 
طریق انتشار پوستر و ویدئوی تبلیغاتی تور عکاسی و چاپ 
عکس مدل  های منتخب در مجلات مدلینگ و معرفی ویژگی
 های جسمی و ظاهری مدل در ژست  های مختلف انجام می

مؤلفه  های  و  الگوها  بازنمایی  شاهد  مدل ها  معرفی  در   شود. 
ایرانی و غیر بومی مبتنی بر خود نمایان سازی و ترویج  غیر 
الگوهای مصرف گرایی، فخرفروشی به کالای خارجی، ترویج 
سبک زندگی غیر ایرانی و غیر اسلامی، الگوبرداری از مدل

 های خارجی و آرایش و رفتار و سبک رفتاری آنها هستیم که 
منجر به تغییر هویت کودک، برخورد با کودک به مثابه کالا و 
تأییدها  و  تحسین  ها  می شود.  کودکان  نادرست  ارزش گذاری 
مدل  و  مد  آژانس  های  سوی  از  غالباً  مدلینگ،  صفحات  در 
ویژگی و  ظاهر  بر حسب  را  کودکان  که  می  گیرد  صورت 

قرار  ارزیابی  مورد  واقعی  نه  و  ظاهری  اطلاعات  و   هایشان 
ارزش  گذاری  های مصرفی  و  تبلیغاتی  اقدامات  این  می  دهند. 
کودکان  با  انسانی  غیر  برخورد  به  منجر  ظاهر،  روی  از  و 
می  گیرند  قرار  توجه  مورد  کالا  مثابه یک  به  آنان  و  می  شود 
»کد«  کودکان  برای  این صفحات  از  برخی  در  که  جایی  تا 
تعریف می  شود.کاظمی تصریح کرد: امروزه مصرف کودکان 
برای تبلیغات، مدها و مدل  ها، در کنار ناآگاهی خانواده  ها در 

مورد آسیب ها و خطرات این فضا و آسیب  پذیری کودکان در 
این عرصه به موضوعی چالشی تبدیل شده است.

اینفلوئنسری  حقوقی  و  قانونی  ابعاد  بررسی  ضمن  وی 
از  حمایت  قانون  به  استناد  با  و  مجازی  فضای  در  کودکان 
اطفال و نوجوانان به ایسنا، گفت: مطابق قانون مذکور، اگر 
مانند  عنوان  هایی  تحت  مجازی  فضای  در  کودکان  فعالیت 
ابعاد  در  را  اینفلوئنسری، سلامت کودکان  و  مدلینگ  بلاگر، 
تحت  اجتماعی  و  اخلاقی  روانی،  روحی،  جسمی،  مختلف 
تاثیر منفی قرار دهد، یا امنیت وی یا وضعیت آموزش وی را 
به مخاطره افکند، وضعیت مخاطره آمیز برای کودک قلمداد 
شرایط  را حسب  قضایی  یا  اجتماعی  مداخله  امکان  و  شده 
فراهم می  کند.  نوجوانان  اطفال و  از  قانون حمایت  مقرر در 
عنوان  و  باشد  همراه  درآمد  کسب  با  فعالیت  ها  این  چنانچه 
تا سن ۱۵ سال برخلاف  بر آن صدق کند،  »شغل« و »کار« 
ماده ۷۹ قانون کار است که مطابق آن به کار گماردن افراد 
بهره کشی  تعریف  مشمول  و  ممنوع  تمام  سال   ۱۵ از  کمتر 
اقتصادی در قانون کار و قانون حمایت از اطفال و نوجوانان 

است.
وی همچنین با استناد به بند د ماده یک قانون حمایت از اطفال 
و نوجوانان مبنی بر اینکه تهیه و تولید هر اثری که محتوای 
و  برهنگی  مانند  نوجوان  یا  طفل  جنسی  جذابیت  بیانگر  آن 
گاهی  کرد:  خاطرنشان  می شود،  تلقی  هرزه نگاری  باشد،   ...
نامناسبی به تن  دیده می شود والدین از فرزندشان که لباس 
اشتراک می گذارند که  به  ندارد در فضای مجازی تصویری 

این موضوع طبق قانون می تواند مشمول هرزه نگاری شود.
دبیر مرجع ملی حقوق کودک یادآور شد: به موجب مقررات 
عمومی از جمله قانون کار و قوانین مرتبط با مسئولیت مدنی 
نیز اگر کودکی، در فضای مجازی کسب درآمد کند، متعلق 
به خود اوست و کس دیگری حق ندارد از این منافع بهره

مند شود والا مشمول عنوان بهره  کشی می  شود؛ این درحالی 
است که به نظر در حال حاضر کودکان ابزاری برای کسب 
فیلم  و  اشتراک عکس  با  افراد  برخی  بعضا  و  هستند  درآمد 
و  درآمد  جذب  و  تبلیغات  مجازی،  فضای  در  کودکانشان 
مخاطب می کنند.وی افزود: برخورد با کودکان به عنوان شی 
چه در فضای مجازی و چه در فضای واقعی و تبدیل آنان 
ابزار کسب درآمد، قطعاً خلاف اصول و حقوق کودکان  به 
در  کودکان  فعالیت  و  شود  گرفته  آن  جلوی  باید  و  است 
مقررات  و  قوانین  تابع  واقعی  فضای  مانند  مجازی  فضای 
و  اطفال  از  حمایت  قانون  و  کار  قانون  جمله  از  کشور 
نوجوانان است. یعنی سه ممنوعیت بر آن حاکم است: اول، 
ممنوعیت نقض حقوق کودک و نوجوان و رویکرد ابزاری به 

وی؛ دوم، ممنوعیت بهره  کشی از کودک و نوجوان و سوم، 
ممنوعیت نقض ارزش های اخلاقی جامعه است.

مجازی  فضای  کمیته  فعال شدن  از  راستا  همین  در  کاظمی 
در مرجع ملی حقوق کودک با همکاری شورای عالی فضای 
مجازی و برخی دستگاه  ها از جمله دفتر حمایت از کودکان 
و نوجوانان قوه قضاییه، پلیس فتا، مرکز پژوهش های مجلس 
خبر  دادستانی  و  تربیت  و  تعلیم  سازمان  اسلامی،  شورای 
می دهد و می گوید: در جلسات این کمیته موضوع بهره کشی 
از کودکان در فضای مجازی و خطرات احتمالی که می تواند 
و  است  گرفته  قرار  بررسی  مورد  شود  کودکان  گریبان گیر 
همچنین پیش نویسی هم به عنوان اصلاحیه و الحاقیه به قانون 

حمایت از کودکان در حال تدوین است.
دبیر مرجع ملی حقوق کودک می افزاید: تاکنون در خصوص 
بهره کشی  مجازی  فضای  در  کودکانشان  از  که  والدینی 
است  لازم  و  نگرفته  صورت  جدی  قضایی  تعقیب  می کنند 
در این راستا جمع بندی در کارگروه فضای مجازی صورت 

گیرد.
کمیته  تشکیل  به  باتوجه  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
و  ورود  برای  برنامه ای  قضایی  قوه  یا  دادگستری  مذکور، 
برخورد با متخلفان و سوءاستفاده گران از کودکان در فضای 
کار  دستور  در  را  برنامه ای  چنین  می گوید:  دارد؟  مجازی 
فعلی  قانون  با کمک  را  این چنین  موارد  بتوان  اگر  و  داریم 
این  البته  می کنیم.  پیگیری  را  آن  قطع  طور  به  کرد،  پیگیری 
قضائیه  قوه  نوجوانان  و  اطفال  از  حمایت  دفتر  در  موضوع 
به  نسبت  دفتر  این  به گونه ای که  پیگیری است  نیز در حال 
در  آنان  از  بهره کشی  و  کودکان  از  استفاده  سوء  فراگیری 
پلیس  نیز  موردی  به صورت  داده اند.  فضای مجازی هشدار 
فتا و دادستانی کل کشور از طریق کمیته مصادیق مجرمانه و 
دفتر حمایت از اطفال و نوجوانان قوه قضائیه و وزارت کار 

می توانند به موضوع ورود کنند.
به  جلسات  این  از  دیگری  بخش  در  می دهد:  ادامه  کاظمی 
موضوع محتواهای خشونت آمیز و ترویج و تحریک خشونت 
که  سوالی  اما  شد.  اشاره  مجازی  فضای  در  کودکان  علیه 
کودکان  از  حمایت  قانون  با  آیا  که  است  این  دارد  وجود 
در  خطر  معرض  در  کودکان  از  می توان  قوانین  سایر  و 
به  جلسات  این  در  نهایت  در  کرد؟  حمایت  مجازی  فضای 
این جمع بندی رسیدیم که در برخی موارد قانون حمایت از 
اطفال برای حمایت کودکان مکفی است، در برخی موارد با 
تفسیر و تفضیل قانون می توان از برخی جرائم جلوگیری کرد 
و در برخی موارد لازم است اصلاحیه ای در قانون ایجاد شود 

و صراحتا برخی مسائل جرم انگاری شود.

با  دارو  و  غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  مدیرکل 
فروش  مربوط،  آیین نامه های  ابلاغ  زمان  تا  اینکه  بر  تاکید 
در  گفت:  است،  تخلف  آنلاین  پلتفرم های  طریق  از  دارو 
پرونده  و  دارد  ادامه  هم  قبلی  تخلفات  پیگیری   زمینه  این 

این تخلفات باز است.
در  دارو  فروش  درخصوص  پیکان پور،  محمد  دکتر 
مقررات  تنظیم  که  زمانی  تا  گفت:  آنلاین،  پلتفرم های 
ابلاغ  بهداشت  وزارت  سمت  از  زمینه  این  در  مربوطه 
مربوطه  پلتفرم های  در  دارو  فروش  هرگونه  است،  نشده 

است.  غیرقانونی 
تغییری  دارو  و  غذا  سازمان  سوی  از  قضایی  پیگیری  روند 
با  نمی شود.وی  چشم پوشی  مربوطه  تخلفات  از  و  نکرده 
تاکید بر اینکه تخلف در هر سطحی که رخ دهد باید تحت 
متعهد  دارو  و  غذا  سازمان  کرد:  اظهار  گیرد،  قرار  پیگیری 
به این است که در اسرع وقت آیین نامه و ضوابط مربوطه 
برخورداری  ضمن  جامعه  تا  کند  ابلاغ  و  تنظیم  تکمیل،  را 
که  فرایند  این  بر  مترتب  آفات  از  موضوع،  این  مزایای  از 

می تواند آسیب جدی بر سلامت مردم در پی داشته باشد، حفظ 
شود.

ادامه  دارو،  و  غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  مدیرکل 
ممنوعیت  بر  قبل  سال  از  بازار  تنظیم  ستاد  ابلاغی  مصوبه  داد: 
لازم  مجوزات  اخذ  بدون  دیجیتال  پلتفرم های  در  دارو  عرضه 
بالادستی  اسناد  به  توجه  با  و  داشته  تاکید  بهداشت  وزارت  از 
تضمین  جهت  لازم  الکترونیکی  و  فنی  زیرساخت های  باید 
و  شود  فراهم  مسیر  این  در  بیماران  به  کیفیت  با  خدمات  ارائه 

نهادی  نیست  شایسته  باشد.  برقرار  آن  بر  کامل  نظارت  امکان 
جهانی  شده  پذیرفته  الزامات  بازار،  اقتصاد  اصول  استناد  به 
اقتصاد سلامت را نادیده گرفته و کسب و کار را بدون رعایت 

استانداردها بر تضمین سلامت مردم در اولویت بداند.
پلتفرم ها  از  برخی  در  که  کاری  مثال  عنوان  به  کرد:  تاکید  او 
نه  و  کرده اند  مشخص  را  دارو  تامین  مبداء  نه  می شود  انجام 
قالب  در   )OTC داروهای  جز  به   ( دارو  که  دارد  چارچوبی 
در  کار  این  برسد.  مردم  دست  به  سلامت  الکترونیک  پرونده 

حال حاضر تخلف است و پرونده آن هم باز است.

به  صرفا  که  می شود  مدعی  مربوطه  پلتفرم  افزود:  وی 
داروخانه ها  با  و  می کند  عمل  دارو  کننده  ارسال  عنوان 
قرارداد دارد و در واقع مدعی است که تخلفات گزارش 
شده مبنی بر فروش داروهای غیرمجاز، مخدر و... متوجه 

داروخانه ها است؛ 
را  موضوع  این  نتوانسته  قضایی  مرجع  در  که  درحالی 
ثابت کند و رای دادگاه مبنی بر آن بوده که مبداء داروی 
که  داروخانه   نه  و  است  بوده  مربوطه  پلتفرم  خود  قاچاق 
و  غذا  سازمان  و  شده اند  جریمه  هم  موضوع  این  برای 
دارو به عنوان دستگاه ناظر الزام دارد که هرگونه تخلف 

را به دستگاه قضا ارجاع دهد.
عرضه  در  داروخانه  فنی  مسئول  نقش  اینکه  بیان  با  او 
تصریح  است،  انکار  غیرقابل  و  بی بدیل  بیماران  به  دارو 
دست  به  فنی  مسئول  نظارت  بدون  دارو  اینکه  کرد: 
مصرف کننده برسد و الزامات حمل دارو رعایت نشود، 

نیست؛ پذیرفتنی 
نمی تواند  مربوطه  متخصص  سو  یک  از  که  چرا   
توصیه های لازم را به بیمار گوشزد کند و از سوی دیگر ممکن 

است اصول زنجیره سرد دارو به درستی رعایت نشود.
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو در خاتمه 
در  جنین  سقط  داروی  مانند  داروهایی  توزیع  متاسفانه  افزود: 
موضوع  این  که  می گیرد  صورت  آنلاین  پلتفرم های  برخی 
مغایر  موجود  مبانی  کلیه  و  کشور  کلان  سیاست های  با  اساسا 
است. ارائه دارو باید با الزامات خاص خود صورت گیرد که 

دستورالعمل های آن در حال تدوین است.

بیش  گفت:  امداد  کمیته  خانواده  سلامت  و  حمایت  معاون 
از معافیت  امداد  میلیون خانوار تحت حمایت کمیته  از یک 

قبض گاز برخوردار شدند.
با اجرای قانون  با اعلام این خبر افزود:   حسین خدرویسی 
پرداخت  از  امداد  کمیته  حمایت  تحت  مددجویان  معافیت 
اعلامی،  دستورالعمل های  مطابق  گاز  و  برق  و  آب  قبوض 
تاکنون ۱۵۱ هزار نفر از مددجویان از خدمات »آب« رایگان 

برخوردار شده اند.
وی افزود: همچنین ۲۵۶ هزار خانوار با رعایت سقف الگوی 

این  از  و  گرفته  قرار  رایگان  »برق«  چارچوب  در  مصرفی، 
بهره مند شده اند. خدمت 

کرد:  تاکید  امداد  کمیته  خانواده  سلامت  و  حمایت  معاون 
میلیون  یک  از  بیش  تاکنون  گاز،  شرکت  همراهی خوب  با 

خاناور از نعمت »گاز« رایگان برخوردار شده اند.
خدرویسی  امداد،  کمیته  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
اظهار کرد: ارزش ریالی آب و برق و گاز رایگان مددجویان 

بیش از ۶۰ میلیارد تومان محاسبه شده است.

کودکاینفلوئنسرها؛فعالشدنکمیتهایبرایمبارزهبا»والدینسوءاستفادهگر«

توزیعدارویسقطجنیندربرخیپلتفرمهایآنلاین
 

پرونده تخلفات »فروش اینترنتی دارو« باز است

با اجرای قانون معافیت مددجویان کمیته امداد از پرداخت قبوض اعلام شد

بهرهمندیمددجویاناز۶۰میلیاردتومانآبوبرقوگاز»رایگان«

۸مادهموثربرایکاهش
علائمافسردگی

برخی از افراد با نوعی از افسردگی می توانند دچار افزایش 
صورت  در  که  شوند  وزن  افزایش  آن  دنبال  به  و  اشتها 
ادامه دار بودن روند، این مشکل می تواند در آینده فرد را در 

معرض بیماری های مزمن قرار دهد.
 همچنین برخی از انواع افسردگی می تواند اثر عکس، یعنی 
کاهش اشتها و به دنبال آن کاهش وزن را در پی داشته باشد.

فست  مانند  غذاهایی  می تواند  افسرده  فرد  غذایی  تمایلات 
باشد.  بالا  کالری  با  غذاهایی  و  کیفیت  کم  غذاهای  فود، 
افسردگی شدید غالبا رژیم غذایی  بر آن فرد دارای  علاوه 
مصرف  کاهش  افراد  این  غذایی  رژیم  در  و  دارند  ناسالم 
میوه، شیر و غلات دیده می شود. در مطالعه ای  سبزیجات، 
مصرف  که  زنانی  در  افسردگی  به  ابتلا  افزایش  شده  دیده 
بالاتری از فست فود، کچاب، مایونز، غلات تصفیه شده و 
مقدار بالاتری از شکر و چربی مصرف می کنند، بیشتر است. 
این یافته نشان می دهد که احتمال ابتلا به افسردگی در زنانی 

و  آجیل  مرغ،  تخم  میوه،  سبزیجات،  از  بالاتری  میزان  که 
روغن زیتون مصرف می کنند، کمتر است.

اسیدچربامگا۳
در  مهمی  نقش  که  مفید  بسیار  چرب  اسیدهای  از  یکی 
این  است.  امگا۳  می کند  ایفا  مغزی  سلول های  عملکرد 
عصبی  دهنده  انتقال  نوروژنز،  فعالیت های  در  چرب  اسید 
این  کمبود  دارد.  نقش  مغزی  سلول های  در  ضدالتهابی  و 
اسیدچرب افزایش ریسک اختلالات روانی مانند اختلالات 
توجه، شیزوفرنی، اختلالات دوقطبی، افسردگی و آلزایمر  را 
در پی دارد. DHA و EPA در پاتوفیزیولوژی افسردگی نقش 
)۲۰تا  که  افرادی  است  داده  نشان  مطالعه ای  دارند.  مهمی 
امگا۳ مصرف  یا مکمل  ماهی های چرب  ۳۰ گرم در روز( 

می کنند، احتمال افسردگی کمتری دارند.
D۳ویتامین

ارتباط بین افسردگی و ویتامین D ثابت شده است. ویتامین 
نشان  مطالعات  همچنین  دارد.  نقش  تولید سروتونین  در   D
 D با کمبود ویتامین  افراد  افسردگی در  احتمال  داده اند که 
حدود ۸ تا ۱۴ درصد بیشتر است. همچنین مطالعه ای نشان 
 D داده است افرادی با کاهش سطح ۲۵ هیدروکسی ویتامین

علائم شدیدتر افسردگی را نشان می دهند.
B۱۲ویتامین

است.  شده  اثبات  مطالعات  در  افسردگی  با   B۱۲ کمبود 
ناکافی  دریافت  با  گیاهخوران  در  است  داده  نشان  یافته ها 
با  دارد.  وجود  افسردگی  به  بالاتری  ابتلای  احتمال   ،B۱۲
توجه به نقش B۱۲ در تولید سروتونین، دوپامین و گلوتامین 
این ویتامین در بدن می تواند  در سلول های عصبی، کمبود 

باعث ایجاد افسردگی شود.
B۶ویتامین

با توجه به نقش پیریدوکسین در تولید سروتونین و نور اپی 
نفرین در سیستم عصبی، کمبود این ویتامین می تواند سبب 
افسردگی شود. همچنین در مطالعه ای نشان داده شد سطح 
سرمی این ویتامین در افراد افسرده و مضطرب کمتر از افراد 

سالم است.
فولیکاسید

تحریک پذیری، کم خونی و اختلالات رفتاری در افرادی با 
کمبود اسید فولیک دیده می شود. از آنجایی که کمبود این 
مانند  نوروترانسمیترهای مغزی  تولید  ریز مغذی در کاهش 
سروتونین، دوپامین و نوراپی نفرین نقش دارد، اسید فولیک 
می تواند در افسردگی نقش داشته باشد. همچنین مطالعه ای 
کاهش  با  افرادی  در  داروهای ضدافسردگی  اثر  داده  نشان 

سطح اسیدفولیک، تاثیرگذاری کمتری دارند.
منیزیم

سکته،  آلزایمر،  مانند  بیماری هایی  در  خون  منیزیم  سطح 
و  میگرن  فعالی،  بیش  توجه،  کمبود  فشارخون،  دیابت، 
عملکرد اصلی سیستم عصبی مرکزی بسیار مهم است. منیزیم 
نقش مهمی در هدایت عصبی و به عنوان انتقال دهنده عصبی 
دارد. با توجه به ارتباط منیزیم در سیستم لیمبیک، می تواند 
در ایجاد افسردگی یا پیشرفت این بیماری نقش داشته باشد. 
ریز  یک  عنوان  به  منیزیم  داده اند  نشان  مطالعات  همچنین 
مغذی دارای اثر ضد افسردگی و باعث افزایش اثر داروهای 

ضد افسردگی می شود.
سلنیم

سلنیم در ساختمان سلنو پروتئین ها که در مکانیسم های آنتی 
اکسیدانی مغز و سیستم عصبی هستند، نقش دارد. همچنین 
دیگر  طرف  از  دارد.  تیروئیدی  متابولیسم  در  مهمی  نقش 
بیماری های تیروئیدی با بیماری های روانی در ارتباط هستند 
افسردگی  اثر در مغز، می تواند در  این  نظر گرفتن  با در  و 

نقش داشته باشد. .
پروبیوتیکوپرهبیوتیکها

بنابر اعلام دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت، تصور می شود 
که یک ارتباط دو طرفه بین افسردگی ماژور و فلور میکروبی 
روده  و  مغز  بین  ارتباطی  مکانیسم های  دارد.  وجود  روده 
عصبی  سیستم  انتریک،  خودمختار،  عصبی  مکانیسم  شامل 
مرکزی، سیستم گوارشی _ روده ای، سیستم ایمنی و سیستم 
که  است  شده  گزارش  می شود.  شامل  را  ریز  درون  غدد 
ارتباط  با تغییرات فلور میکروبی روده در  افسردگی ماژور 
نقش ضد  با  پروبیوتیک ها  که  است  شده  داده  نشان  است. 
التهابی و آنتی اکسیدانی در پیشگیری از افسردگی می توانند 

تاثیرگذار باشد. 
اسیدهای  آمینو  و  چرب  اسیدهای  تولید  در  پروبیوتیک ها 
نقش  افسردگی  از  پیشگیری  پروتئینی  فاکتورهای  ضروری، 
سلول های  باکتری های  توسط  شده  سنتز   GABA دارد. 
مانند  نوروترانسمیترهایی  تولید  در  مهمی  نقش  روده ای 

سروتونین، هیستامین، گلوتامین، نوراپی نفرین دارد.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی گفت: در طرح دارویار که 
از طرح های ملی و مهم وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
نزدیک  همکاری  تأمین اجتماعی  سازمان  است،  پزشکی 
داشته و بیش از ۴۰۰ قلم داروی جدید با اجرای این طرح، 
تأمین اجتماعی  سازمان  پوشش  تحت  داروهای  فهرست  به 
بهره برداری  آیین  در  موسوی  است.میرهاشم  شده  افزوده 
دکتر  شهید  بیمارستان  نوسازی  و  توسعه ای  طرح های  از 
لبافی نژاد افزود: درخواست همیشگی ما از وزارت بهداشت 
زمینه  در  تأمین اجتماعی  سازمان  به  وزارتخانه  این  کمک 
تأمین نیروی انسانی متخصص بوده است. مدل همکاری این 
در  که  است  موفقی  مدل  لبافی نژاد،  بیمارستان  در  نهاد  دو 
این مدل، عمق تخصصی خدمات سلامت از طریق وزارت 
سازمان  طرف  از  پشتیبانی  عمق  و  شده  تأمین  بهداشت 
بیان  با  است.موسوی  شده  اقدام  و  پیگیری  تأمین اجتماعی 
تأمین اجتماعی  سازمان  و  بهداشت  وزارت  همکاری  اینکه 
زمینه  در  همکاری  این  توسعه  می یابد،  خواستار  توسعه 
ملکی  مراکز درمانی  نیروی تخصصی موردنیاز سایر  تأمین 
این سازمان برای ارتقای سطح خدمات این مراکز شد.وی 
اظهار داشت: در بیمارستان لبافی نژاد که امروز چندین طرح 
می رسد،  بهره برداری  به  بیمارستان  این  در  خدمات  توسعه 
و  می شود  انجام  سنگین  جراحی  عمل   ۹۰ از  بیش  روزانه 
انجام این تعداد عمل جراحی در هر روز در بیمارستانی با 
حدود ۲۳۰ تخت بیمارستانی، بار سنگینی را بر دوش کادر 
است.مدیرعامل  داده  قرار  مرکز  این  پشتیبانی  و  تخصصی 
تعامل  و  پشتیبانی  و  افزود: حمایت  تأمین اجتماعی  سازمان 
راهبردی  نگاه  و  حمایت  به ویژه  و  پزشکی  علوم  دانشگاه 
شخص وزیر بهداشت و درمان که همواره توجه ویژه ای به 
این بیمارستان داشته اند، قابل تقدیر است و به عنوان مسئول 
از  از ۵۰ درصد  بیش  به  ارائه خدمات  متولی  که  سازمانی 
جمعیت کشور است، از اقدامات بسیار بزرگ و انقلابی و 
تحولی و جهادی این وزیر اندیشمند و فرزانه تشکر و همه 
دست اندرکاران نظام سلامت که در سال های پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی، دستاوردهای ارزشمندی را برای کشور رقم 

زده اند، تشکر می کنم.
مجموعتختهایدرمانیتأمیناجتماعی۱۰هزارتخت

است
نظام  دستاوردهای  تشریح  و  تبیین  در  داد:  ادامه  موسوی 
شده  کم کاری  بسیار  سلامت  بخش  و  اجتماعی  حوزه  در 
کمتر  می شود،  ارائه  درمان کشور  در حوزه  که  و خدماتی 
مورد توجه قرار گرفته است. براساس آماری که اخیراً اعلام 
شده، اکنون وزارت بهداشت ۶۰ هزار تخت بیمارستانی در 
درمان  بخش  تخت های  مجموع  دارد.  اجرا  و  حال ساخت 
تأمین اجتماعی در کل کشور از ابتدای فعالیت این سازمان 
تاکنون حدود ۱۰ هزار تخت است در حالی که ۶ برابر این 
عدد، در دولت مردمی و انقلابی در حال ساخت است که 

این جای تقدیر دارد.
در  که  ارزشمندی  و  بزرگ  بسیار  اتفاقات  داد:  ادامه  وی 
اثر  خورد،  رقم  سلامت  متولیان  سوی  از  کرونا  دوران 
قدردان  ما  همه  و  است  حوزه  این  در  جهادی  مدیریت 
تلاش های فداکارانه و خالصانه همه دست اندرکاران ایثارگر 

این بخش هستیم.
سازمان  در  کرد:  اضافه  تأمین اجتماعی  سازمان  مدیرعامل 
سلامت،  نظام  با  خود  تعاملات  در  گاهی  اجتماعی  تأمین 
ناخواسته و به سبب اقتضائات مدیریتی و مالی، سختی هایی 
برخی  واسطه  به  حوزه  این  فعالان  و  سلامت  حوزه  به  را 
تأخیرها در پرداخت های مان تحمیل کرده ایم؛ اما اگر امروز 
مفتخر هستیم که در حوزه حکمرانی تأمین اجتماعی از برخی 
آن  از  بخشی  کرده ایم،  عبور  بزرگ  مشکلات  و  سختی ها 
با  که  است  تحمل سختی هایی  و  همکاری خوب  از  ناشی 

حمایت وزارت بهداشت و درمان صورت گرفت.
پرداخت  برای  گرفتیم  تحویل  سازمراان  وقتی  افزود:  وی 
بازنشستگان، هرماه  ماهانه  تومان مستمری  میلیارد  هزار   ۲۷
حدود ۴ تا ۵ هزار میلیارد تومان کسری وجود داشت که از 
طریق استقراض از بانک تأمین می شد؛ به نحوی که از از سال 
۹۹ تا ۱۴۰۰ به این واسطه حدود ۱۰۶ هزار میلیارد تومان 

استقراض و اضافه برداشت از بانک ایجاد شده بود.
حوزه  همکاران  توسط  سختی ها  برخی  تحمل  با  امروز   
سلامت و همکاری همه دستگاه ها، موفق شده ایم در ۵ ماه 
استقراض  ریالی  بدون  را  سازمان  تعهدات  انجام  سال،  از 
پشت سر بگذاریم و با اصلاحات تحولی و مدیریت منابع، 
به سمتی می رویم که بعد از سال ها از وضعیت ناترازی منابع 
و مصارف ماهانه خارج شویم و حتی امیدواریم که در آینده 

شاهد تراز مثبت در این زمینه باشیم.
در بانکی مالی تسویه تومان میلیارد هزار ۱۰۶ تحقق

۲سالگذشته
سال   ۲ در  کرد:  تأکید  تأمین اجتماعی  سازمان   مدیرعامل 
گذشته ۱۰۶ هزار میلیارد تومان تسویه مالی با سیستم بانکی 
از تحمیل ۲۵  مالی آن جلوگیری  اثر  محقق شده است که 
سود  به عنوان  سالانه  باید  که  است  تومانی  میلیارد  هزار 

تسهیلات دریافتی از نظام بانکی پرداخت می شد.
مدیریت  برای  اقدام  و  برنامه ریزی  کنار  در  افزود:  وی 
سازمان  در  هم  خدمت  توسعه  مصارف،  و  منابع  ناترازی 
از  بیش  امروز  و  هست  و  بوده  توجه  مورد  تأمین اجتماعی 
۱۳۳ پروژه اجرا، ساخت و طراحی را در سطح کشور در 
حال ساخت داریم که ۵۵ مورد از آنها در حال ساخت است.

دولت، حدود  این  آغاز  در   ۱۴۰۰ سال  داد:  ادامه   موسوی 
عمرانی  پروژه های  تکمیل  برای  تومان  میلیارد  هزار  چهار 
سازمان تأمین اجتماعی اعتبار اختصاص یافته بود که امروز 

این رقم به ۱۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان رسیده است.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی خبر داد:

افزودن۴۰۰قلمداروبهفهرست
داروهایتحتپوششتأمیناجتماعی

درطرحدارویار
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قیمت سازی کاذب نتیجه اعتماد به پلتفرم ها در حوزه مسکن
 دولت به دنبال ساماندهی پلتفرم ها

 بازار مسکن در سال های اخیر به ویژه پس از شیوع ویروس 
همان  یا  خود  سنتی  شکل  از  شدن  خارج  حال  در  کرونا 
بنگاه های املاک است و این روزها پلتفرم ها و اپلیکیشن های 
نقش  حال  در  بنگاه ها  از  بیشتر  حتی  حوزه  این  در  مختلف 

آفرینی هستند.
 افزایش سرسام آور قیمت مسکن در خریدوفروش و رهن و 
اجاره، تبدیل به یکی از اصلی ترین مشکلات در کشور شده 
و بخش زیادی از مردم را درگیر کرده است. این در حالی 
کردن،  تهرانیزه  تولید،  به  قبل  دولت  اعتقاد  عدم  که  است 
تعداد  باور  غیرقابل  بالارفتن  بازار،  این  در  نکردن  نظارت 
بنگاه های املاک مجاز و غیرمجاز با هدف دلالی و سوداگری 
را می توان تنها بخشی از دلایل بالارفتن قیمت مسکن عنوان 

کرد.
به  سازی ها  قیمت  در  پلتفرم ها  نقش  عوامل،  این  کنار  در 
خصوص در بازار مسکن را نمی توان نادیده گرفت، متاسفانه 
شاهد  شود،  انجام  معامله ای  اینکه  بدون  آگهی ها  این  در 
قیمت گذاری بی ضابطه هستیم که نظارتی هم بر آنها نیست.

قیمت  اپلیکیشن ها در  نقش آگهی های  به عقیده کارشناسان، 
شده  بدی  بسیار  بنای  به  تبدیل  مسکن  حوزه  در  سازی ها 
آگهی صورت  این  بر  نظارتی  هیچ گونه  که  حالی  در  است؛ 

نمی گیرد و در بازار نیز اثر مخرب دارد.
فضای  فعالیت  با  همزمان  مسکن  بازار  افسارگسیختگی 

مجازی
در  پیشتر  تهران  املاک  مشاوران  اتحادیه  اول  رییس  نائب 
گفت وگو با ایرنا در خصوص پلتفرم های منتشر کننده آگهی 
در حوزه مسکن، با اشاره به افسارگسیختگی بیش از اندازه 
این  گفت:  مجازی،  فضای  فعالیت  با  همزمان  مسکن  بازار 
فضا بستری را برای بی قانون کار کردن در صنعت ساختمان 
فراهم کرد، زیرا بخش زیادی از کسانی که در این فضا کار 
می کنند خود را مبری از قوانین می دانند، در صورتی که سایر 
واحدها باید مجوز خود را در این پلتفرم ها واگذار کنند اما 

این الزام در ارتباط با بنگاه های املاک وجود ندارد.
عنوان  به  املاک  بنگاه های  اینکه  بیان  با  نژاد«  بیگی  »داوود 
معتمدین خود را به مردم ثابت کردند، اظهار داشت: زمانی 
مجازی  فضای  که  شد  بیشتر  بنگاه ها  حوزه  در  مشکلات 
بستری را برای بی قانون کار کردن در صنعت ساختمان ایجاد 
کرد.وی افزود: امروز هر کسی در این فضا به عنوان مشاور 
املاک فعالیت دارد و این در حالی است که بستری نیز برای 
که  گفت  می توان  و  ندارد  مجازی وجود  فضای  در  نظارت 

بیشترین آسیب به بخش مسکن در بستر این فضا است.
نائب رییس اتحادیه مشاوران املاک گفت: راه حل این است 
که فعالان در این رسته در فضای مجازی باید مجوز فعالیت 
پلتفرم ها در  به  اعتماد  نتیجه  باشند.قیمت سازی کاذب  داشته  

حوزه مسکن/ دولت به دنبال ساماندهی پلتفرم ها
آگهی های  دهنده  انتشار  پلتفرم های  ساماندهی  لزوم 

مسکن
با  در این زمینه، یک کارشناس حوزه مسکن در گفت وگو 
ایرنا با اشاره به لزوم نظام مند کردن فعالیت در رسته املاک، 
بسیاری  در  است.  مهم  بسیار  آگهی ها  موضوع  بیان داشت: 
ملک خود  آگهی  فرآیند  وارد  اینکه  برای  مالک  از کشورها 
شود نخست باید مجوز برای فروش بگیرد که آیا اصلا این 
افزود:  یا خیر؟»ایلاتی«  را آگهی کند  دارد که ملک  را  حق 
همچنین قوانین بسیار سختی در این کشورها وجود دارد، از 
اساس  بر  مسکن  حوزه  در  قیمت گذاری  مبنای  اینکه  جمله 
پلتفرم ها  ادامه حضور  مالیات است.وی،  برای  اظهاری  خود 
هم  و  تهدید  هم  را  مسکن  حوزه  در  آگهی ها  انتشار  برای 
پلتفرم  این  ساماندهی  با  گفت:  و  کرد  عنوان  فرصت  یک 
این  زیادی  تا حدود  توان  می  مناسب،  تدابیری  اتخاذ  و  ها 
بخش را کنترل کند.ایلاتی با اشاره به اینکه باید تعاملی بین 

پلتفرم ها، حاکمیت و مشاوران املاک ایجاد شود، ادامه داد: 
حوزه  در  موجود  فرآیندهای  که  است  نیاز  اساس  همین  بر 
به  نیازی  دیگر  تا  داد  پیوند  به هم  را  قیمت گذاری  و  آگهی 
نباشد و خود سیستم  بنگاه ها  از  بازرسی  بازرسان و  حضور 

بازدارنده شود.
انتشار دهنده آگهی  پلتفرم های  برای ساماندهی  دولت 

مسکن پای کارآمد
بازار نابسامان مسکن و دست اندازی پلتفرم ها در این حوزه 
موجب شد تا دولت مردمی سیزدهم که ساماندهی این بخش 
را به عنوان مهم ترین اولویت خود قرار داده، پای کار بیاید 
و تمهیداتی برای مقابله با تخلفاتی که در این پلتفرم ها انجام 
و سبب قیمت سازی کاذب مسکن چه در بخش رهن و اجاره 

و چه خرید و فروش شدند، بیاندیشند.
بر  نظارت  کمیته  رئیس  که  بود  ماه  مرداد  اواسط 
تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  مجازی  کسب وکارهای 
شهرسازی  و  راه  وزارت  های  مصوبه  مطابق  کرد:  اعلام 
و  سایت ها  با  مجازی،  کسب وکارهای  بر  نظارت  کمیته  و 
تصویب  برخلاف  را  املاک  حوزه  آگهی های  که  بسترهایی 
انتشار  مالکیت  برخط  آزمایی  راستی  بدون  قانون،  تاکید  و 

دهنده آگهی با ملک منتشر کنند، برخورد می شود.
در  اخیر  مشکلات  از  یکی  افزود:  قمری«  »محمدحسین 
افزایش بی رویه و بیش از حد قیمت ها در این حوزه، انتشار 
آگهی های ساختگی توسط برخی دلالان و سودجویان است 
بالا  را  قیمتی  انتظار  صوری،  آگهی های  پیاپی  انتشار  با  که 

برده و از این طریق سود کسب می کنند.
وی ادامه داد: بر این اساس، شورای عالی مسکن و وزارت 
راه و شهرسازی مصوب کرد که این بسترها در زمان انتشار 
آگهی باید نسبت به مالکیت آگهی دهنده راستی آزمایی کنند.

وزارت  مجازی  کسب وکارهای  بر  نظارت  کمیته  رییس 
صمت افزود: برخی از سکوها و بسترهای مجازی، برخلاف 
تاکید و اخطار کمیته در دو ماه گذشته و ابلاغ قانون مذکور 
به  حاضر  شده،  منتشر  آگهی های  کاهش  توجیه  با  آنها،  به 
را  موضوع  در عمل  و  نبوده  آن  فنی  زیرساخت های  اجرای 
نظارت  کمیته  کرد:  تاکید  همچنین  نکرده اند.قمری  اجرایی 
بر کسب وکارهای مجازی باید با جدیت موضوع را پیگیری 
با  با کسب وکارهای خاطی  ادامه  تخلف،  کند و در صورت 

قاطعیت برخورد خواهد کرد.

دستور آیت الله رییسی برای جلوگیری از قیمت سازی 
مسکن در آگهی های فروش

رییسی،  ابراهیم  الله سید  آیت  این موضوع،  اهمیت  دنبال  به 
رییس جمهور که همه هم و غم خود را برای برطرف کردن 
مسکن  جمله  از  مختلف  های  بخش  در  مردم  مشکلات 
اشاره  با  مسکن  عالی  شورای  جلسه  یازدهمین  در  گذاشته، 
به مشکلاتی که سکوهای انتشار آگهی در حوزه قیمت سازی 
برای مردم ایجاد کرده اند، گفت: در گام نخست، نظارت بر 
سکوها باید توسط خود اتحادیه ها انجام شود. قانون نیز همین 
را خواسته است که اتحادیه های صنفی خود مامور و مسوول 
باشند و نگذارند عضوی از آن صنف به مردم اجحاف کند.

وی بر لزوم ساماندهی مساله سکوها و پلتفرم ها به نحوی که 
قیمت سازی و سوداگری در این فضا انجام نشود، تاکید کرد.

آیت الله رییسی، کنترل و نظارت بر بازار اجاره بها را مورد 
تاکید قرار داد و افزود: دولت معتقد به قاعده عرضه و تقاضا 
در بازار است و اساسا در قیمت گذاری ها دخالتی ندارد، اما 
بنا به وظیفه قانونی خود به طور قطع در مقابل سوداگری و 

اجحاف نسبت به مستاجر و موجر ایستادگی خواهد کرد.
قانونی  از وظایف  را  املاک  بر مشاورین  نظارت دقیق  وی، 
این  نتیجه  کرد:  تاکید  و  دانست  املاک  مشاورین  اتحادیه 
نظارت باید جلوگیری از هر گونه اقدام سوداگرانه و تلاطم 
در بازار مسکن باشد.همچنین ضرورت استمرار دستورالعمل 
سامان دادن بنگاه های معاملات املاک، تاکید بر تسریع روند 
تکمیل سامانه املاک با همکاری سازمان ثبت اسناد و املاک، 
و  قیمت سازی  از  جلوگیری  و  سکوها  بر  نظارت  و  کنترل 
سوداگری مسکن در فضای مجازی و رفع موانع تولید مسکن 
دیگر  از  خصوصی  بانک های  مدیریت  و  سرمایه گذاری  با 

محورهای سخنان رئیس جمهور در این جلسه بود.
به نظر می رسد که رویکرد دولت سیزدهم برای ساماندهی 
برنامه  و  نشده  محدود  تولید  حوزه  به  فقط  مسکن،  بازار 
ریزی ها بر این است که در کنار ساخت به صورت جدی 
با سوداگران و دلالان در این حوزه نیز به طور جدی مقابله 
مسکن،  موضوع  در  سوداگرایانه  های  بخش  از  کند.یکی 
در  امروز  دولت  که  هستند  دهنده مسکن  آگهی  های  پلتفرم 
با  تا  دارد  بنا  و  شده  وارد  جدی  به صورت  نیز  بخش  این 
کاذب  های  سازی  قیمت  جلوی  حوزه  این  کردن  قانونمند 

درحوزه مسکن را بگیرد.

به دنبال رواج استفاده از رمز ارزها در دنیا و ایران، چند 
کشور  در  حوزه  این  در  قوانین  تدوین  بحث  است  سال 
است  داده  خبر  مسؤول  مقام  یک  اخیرا  و  شده  مطرح 
آیین نامه جامعی مرتبط با این حوزه در دولت تصویب و 
لایحه ای تنظیم شده  است که برای تبدیلش به قانون آن را 

به مجلس ارسال می کنند.
پول  از  فرم  یک   Cryptocurrency یا  دیجیتال  ارز   
حذف  بیش تر،  امنیت  منظور  به  که  است  الکترونیکی 
واسطه ها و ناشناس بودن طراحی شد و همانطور که بارها 
متمرکز  غیر  فناوری  یک  از  دیجیتال  ارزهای  شده،  گفته 
و  امن  پرداخت  امکان  کاربران  به  که  می کنند  استفاده 
بانک ها  از  استفاده  یا  ثبت نام  به  نیاز  بدون  ذخیره پول را 
انتقال این ارز  و سازمان های واسطه می دهند؛ یعنی برای 
نیازی به بانک نیست و افراد می توانند مستقیماً این ارزها 
را به یکدیگر منتقل کنند.اکثر ارزهای دیجیتال روی پایگاه 
داده توزیع شده ای به نام بلاک چین اجرا می شوند و بیش تر 
واحدهای اصلی آن توسط یک فرآیند به نام استخراج یا 
سال   ۱۳ به  نزدیک  تقریبا  ارز  رمز  می شوند.  تولید  ماین 
است که به عنوان نوع دارایی دیجیتال در دنیا مورد توجه 
جدی قرار گرفته است؛ در گذشته البته در بحث دارایی، 

دارایی های نامشهود را داشته ایم که می توان به نرم افزارها 
و سرمایه های فکری افراد و شرکت ها اشاره کرد. اما با 
دارایی ها خلق  از  بلاکچین گونه خاصی  تکنولوژی  رشد 
دقیقا  اینها  و  دارایی دیجیتال گفته می شود  به آن  شد که 
مانند سایر دارایی ها )طلا، ملک و ...( است و دارندگان، 
بیت  دارایی ها،  این  مالک هستند که معروف ترین  درواقع 
شبکه  این  که  معتقدند  است.کارشناسان  اتریوم  و  کوین 
با شرایط فعلی کسی  امنیت تضمین شده دارد و حداقل 
نمی تواند امنیت آن را زیر سوال ببرد البته کسی مسئولیت 
امنیت این شبکه را برعهده ندارد و این زیرساختی که در 
طول زمان شکل گرفته است خود مسئولیت امنیت شبکه 

را دارد.
که  است  کلاهبرداری هایی  دارد  وجود  که  موضوعی  اما 
نهادهای  آن  برای  که  می شود  انجام  حوزه  این  در  بعضا 
آیین نامه ها  و  مقررات  تدوین  شروع  جهان  در  تنظیم گر 
به  نوظهورند  تکنولوژی  یک  اینکه  دلیل  به  اما  کرده اند 
صورت مداوم درحال آزمایش و ایجاد تغییر در قوانین و 
مقررات هستند بنابراین در سایر کشورها  قوانینی به مرور 

وضع شده که جلوی سوءاستفاده از کاربران را بگیرد.
 به صورت کلی این پدیده نو می تواند مانند هر تکنولوژی 
و  خطرات  دارند،  را  خود  آسیب های  که  دیگری  جدید 
مشکلات احتمالی در خود داشته باشند، به طور مثال در 
معاملات مسکن ممکن است مشکلاتی مانند کلاهبرداری 
مسکن  یا  ملک  که  نمی گوییم  زمان  این  در  شود،  ایجاد 
مشکل دارد اما در فضای رمزارزها به دلیل نوظهور بودن 
می کنند  تصور  علاقه مند،  افراد  از  بسیاری  اینکه  و  آن 
مورد  است  ممکن  شوند،  ثروتمند  سرعت  به  می توانند 
کلاهبرداری قرار بگیرند و از این حس افراد سوءاستفاده 
در  است  صورت  این  به  آن  آسیب های  بنابراین  کنند. 
دیجیتال  دارایی های  و  بلاکچین  شبکه  صورت  این  غیر 
کار  و  و یک کسب  پشتوانه هستند  دارای  که  آن هایی  و 
را  آسیبی  دارد،  قرار  آن ها  پشت  در  جدی  و  حرفه ای 
بر موارد گفته شده  افراد نمی کنند.علاوه  متوجه جامعه و 
این حس که افراد از دیگرانی که وارد این عرضه شدند، 
است  ممکن  برسند،  آنها  به  می خواهند  و  مانده اند  عقب 
آسیب زا باشد، بنابراین افرادی که این بازار و فناوری را 
رمزارزها  این  واقعی  ارزش  از  اطلاع  بدون  نمی شناسند، 
تنها دریافت آن ها را ملاک قرار می دهند و بعضا گرفتار 
کلاهبرداری  انواع  از  یکی  پانزی  کلاهبرداری  می شوند. 
پول  کلاهبرداران  شیوه  این  در  که  است  حوزه  این  در 
سرمایه گذاران را با دادن وعده بازگشت سود و سرمایه 
به سرقت می برند و به نوعی از این طریق اعتماد افراد را 
به سمت خود جلب می کنند.وعده سودهای نجومی و غیر 
قابل باور، عدم نقد شدن سرمایه مردم به بهانه سود دهی 
بیشتر، ناشناس بودن هویت فرد موسس، عدم شفافیت نوع 
و  شرکت  افراد  یا  و  شرکت  نبودن  دسترس  در  فعالیت، 
نداشتن مجوزهای قانونی برخی از ویژگی ها و مشخصات 
پانزی است.در کشور ما هم هم چند  اصلی کلاهبرداری 
سالی است که استفاده از این تکنولوژی جدید رواج یافته 
است اما در واقع به دلیل ناشناخته بودن دنیای رمزارزها، 
تلاش شود تا بتوان به تدوین قوانینی در این حوزه دست 
ارز  رمز  اندازی  راه  کنار  در  رابطه  همین  در  کرد؛  پیدا 
حقوقی  معاون  دهقان-  محمد  تازگی  به  کشور  در  ملی 
رییس جمهور- اعلام کرده است آیین نامه جامعی را درباره 
رمزارزها در دولت تصویب و لایحه ای را  تنظیم کرده اند 
که برای تبدیل شدن به قانون آن را به مجلس می فرستند.

مالی  تامین  و  پولشویی  با  مبارزه  همایش  حاشیه  در  وی 
تروریسم درباره این موضوع که رمزارزها می تواند بستری 
برای فعالیت های پولشویی باشد گفت که در گذشته اقدام 
نگرفته   رمزارزها صورت  مقررات  و  قوانین  برای  خاصی 
تصویب  به  آیین نامه ای  قبل  دولت  در   ۱۳۹۸ سال  است. 
ما در دولت سیزدهم  افزود:  بود.دهقانی  ناقص  رسید که 
تصویب  را  جامعی  و  قوی  آیین نامه  رمزارزها  به  راجع 
با  هم  را  رمزارزها  لایحه  موضوع  این  کنار  در  کردیم؛ 
ان شاءالله  که  کرده ایم  آماده  ذیربط  دستگاه های  همکاری 
می فرستیم. مجلس  به  را  آن  قانون  به  شدن  تبدیل  برای 

فعالان  می کنند  توصیه  همواره  کارشناسان  اساس  این  بر 
و  دارند  نگه  محرمانه  را  خود  پول  کیف  رمز  حوزه  این 
از صرافی های معتبر و شناخته شده خرید کنند؛ البته قبل 
از فعالیت در این حوزه حتما با افراد آگاه مشورت داشته 

باشند.

خبرهایی از تدوین قانون
 در حوزه رمز ارز

نائب رئیس سازمان بورس اعلام کرد:

صدور ۳ موافقت اصولی برای 

بازنشستگی تکمیلی صندوق های 

با  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  مدیره  هیات  عضو   
بازنشستگان،  برای  به مزایای صندوق های تکمیلی  اشاره 
در حوزه صندوق های  اصولی  موافقت  سه  اکنون  گفت: 

بازنشستگی تکمیلی صادر شده است.
»علیرضا ناصرپور« درباره ماهیت صندوق های بازنشستگی 
تکمیلی  بازنشستگی  داشت: صندوق های  اظهار  تکمیلی، 
شده  تشکیل  بهادار  اوراق  بازار  یک  ماده   ۱۹ بند  ذیل 

است.
و  کرد  اشاره  صندوق  این  اندازی  راه  اهداف  به  وی 
بازنشستگی  تشکیل صندوق های  اهداف  از جمله  افزود: 
تکمیلی  بازنشستگی  مزایای  ایجاد  به  می توان  تکمیلی، 
برای کارکنان مجموعه های مختلف، ورود منابع باثبات و 
قابل برنامه ریزی به بازار سرمایه و تقویت دید بلندمدت 

اشاره کرد.
بازنشستگی  صندوق های  انواع  درباره  همچنین  ناصرپور 
تکمیلی، گفت: این صندوق ها در سه نوع سهامی، سهامی 

شاخصی و صندوق در صندوق طبقه بندی شده است.
نائب رئیس سازمان بورس تاکید کرد: اکنون سه موافقت 
برای  تکمیلی  بازنشستگی  در حوزه صندوق های  اصولی 

برخی مجموعه های بزرگ صادر شده است.
از  برخی  انجام شده،  اقدامات  به  باتوجه  داد:  ادامه  وی 
این صندوق ها به مرحله تاسیس رسیده و برخی دیگر نیز 

در حال طی کردن فرآیند تاسیس است.
صندوق های  مقررات،  به  باتوجه  داشت:  بیان  ناصرپور 
باید دست کم ۵۰۰  بازنشستگی تکمیلی در بدو تاسیس 
نفر را در طرح بازنشستگی تکمیلی زیر نظر داشته باشند، 
همچنین حداقل سرمایه برای تشکیل این صندوق ها ۵۰۰ 

میلیارد تومان پیش بینی شده است.
مشارکت  درباره  بورس  سازمان  مدیره  هیات  عضو 
بازنشستگی  صندوق  راه اندازی  حوزه  در  وزارتخانه ها 
اکنون  که  اصولی هایی  موافقت  متقاضیان  گفت:  تکمیلی 
به  نوعی  به  که  بودند  مالی  نهادهای  است،  شده  صادر 
یکی از وزارتخانه های نفت، کار و رفاه اجتماعی متصل 
مشارکت های  نیز  وزارتخانه ها  سمت  از  بنابراین  هستند؛ 

لازم انجام شده است.
صندوق  جذابیت  به  باتوجه  افزود:  پایان  در  وی 
بازنشستگی تکمیلی، گروه های دیگری نیز پیگیر هستند تا 
موافقت اصولی این صندوق را دریافت کنند تا کارکنان 
بهره مند  از مزیت صندوق های مذکور  نیز  آن مجموعه ها 

شوند.

روایت خدمت ؛ ۲ سال با دولت مردم

صادرات منطقه آزاد ماکو در دولت 
مردمی به ۴۲۰ میلیون دلار رسید

 معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد ماکو 
میلیون دلار  به ۴۲۰  قریب  تا کنون  از سال ۱۴۰۰  گفت:  

صادرات غیرنفتی از منطقه آزاد ماکو انجام شده است. 
 فریدون فدایی دولت در حاشیه نمایشگاه »روایت خدمت، 
اینکه در همین  بیان  با  وعده وفا به مناسبت هفته دولت« 
مدت قریب به ۱۰۵ هزار میلیارد ریال صادرات به سرزمین 
اصلی از منطقه آزاد ماکو صورت گرفته است افزود: در 
از  میلیون دلار صادرات  و ۳۶۲  هزار   ۱۲ مردمی،  دولت 
انجام  صادراتی  گاز  احتساب  به  ماکو  آزاد  منطقه  مسیر 

گرفته است.
وی تصریح کرد: ۴۵۵۷ میلیون دلار در سال ۱۴۰۰، ۶۳۱۴ 
میلیون دلار در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۹۱ میلیون دلار در سه ماهه 
اول سال ۱۴۰۲ صادرات از مسیر منطقه آزاد ماکو به خارج 

از کشور انجام پذیرفته است.
 ۷۶.۶ بر  بالغ   ۱۴۰۰ سال  در  اینکه  بیان  با  مسئول  این 
میلیون دلار صادرات کالا و خدمات تولیدی به خارج از 
کشور داشته ایم، افزود: در همین سال ۵۹ میلیون دلار نیز 

صادرات مجدد به خارج از کشور انجام شده است.
میلیون  نیز ۲۳۴  فدایی دولت اضافه کرد: در سال ۱۴۰۱ 
دلار صادرات کالا و خدمات و ۲۸ میلیون دلار صادرات 

مجدد داشتیم .
معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد ماکو 
بیان داشت: در سه ماهه اول سال جاری نیز ۱۴.۲ میلیون 
دلار صادرات غیرنفتی و ۳ میلیون دلار صادرات مجدد از 

منطقه آزاد ماکو انجام گرفته است.
از  با شعار وعده، وفا که  اولین نمایشگاه روایت خدمت 
بین المللی  نمایشگاه های  دائمی  محل  در  شهریور  چهارم 
تهران آغاز شده بود ، پس از چهار روز فعالیت امروز به 

کار خود پایان داد.

بازگشت آرامش به بازار ارز با چه اقداماتی صورت گرفت؟
افزایش تامین ارز واردات و برقراری آرامش نسبی در فضای 
از  اقتصاد کشور  به  نسبی  ثبات  بازگشت  و  ارز  نرخ  ملتهب 
جمله مهمترین دستاوردهای بانک مرکزی دولت سیزدهم در 

دوره کنونی به شمار می رود.
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در دوره جدید فعالیت 
خود در دولت سیزدهم با رویکرد تثبیت و حرکت در جهت 
گذاری  ریل  جهت  در  ایران  اقتصاد  کردن  پذیر  بینی  پیش 
سیاست های پولی و بانکی حرکت می کند. رویکردی که در 
ایران توجه ویژه ای شده  اقتصاد  به ویژگی  ان  اتخاذ  فرایند 
است چراکه اقتصاد ایران همواره و به خصوص در سال های 
اخیر در معرض بی ثباتی های متعددی قرار گرفته است. در این 
ایران  اقتصاد  ارزی پی در پی در  بین شکل گیری بحران های 
سبب شده است تا بی ثباتی نرخ ارز به عنوان یکی از مهم ترین 

عوامل بی ثباتی اقتصاد شناخته می شود.
اقتصادی بیش  تثبیت  اتخاذ سیاست های  این شرایط لزوم  در 
از پیش بر همگان نمایان خواهد شد؛ زیرا که تثبیت اقتصادی 
لازمه اجرای سیاست های اصلاحی است و زمانی می توان از 
سیاست اصلاحی سخن گفت که در وهله اول شرایط اقتصادی 

کشور در وضعیت پایدار و با ثبات قرار گیرد.
از این رو، رسالت بانک مرکزی به عنوان بزرگترین نهاد پولی 
و ارزی کشور ایجاب می کند که در نقش یک سیاستگذار، به 
مداخله  اقتصاد،  به  ثبات  بازگشت  و  نوسانات  کنترل  منظور 
و اقدامات لازم را انجام دهد.در شرایط کنونی، بی ثباتی در 
ریسک  تا  می شود  موجب  ایران  اقتصادی  کلان  متغیرهای 
به  امر  این  یابد.  افزایش  اقتصادی  فعالیت های  نااطمینانی  و 
عرضه  سمت  تضعیف  موجب  معیوب،  چرخه  یک  صورت 
اقتصاد و تشدید بی ثباتی خواهد شد؛ بنابراین، در این شرایط، 
مهمترین  از  یکی  پیش بینی پذیر  و  ثبات  با  محیطی  ایجاد 

محورهای تقویت سمت عرضه اقتصاد کشور خواهد بود.
بر همین اساس، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، با هدف 
تحت  را  خود  فعالیت های  کشور  اقتصاد  به  ثبات  بازگشت 
»ثبات  اصلی  محور  سه  در  اقتصادی  تثبیت  سیاست  عنوان 
بخشی و پیش بینی پذیر نمودن بازار ارز«، »کنترل نقدینگی« 
مالی  بازارهای  در   )Regulation( تنظیم گری  نظام  »تقویت  و 

)پولی، ارزی و اعتباری( « دنبال می کند .
انتظارات  تعدیل  برای  مرکزی  بانک  اقدامات  مهمترین 

منفی در بازار ارز
- تأمین ارز مورد نیاز جهت واردات کالای اساسی در بستر 

سامانه نیما با نرخ ۲۸.۵۰۰ تومان به ازای هر دلار آمریکا،
- کاهش تعدد نرخ ارز به سه نرخ در نظام ارزی کشور شامل 

ETS و حواله ETS نرخ حواله کالاهای اساسی، اسکناس

- راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلای ایران
- اصلاح دستورالعمل اجرایی فروش اسکناس ارز از طریق 

واریز به حساب ارزی بانکی
- تخصیص ارز مسافرتی به مسافران بعد از گیت فرودگاه

- کاهش مدت زمان بازگشت ارز صادراتی
- همکاری و هماهنگی با وزارتخانه ها و سایر نهادها

- مداخله حاشیه ای در بازار غیر رسمی ارز و طلا از طریق 
فروش ارز به اشخاص و عرضه سکه در بورس کالا

عمل  در  برمی آید  ارقام  و  آمار  از  که  همانطور  رو،  این  از 
نیز آنچه تاکنون از نتیجه اقدامات یاد شده در اقتصاد کشور 
مشاهده شده، برقراری آرامش نسبی در فضای ملتهب نرخ ارز 

و بازگشت ثبات نسبی به اقتصاد کشور بوده است.
بازگشت آرامش به بازار ارز با چه اقداماتی صورت گرفت؟
بازگشت آرامش به بازار ارز با چه اقداماتی صورت گرفت؟

برنامه های آتی بانک مرکزی برای ساماندهی بازار ارز
- اصلاح سیاست های خرید و فروش ارز

- توسعه مرکز مبادله ارز و طلای ایران
در  ارز  نرخ  تثبیت  به  کمک  جهت  تثبیت  صندوق  ایجاد   -

مواقع لزوم
- ارتقای نظارت عملیاتی بر فعالیت تراستی ها و مدیریت فعال 

بانک مرکزی
- همچنین تقویت و توسعه تعاملات با کشورهای همسایه و 
تسهیل  در  آنها  ظرفیت های  از  استفاده  برای  تجاری  شرکای 

مالی مبادلات فی مابین
نظارت و پایش بازار ارز و طلا

بانک مرکزی در حوزه نظارت و پایش بازار ارز به صورت 
نرخ  از  مانع  تا  داشت  مؤثر  حضوری  حوزه  این  در  مستمر 
سازی های کاذب و موج سواری دلالان در حوزه ارز شود و 
در این راستا مرکز مبادله طلا و ارز که در روزهای پایانی سال 
گذشته کار خود را آغاز کرد نقشی محوری در آرام بخشی 
بازار ارز داشت و به اعتراف اکثر کارشناسان بازار ارز در سال 

جاری از ارامش و ثبات نسبی برخوردار بود.
بزرگترین اقدام بانک در حوزه ارزی راه اندازی بازار مبادله 
ارز و طلا و انتقال عملیات ارزی به این مرکز است، همچنین 
ایجاد صندوق تثبیت ارز انتشار اوراق مشتقه برای تثبیت نرخ 
ارز که بتواند ابزارهای لازم را برای تثبیت نرخ ارز و برنامه 
ریزی مدیریت ارز برای صادر کنندگان و وارد کنندگان فراهم 

کند از دیگر اقدامات بانک مرکزی در این حوزه است
اتصال نیمای صادراتی به وارداتی که تخصیص بهینه ارز 
در بحث تجارت صورت گیرد جزو برنامه های اصلی است

از جمله اقدامات بانک مرکزی در زمینه تعادل بخشی به بازار 

اوراق  فیزیکی  عرضه  سکه  حباب  از  کاستن  و  سکه  و  طلا 
به  سکه  اوراق  این  شدن  رسیدن  سر  با  که  بود  سکه  سلف 

صورت فیزیکی به خریداران تحویل خواهد شد.
افزایش تأمین ارز و بهبود شرایط حساب جاری کشور

دستگاه ها  نیاز  مورد  ارز  تأمین  دلار  میلیارد   ۶۵ گذشته  سال 
 ۶.۸ نیاز دستگاه ها رشد  مورد  ارز  تأمین  امسال  و  انجام شد 
درصدی داشته است و ابتدای سال جاری بیش از تاکنون ۲۳ 
میلیارد و ۸۲۲ میلیون دلار تأمین ارز انجام شد در حالی که 
در دوره مشابه سال گذشته ۲۲ میلیارد و ۳۰۵ میلیون دلار بود.

گفتنی است در حوزه ارزی تا پایان سال گذشته کل تأمین ارز 
انجام شده از سوی بانک مرکزی حدود ۶۵ میلیارد دلار بود 
که ۱۶ میلیارد کشاورزی ۳.۵ میلیارد دلار در بخش بهداشت 

و ۴۵ میلیارد دلار هم بخش صنعت بوده است
در بخش صادرات حدود ۹۰ میلیارد دلار آمار بخش صادرات 
بود که ۵۳ میلیارد دلار صادرات غیر نفتی و ۳۸ میلیارد دلار 
ارز  بازگشت  زمان  مدت  است،  بوده  گازی  میعانات  و  نفت 
نظر گرفته  ماه در  از صادرات در سال گذشته چهار  حاصل 
شد که اخیراً این مدت زمان از ۱۲۵ روز به ۸۰ روز کاهش 

یافته است.
طبق برنامه ریزی انجام شده امسال در صد برگشت ارز خیلی 
میانگین ۷۵  از  بازگشت  میزان  بینی شده است و  بالاتر پیش 
درصد فعلی به ۹۰ درصد خواهد رسید که نوید بخش بهبود 

وضعیت تثبیت ارز در سال ۱۴۰۲ خواهد بود.
علاوه بر این در سال ۱۳۹۰ حساب جاری کشور ۲۶ میلیارد 
دلار مثبت و در سال ۱۳۹۸ یک میلیارد و ۶۵۲ میلیون دلار 
 ۷۰۸ منفی  جاری  حساب   ۱۳۹۹ سال  است.  در  بوده  منفی 
میلیون دلار بوده است. اما این میزان در سال ۱۴۰۰ به مثبت 
۱۱ میلیارد و در سال ۱۴۰۱ به ۱۴ میلیارد و ۴۳۳ میلیون دلار 
کالایی  حساب  مازاد   ۱۴۰۱ سال  در  است.  همچنین  رسیده 
کشور به بیش از ۲۲ میلیارد دلار رسیده است یعنی صادرات 

کشور ۲۲ میلیارد دلار بیش از واردات بوده است.
همچنین گفتنی است صادرات کالای کشور قبل از تحریم های 
ترامپ ۹۲ میلیارد دلار بود که این میزان در سال ۱۴۰۱ به ۹۷ 
میلیارد دلار رسیده است. همچنین صادرات غیرنفتی کشور از 
۳۵ میلیارد دلار در سال ۹۷ به ۴۲ میلیارد دلار در سال ۱۴۰۱ 

رسیده است.
تدوین بودجه ارزی

تهیه  به  اقدام  انتهای سال گذشت  ماهه  بانک مرکزی در سه 
بودجه ارزی کشور کرد و این اقدام برای سال ۱۴۰۲ هم به 
تفکیک بازار اول کالاهای اساسی و کشاورزی و دارو طراحی 

شده است.
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استان هااستان ها
مدیر کل صمت چهارمحال و بختیاری مطرح کرد؛

بازگشت ۶۰ واحد تولیدی 
راکد در چهارمحال و بختیاری

 به چرخه تولید

برنامه های دولت سیزدهم برای شکوفایی ظرفیت های اقتصادی در
 کهگیلویه و بویراحمد چیست؟

دولت سیزدهم برنامه های متنوعی برای شکوفایی ظرفیت های 
استان  های کشاورزی، گردشگری و صنعت  اقنصادی بخش 
کمتر توسعه یافته کهگیلویه و بویراحمد دارد که امید می رود 
با تحقق آنان گامی اثربخش در وضعیت معیشتی ساکنان این 

خطه ایجاد شود.
کارخانه  چون  بزرگی  های  طرح  از  برداری  بهره  اگرچه 
بازگرداندن  پتروشیمی گچساران،احیای کارخانه قند یاسوج، 
گام  از  تولید  چرخه  به  راکد  تولیدی  واحد  زیادی  شمار 
برای  بویراحمد  و  کهگیلویه  در  سیزدهم  دولت  ارزنده  های 
برنامه های  اما دولت  است  اقتصادی  شکوفایی ظرفیت های 
اثرگذاری به منظور بهبود شرایط سرمایه گذاری و اشتغال در 
این استان دارد که امید می رود تحقق آن بتواند گره گشای 

توسعه اقتصادی در این خطه باشد.
نبودن  و  تبدیلی  صنایع  های  زیرساخت  نبود  که  حالی  در 
حوزه  در  اقتصادی  های  طرح  اجرای  روند  تولید  زنجیره 
ظرفیت  از  و  کرده  کند  را  بویراحمد  و  کهگیلویه  کشاورزی 
بهره  استان  اقتصاد  برای  است  شایسته  که  آنچنان  نفت  های 
با توسعه زیرساخت های  تا  گرفته نشده دولت مصمم است 
سرمایه گذاری در استان روند کارآفرینی و اشتغال را سامان 

بخشد.
ایجاد  ماهی،  پرورش  حوزه  در  تولید  موانع  از  گشایی  گره 
کشت  های  زیرساخت  توسعه  مرغ،  گوشت  تولید  زنجیره 
برنامه  از  امکاناتی مانند سردخانه مواد تولیدی  گلخانه ای و 
و  کهگیلویه  کشاورزی  حوزه  در  دولت  شده  عملیاتی  های 

بویراحمد است.
عنوان  به  گردشگران  اقامت  زمان  افزایش  برای  ریزی  برنامه 
و  تفریحی  های  زیرساخت  اجرای  با  درآمدزایی  نیاز  پیش 
نفت  از  بودجه  اختصاص  پرندگان،  باغ  مانند  کننده  سرگرم 
برای اجرای طرح های صنعتی از دیگر برنامه های دولت در 

این استان است.
تکمیل طرح های در دست اجرا

اقتصادی استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت:تکمیل  معاون 
طرح های اقتصادی در دست اجرای مناطق مختلف استان از 
طریق اعتبارات سفر دوم رییس جمهور برنامه اصلی دولت در 

حوزه اقتصاد است.
طرح   ۸۲۹ اکنون  هم  کرد:  اظهار  عسکری  احسان  سید 
اشتغالزایی در بخش های کشاورزی، صنعت و گردشگری با 
پیشرفت فیزیکی پنج تا ۹۹ درصد در کهگیلویه و بویراحمد 

در حال اجراست.
سفر  اعتبارات  محل  از  ریال  میلیارد  کرد:۱۰۰هزار  بیان  وی 
دوم رییس جمهور به کهگیلویه و بویراحمد و به همین اندازه 
تسهیلات ارزی برای طرح های اقتصادی استان پیش بینی شده 
که موافقت اولیه برای تخصیص ۹۶ هزار میلیارد ریال از این 

میزان اخذ شده است.
معاون اقتصادی استاندار کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: 
این منابع مالی طی امسال و سال آینده به طرح های تولیدی و 

اقتصادی استان تزریق خواهد شد.
کشاورزی

عسکری با اشاره به اینکه کمبود مرغ در استان از مشکلاتی 
بود که با کمترین تکانه اقتصادی خود را نشان می داد و دولت 
حاضر به اعطای مجوز راه اندازی مزارع پرورش این محصول 
در استان نبود تاکید کرد: با رایزنی های انجام گرفته چندین 
مجوز پرورش مرغ برای استان اخذ شده که این امر نویدبخش 

آینده بهتر در حوزه مذکور است.
ایجاد فرصت  بر  افزون  این مجوزها  اخذ  با  وی عنوان کرد: 

فراهم  این محصول  به  مردم  زمینه دسترسی  تازه  های شغلی 
خواهد شد.

راه  از  ارزش  زنجیره  ایجاد  کرد:  خاطرنشان  عسکری 
گوشنی،جوجه  مادر  مرغ  تولیدی  واحدهای  اندازی 
دولت  های  برنامه  از  طیور  کشی،کشتارگاه،سردخانه،خوراک 
در خصوص صنعت مرغ طیور در کهگیلویه و بویراحمد که 

اعتبارات اولیه آن پیش بینی شده است.
وی با اشاره به اهمیت توسعه گلخانه ها برای کشاورزی پایدار 
تاکید کرد: توسعه کشت های گلخانه ای از برنامه های جدی 
از  بهتر  وری  بهره  که ضمن  است  استان  در  سیزدهم  دولت 
منابع آب و خاک به بهبود درآمد بهره برداران کمک می کند.

ادامه داد:در  بویراحمد  استاندار کهگیلویه و  اقتصادی  معاون 
حالی که تا قبل از آغاز فعالیت دولت سیزدهم تنها ۳۳ هکتار 
گلخانه در استان ایجاد شده بود هم اکنون پنج شهرک گلخانه 
ای به مساحت ۱۳۳ هکتار در کهگیلویه و بویراحمد در حال 

احداث است.
نگهداری  های  سردخانه  کمبود  اینکه  یادآوری  با  وی 
برداران  بهره  جدی  های  چالش  از  تولیدی  محصولات 
کهگیلویه و بویراحمد است تاکید کرد: مسوولان محلی تلاش 
های گسترده ای را برای توسعه این زیرساخت ها آغاز کرده 

است.
عسکری ابراز کرد: در حالی که ظرفیت سردخانه های استان 
بود در زمان  فعالیت دولت سیزدهم ۱۸ هزار تن  از  پیش  تا 
حاضر ۳۶ هزار تن سردخانه در نقاط مختلف استان در دست 

اجراست.
معاون اقتصادی استاندار کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه 
سالیانه ۲۲ هزار تن ماهی سردآبی در استان با ۳۳ هزار میلیارد 
ریال گردش مالی تولید می شود گفت:نبودن زنجیره تولید به 
معنای نیاز به تامین خوراک ماهیان از نگرانی همیشگی بهره 
برداران حوزه آبزی پروری استان بوده که در مسیر تحقق قرار 

گرفته است.
عسکری اظهار کرد:به همت دولت سیزدهم عملیات اجرایی 
هشت واحد تولیدی خوراک ماهی باحجم ۱۰۰ هزار تن در 
برنامه ریزی صورت گرفته قرار  براساس  استان آغاز شده و 

است این طرح ها ظرف ۲ سال آینده بهره برداری شود.
گردشگری

عنوان  بویراحمد  و  کهگیلویه  استاندار  اقتصادی  معاون 
توسعه  طریق  از  گردشگران  اقامت  میزان  کرد:افزایش 
زیرساخت های سرگرم کننده مانند تکابین و باغ پرندگان از 

برنامه های پیش بینی شده در حوزه گردشگری استان است.
پل شیشه  نظیری همچون  بی  های  پروژه  داد:  ادامه  عسکری 
ای معلق مهریان، تله کابین، سورتمه، زیپ لاین، مجتمع های 
گردشگری و چندین طرح دیگر برای توسعه گردشگری استان 
به عنوان مکمل در کنار پارک آبی یاسوج ساخته خواهند شد.

وی بیان کرد: هم اکنون ۵۷ طرح گردشگری با پیش بینی ۱۴ 
هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری در کهگیلویه و بویراحمد در 

دست اجراست.
عسکری بهره برداری از پارک موج های آبی در سفر رییس 
حوزه  برای  آفرینی  تحول  در  دولت  مهم  گام  را  جمهور 

گردشگری استان ذکر کرد.
وی عنوان کرد:پارک آبی یاسوج در فضایی به مساحت ۶ هزار 
و ۷۰۰ متر مربع در شهر یاسوج مرکز کهگیلویه و بویراحمد با 
پیش بینی مواردی از جمله استخر شنا، استخر بچه ها، استخر 
درمانی، وان نمک، سالن ماساژ، رودخانه آرام و انواع سرسره 

های آبی ساخته شده است.
صنعت

کرد:  تاکید  بویراحمد  و  کهگیلویه  استاندار  اقتصادی  معاون 
کلنگ زنی مینی پالایشگاه دهدشت با سرمایه گذاری ۵۰ هزار 
میلیارد ریال از برنامه مهم دولت در حوزه صنعت است که در 

هفته دولت انجام می گیرد.
 ۲.۵ با  گچساران  پتروپالایش  احداث  کرد:  عنوان  عسکری 
دیگر  از  صدم  اعتبار۶۵  با  چرام  پتروشیمی  دلار،  میلیارد 

اولویت های دولت برای توسعه صنعتی است.
اجرای  برای  نفت  بشکه  هزار   ۳۰۰ تصویب  از  همچنین  وی 
و  کهگیلویه  پتروشیمی  و  نفت  حوزه  اقتصادی  های  طرح 

بویراحمد در سفر دوم رییس جمهور به استان خبر داد.
اولیه  مواد  تامین  برای  نفت  میزان  این  کرد:  تاکید  عسکری 
تحولی  تواند  می  که  بینی شده  پیش  پتروشیمی  مانند  صنایع 

چشمگیر در رونق صنعت استان ایجاد کند.
در ابتدای استقرار دولت سیزدهم نرخ بیکاری در این استان 
۱۰.۲ درصد بوده اما در پایان سال ۱۴۰۱ به ۷.۳ درصد رسید 

و اکنون نرخ بیکاری به ۶.۷ درصد کاهش یافته است.

 مرداد ماه تبریز با کم آبی و قطع آب برخی مناطق شهر به 
جهت تمام شدن آب سد سهند همراه بود و هر چند با اقدام 
جهادی تامین منابع جایگزین برای این سد، چالش کم آبی 
کاهشی  روند  به  توجه  با  اما  است  شده  رفع  مناطق  این 
تکرار  از  جلوگیری  مصرف،  سالانه  افزایش  و  بارش ها 
راهبردی  اقدامات  نیازمند  آینده  تابستان  در  این وضعیت 
و اساسی است.نیمه تیر ماه امسال بود که مدیر عامل آبفای 
آذربایجان شرقی با اشاره به کاهش ۷۰ درصدی میانگین 
بارش های تبریز در سال آبی جاری نسبت به بلند مدت 
اظهار کرد: ذخیره آب سد نهند با ظرفیت ۲۴ میلیون متر 
مکعب به میزان ۳.۵ میلیون متر مکعب رسیده است و این 
برای  تبریز  شرب  آب  تامین  منابع  از  یکی  عنوان  به  سد 
از  نهند  ماه دیگر آب دارد.خارج شدن سد  از یک  کمتر 
شبکه تولید که ۱۳ درصد نیاز آبی شهر تبریز را تامین می 
کرد در کنار افزایش مصرف تابستانه باعث شد نیاز ۶ هزار 
لیتر بر ثانیه این شهر با کسری یکهزار لیتری مواجه شود.

این اتفاق، قطع آب مناطق شمالی شهر تبریز را که از این 
آب  تامین  متولیان  و  داشت  پی  در  شدند  می  تغذیه  سد 
این شهر را با چالش مواجه کرد.هر چند متولیان، وضعیت 
این سد را پیش بینی کرده بودند و با اجرای رینک آبی و 
اتصال خطوط جنوبی به شمال شهر از طرفی و از طرف 
دیگر با حفر چاه های جدید نیاز آبی مناطقی که با قطعی 
آب مواجه شده بودند را تامین کردند اما کسری یکهزار 
لیتری ناشی از خارج شدن سد نهند از شبکه تولید در کنار 
افزایش نیاز ۴۰۰ لیتری این شهر در هر سال نیاز به آینده 
به منظور تکرار نشدن وضعیت  اقدامات اساسی  نگری و 
کم آبی مرداد ماه امسال در سال های آینده را بیش از پیش 

ضروری می کند.
آبفای  شرکت  عامل  مدیر  خانی  محمد  ارتباط  همین  در 
انتقال  اجرای طرح  در  بخشی  بر ضرورت سرعت  استان 
معتقد است در صورت  دارد و  تاکید  تبریز  به  آب ارس 
عملی نشدن این طرح تکرار وضعیت امسال در سال های 

آینده دور از انتظار نیست.
انتقال آب ارس به تبریز شروع شده است

ای  منطقه  آب  شرکت  عامل  مدیر  غفارزاده  یوسف 
آذربایجان شرقی هم با بیان اینکه انتقال آب ارس به تبریز 
شروع و پیمانکار آن انتخاب شده است، گفت: پنج تا ۶ 
کیلومتر از این خط لوله گذاری انجام شده و سفارش ۲۰ 
ادامه داد:  به کارخانه ها داده شده است.وی  لوله  کیلومتر 
نیز  را  این طرح  گذار خارجی(  فاینانس)سرمایه  موضوع 
پیگیر هستیم اما پیمانکار طرح قول داده تا ۱۰ هزار میلیارد 

ریال برای این طرح تا قبل از رسیدن فاینانس هزینه کند.
تکمیل رینک آبی تبریز ضروری است

مدیرعامل آب منطقه ای آذربایجان شرقی در عین حال بر 
ضرورت تکمیل رینک آبی تبریز تاکید کرد و گفت: اگر 
هیچ  به  شده  یاد  مشکلات  داشت  وجود  آبی  رینگ  این 
پایدار  از آب  مردم همه شهر  نمی آمد و  به وجود  عنوان 
و با کیفیت یکسان برخوردار بودند.غفارزاده گفت: رینک 
جنوب به طول حدود ۲۷ کیلومتر اجرا شده و برای اجرای 
رینک  می کنیم  تلاش  و  هستیم  پیگیر  نیز  شمالی  لینک 
جنوبی را که تا باسمنج رسیده است به مخزن آب باغمیشه 
متصل کنیم.وی با بیان اینکه اولویت تامین آب شرب از 
آب های سطحی است، گفت: در صورت پر شدن سد نهند 
در  استفاده  برای  تبریز  جنوب  در  شده  حفاری  چاه های 

مواقع ضروری بسته خواهند شد.
شرب  آب  نیاز  از  درصد   ۷۵ کرد:  خاطرنشان  غفارزاده 
استان از آب های سطحی و ۲۵ درصد از آب های زیرزمینی 

تامین می شود .
مخزن یکصد هزار متر مکعبی تبریز توان تامین مصرف 

هشت ساعت تبریز را دارد
غفار زاده اعلام کرد: مخزن یکصد هزار متر مکعبی تبریز 
که فاز اول آن با حضور معاون رییس جمهور بهره برداری 
شد زیرساختی اساسی برای تامین آب این شهر و رفع تنش 
آبی در آن به شمار می رود که می تواند مصرف این شهر 
را برای هشت ساعت تامین کند.وی اظهار کرد: این منبع به 
صورت ۲ مخزن ۵۰ هزار مترمکعبی طراحی و ساخته شده 
در مرحله نخست یکی از مخازن وارد مدار شد و یک ماه 
بعد نیز مخزن دوم آبگیری خواهد شد.بنا به گفته مسوولان 
آب منطقه ای و مجریان این طرح، عملیات سازه ای این 
مخازن به طور کامل تمام شده است و بزرگ ترین مخزن 

شمال غرب به شمار می رود.
متر  هزار   ۶۰۰ به  تبریز  آب  مخازن  ظرفیت  افزایش 
با  گفت:  شرقی  آذربایجان  ای  منطقه  آب  مکعبمدیرعامل 
بهره برداری از این مخزن، ظرفیت مخازن آب تبریز به ۶۰۰ 

هزار مترمکعب افزایش می یابد.
ضروریات  از  یکی  مخزن  این  ساخت  افزود:  غفارزاده 
تامین آب شرب تبریز بود که قرار بود ظرف چهار سال 
طرح  مجری  و  پیمانکار  تلاش  با  که  شود  برداری  بهره 
در سه سال آماده بهره برداری شد.وی هزینه اجرای این 
مخازن به همراه خط انتقال را حدود ۱۲ هزار میلیارد ریال 
اعلام کرد و گفت: در ساخت این مخزن از بهترین مصالح 

استفاده شده است.
وی گفت: این مخزن در بالاترین نقطه تبریز قرار گرفته و 
آب موجود در آن به صورت ثقلین و بدون نیاز به پمپاژ به 

همه جای تبریز خواهد رسید.
رفع  برای  دائمی  حل  راه  تبریز  به  ارس  آب  انتقال 

تنش آبی است
آب  ساعت  هشت  برای  تواند  می  مخزن  این  چند  هر 
تبریز را تامین کند اما شهرام منیری مدیرعامل پایاب نیرو 
یکصد  مخزن  پیمانکار  و  الانبیا  خاتم  قرارگاه  به  وابسته 
هزار مترمکعبی  تبریز هم معتقد است: برای حل ریشه ای 
و دائمی تنش آبی تبریز انتقال آب ارس به این شهر تنها 
راهکار است.به نظر می رسد در کنار اقدامات اساسی برای 
تامین آب پایدار تبریز بهره برداری بهینه آب در بخش های 
مختلف خانگی، کشاورزی و صنعتی ضروری است زیرا 
بارندگی ها رو به کاهش است و منابع سطحی و زیرزمینی 
آبفای  عامل  مدیر  رو  همین  .از  ندارند  مناسبی  وضعیت 
آب  مصرف  در  عمومی  جویی  بر ضرورت صرفه  استان 
تاکید کرد و گفت: در صورتی که مشترکان در بخشهای 
وضعیت  به  نسبت  خدماتی  و  تولیدی  خانگی،  مختلف 
در  نکنند  مسوولیت  احساس  آبی  منابع  کاهش  و  موجود 

زمینه تامین نیازها با مشکل مواجه خواهیم شد.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختیاری 
گفت: ۶۰ واحد صنعتی در استان که از مدار خارج شده 

بودند مجدداً به فرایند تولید بازگشتند.
استان  اقتصادی  تیم  خبری  نشست  در  رحمتی  فضل الله   
چهارمحال و بختیاری، اظهار کرد: دو پهنه بسیار خوب 
معدنی در استان کشف شده که در حال ثبت آن هستیم.

و  چهارمحال  در  معدنی  پهنه های  این  اگر  افزود:  وی 
زمینه  در  تاکنون  که  استان  این  برسد  ثبت  به  بختیاری 
کشاورزی مشهور بود، قابلیت معدنی هم خواهد داشت.

و  چهارمحال  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
غیرفعال  معدن   ۱۸ تا  می کنیم  تلاش  داد:  ادامه  بختیاری 
به  ممکن  زمان  سریع ترین  در  و  شود  فعال  استان  این 

بهره برداری برسد.
بختیاری  و  چهارمحال  در  اینکه  به  اشاره  با  رحمتی 
را محقق کنیم، عنوان کرد: گرایش  تولید  توانستیم رشد 
از کالا و محصولاتی  استفاده  به سمت  باید  استان  مردم 

برود که در همین استان تولید می شود.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته در مقطعی با رشد نرخ 
سیمان مواجه شدیم که با افزایش تولید و عرضه سیمان 
توسط کارخانه سیمان شهرکرد توانستیم این موضوع را 
استان  در  محصول  این  بازار  در  ثبات  یک  به  و  کنترل 

برسیم.
و  چهارمحال  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
یک  استان  دیرباز  از  استان  این  کرد:  اضافه  بختیاری 
درصد  یک  کشور،  جمعیت  درصد  یک  بوده،  درصدی 
پایین  مساحت کشور و یک درصد صنعت کشور، سهم 
استان در بخش صنعت باعث شد تا در این حوزه دیده 

نشویم.
رحمتی بیان کرد: اما تلاش شد تا از زمره یک درصدی ها 
با  هم اینک  کمااینکه  شویم،  خارج  صنعت  حوزه  در 
 ۴۲۰ از  بیش  که  هزار طرح صنعتی   ۲ از  بیش  پیش بینی 
مورد آن پیشرفت بالای ۶۰ درصد دارد، توانستیم جایگاه 

صنعت استان را ارتقا دهیم.
پرونه   ۹ و  کشف  گواهی   ۲۰ صدور  به  اشاره  با  وی 
تاکید  بختیاری،  و  چهارمحال  معدن  حوزه  در  اکتشاف 
کرد: استخراج از معادن استان در پنج ماهه ابتدای امسال 
داشته  ۱۳۱ درصد رشد  قبل  مشابه سال  مدت  به  نسبت 
است.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال 
و بختیاری با بیان اینکه ۶۰ واحد صنعتی در استان که از 
مدار خارج شده بودند مجدداً به فرایند تولید بازگشتند، 
 ۵۵ استان  در  سرمایه گذار  جذب  امسال  کرد:  تصریح 
جواز   ۱۴۳ صدور  افزود:  داشت.رحمتی  رشد  درصد 
 ۱۴ افزایش  همچنین  و  بهره برداری  پروانه   ۶۱ و  جدید 
باعث  بختیاری  و  چهارمحال  در  اشتغال  در  درصدی 
شد تا یک هزار و ۱۰۰ نفر به خانواده صنعت، معدن و 

تجارت استان اضافه شوند.

مدیر سازمان تعاون روستایی استان اصفهان:

تعاون روستانی، حامی اصلی 
کشاورزان و زراعت گران است

اعلام  با  اصفهان  استان  روستایی  تعاون  سازمان  مدیر 
اینکه ۴۵۶ تشکل تعاونی، ۵۶ تعاونی تولید، یک شرکت 
سرمایه گذار زراعی و اتاق اصناف کشاورزان زیرمجموعه 
تعاون روستایی اصفهان هستند، گفت: تعاون روستایی در 
خرید توافقی محصولات کشاورزی در سال گذشته یک 
میلیون و ۵۰۴ هزار تن و در چهارماهه ابتدای امسال ۲۵۰ 
هزار تن خرید توافقی محصولاتی مانند جو و شیر خام را 
انجام داده است.محسن حاج عابدی،در جمع خبرنگاران، 
ضمن گرامیداشت هفته دولت از افتتاح ۸ طرح تعاونی و 
اعتبار  با  این هشت طرح  اظهار کرد:  و  داد  عمرانی خبر 
۱۴ میلیارد و ۹۵۰ میلیون تومان به مناسبت هفته دولت در 
شهرضا،  کرون،  و  تیران  سمیرم،  خوانسار،  شهرستان های 
بهره  به  یا  شده  افتتاح  گلپایگان  و  شهر  شاهین  اصفهان، 
انبار،  احداث  شامل  طرح ها  این  است.  رسیده  برداری 
کشاورزی  باسکول های  همچنین  و  فروشگاه  و  ساختمان 
و تجهیز و توسعه اتحادیه ها و تعاونی های کشاورزی در 
استان اصفهان است.وی با بیان اینکه ۴۵۶ شرکت تعاونی 
کشاورزی  جهاد  با  مرتبط  تخصصی  عرصه های  همه  در 
دیگر  و  طیور  و  دام  شیلات،  زراعت،  باغبانی،  جمله  از 
بخش ها، در مجموعه تعاون روستایی استان اصفهان فعال 
هستند، افزود: همچنین افزون بر ۴۵۶ تشکل تعاونی، ۵۶ 
اتاق  و  زراعی  سرمایه گذار  شرکت  یک  تولید،  تعاونی 
اصفهان  روستایی  تعاون  زیرمجموعه  کشاورزان  اصناف 
است.مدیر سازمان تعاون روستایی استان اصفهان، از خرید 
تاکنون  سال  ابتدای  از  کشاورزان  از  گندم  تن  هزار   ۱۳
و  کارکنان  از  نفر   ۲۰۰ تا   ۱۵۰ روزانه  گفت:  و  داد  خبر 
تضمین  خرید  به  روستایی  تعاون  مجموعه  تعاونگران 
هم اکنون  که  هستند  مشغول  باغی  و  زراعی  محصولات 
این تضمین، در این فصل به خرید گندم اختصاص دارد. 
حدود ۴۳ مرکز خرید در شهرستان های خوانسار، سمیرم، 
گلپایگان و چهار شهرستان فریدن بزرگ در غرب اصفهان 
به خرید گندم گندمکاران درگیر هستند.وی توضیح داد: در 
این شش ماه اخیر، ۱۰۷ هزار تن گندم توسط شبکه تعاون 
بازرگانی  و  غله  اداره  توسط  نیز  تن  هزار   ۶ و  روستایی 
خریداری شده است. قیمت دولتی خرید گندم با احتساب 
یارانه و جایزه تحویل به دولت ۱۵ هزار تومان در هر کیلو 
تومان  میلیون   ۶۹۵ و  میلیارد  یک  مجموع  در  که  است، 
مجموع مبلغ کل گندم خریداری شده بود که ۶۵ درصد آن 
به حساب گندم کاران واریز شده است.حاج عابدی درباره 
خرید تضمینی گل رنگ و کلزا، تصریح کرد: ۱۸۸ تن دانه 
روغنی کلزا به قیمت هر کیلو ۳۰ هزار تومان و ۳۶۰ تن 
گل رنگ به نرخ هر کیلو ۲۷ هزار تومان در سال جاری از 
کشاورزان خریداری شده است. همچنین به صورت توافقی 
۱۲ هزار و ۵۰۰ تن گوجه از کشاورزان به ویژه در خطه 
تاکنون  از سال گذشته  شرق اصفهان و ۲۲ هزار تن جو 

خریداری کرده ایم.

کم آبی مرداد ماه تبریز زنگ 
هشدار بحران منابع آبی

سفر رییس سازمان حفاظت محیط زیست به مازندران؛ از بررسی پرونده 
پتروشیمی میانکاله تا سد هراز

معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست 
در یک سفر یک روزه به آمل ضمن افتتاح و بازدید از چند 
طرح صنعتی بزرگ، از سد هراز و سایت زباله عمارت آمل 
بازدید و نیز در ارتباط با آخرین وضعیت پتروشیمی میانکاله 

اعلام نظر کرد.
امامزاده  در  آمل  شهرستان  به  ورود  بدو  در  سلاجقه  علی   
ابراهیم )ع( حضور یافت و بعد از ادای احترام به مقام شامخ 
شهدای گرانقدر و نثار شاخه گل و همچنین همکلام شدن با 
برخی از خانواده های شهید که برسر مزار فرزند خود حاضر 

بودند سفر خود را به این شهر ستان آغاز کرد.
رییس سازمان حفاظت محیط زیست بلافاصله در یک برنامه 
پیش بینی نشده در مراسم افتتاح یک مدرسه که در نزدیکی 
و  یافت  حضور  بود،  شده  واقع  آمل  شهر  ابراهیم  امامزاده 

مدرسه مهر عظام را افتتاح کرد.
سپس علی سلاجقه در یکی از بزرگترین کارخانه های لبنی 
این  مدیران  گزارش  با  و  یافت  حضور  کاله  شرکت  کشور 
کارخانه  این  تولیدی  واحدهای  آخرین وضعیت  از  مجموعه 

مطلع شد.
افتتاح چهار طرح زیست محیطی و آموزشی در آمل

به گزارش ایرنا، همزمان با ششمین روز هفته دولت چهار طرح 
زیست محیطی و آموزشی با حضور معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در آمل با اعتبار ۲ هزار و 

۴۰۰ میلیارد ریال افتتاح و به بهره برداری رسید.
افتتاح گام سوم تصفیه خانه بزرگ شرکت لبنی کاله و ارتقاء 
با  مکعب  متر  هزار   ۱۰ به  مکعب  متر  هزار  هفت  از  ظرفیت 
توسعه  طرح  افتتاح  ریال،  میلیارد   ۲۵۰ و  هزار  یک  اعتبار 
سیستم تصفیه خانه شرکت در بخش فرآورده های گوشتی از 
میلیارد  هزار  یک  اعتبار  با  روز  در  مکعب  متر   ۸۰۰ به   ۴۰۰
ریال از جمله برنامه های افتتاحی رئیس سازمان محیط زیست 

کشور در این سفر بوده است.
شرکت  در  غبار  حذف  و  آوری  جمع  همچنین  روز  این  در 
چوب خزر آمل با استفاده از ظرفیت دانش بنیان با اعتبار ۵۰ 
از ۱۷ سال  بعد  عظام  مهر  مدرسه  افتتاح  نیز  و  ریال  میلیارد 
در زمین به مساحت یک هزار و ۸۰۰ متر مربع با اعتبار ۱۵۰ 
با  روز  این  در  شده  افتتاح  های  طرح  دیگر  از  ریال  میلیارد 

حضور معاون رییس جمهور بوده است.
پرونده میانکاله روی میز رییس جمهور

با  در جمع خبرنگاران  محیط زیست  رییس سازمان حفاظت 
بیان این که پرونده پتروشیمی میانکاله در کمیسیون زیربنایی 
دولت برای تصمیم نهایی روی میز رئیس جمهور است، گفت: 
دیگر  و  هستند  آگاه  ما  نظرات  به  نسبت  همه  مورد  این  در 
نظر خاصی نداریم چون از مجموعه محیط زیست این پرونده 

خارج شده است.

  تهدیدسازی کوه زباله عمارت برای دستاوردهای سد هراز
علی سلاجقه افزود: من نظر خاصی در ارتباط با این پرونده 
به عنوان فرد ندارم، محیط زیست یک دستگاه تخصصی است 
تمام کارها در قالب یک فرایند بررسی و اظهار نظر می شود.

وی بیان داشت: در زمان حاضر با توجه به روندی که انجام 
شده پرونده پتروشیمی در کمیسیون زیربنایی دولت است و 

رئیس جمهور تصمیمات نهایی را می گیرد و تا بعد از تصمیم 
در خدمت هستیم.

یک  به عنوان  افزود:  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  رییس 
دستگاه ناظر همه نسبت به نظرات ما آگاه هستند و الان دیگر 
نظر خاصی نداریم چون از مجموعه محیط زیست خارج شده 
است، بنابراین تا زمانیکه کار دست ما بود ما نظر خود را اعلام 

کردیم و الان از مجموعه محیط زیست خارج شد.
خود  امیدواریم  که  گفت  هم  را  این  جمهور  رییس  معاون 
مجموعه ریاست جمهوری تصمیم گیری کنند و مطالبه ای را 
می خواهیم که هم محیط زیست حفظ شود و هم توسعه کشور 

به نحو مطلوب صورت گیرد.
جدی  طور  به  ها  زیرساخت  توسعه  داشت:  اظهار  سلاجقه 
انرژی و  ناترازی در  اگر  با مشکل مواجه است و  در کشور 
بخش های متعدد در کشور بوجود می آید نشانگر آن است 
که زیرساخت ها با مشکل مواجه هست و توسعه باید اتفاق 
در  کرد:  اضافه  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  بیافتد.رییس 
و  قواعد  و  علمی  اصول  بر  مبتنی  انقلابی  و  مردمی  دولت 
مقرراتی که در مجموعه محیط زیست کشور وجود دارد اعلام 
کردیم که بن بستی وجود ندارد لذا بدنبال راهکارهایی برای 
اما در  اتفاقات خوبی در کشور رقم زده شود، هستیم  اینکه 
مورد موضوع خاص پتروشیمی میانکاله منتظر تصمیم دولت 

می باشیم.
دود سفید از عمارت آمل بلند شد

معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست با 
اشاره به تعیین تکلیف ساماندهی زباله عمارت آمل گفته بود 
که این برنامه در کارگروه ملی مدیریت پسماند کشور در ۱۹ 

بند مشخص و اجرا خواهد شد.
در  آمل  در  زباله  عمارت  پایگاه  از  بازدید  در  علی سلاجقه 
عمارت  زباله  اینکه  به  توجه  با  کرد:  بیان  خبرنگاران  جمع 
به  باید  این مکان  در محدوده سد هراز قرار دارد ساماندهی 

سرعت انجام شود.
از  مازندران؛  به  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  رییس  سفر 

بررسی پرونده پتروشیمی میانکاله تا سد هراز
که  پسماند  مدیریت  ملی  کارگروه  نشست  در  افزود:  وی 
کشور  وزارت  نماینده  شد،  برگزار  امسال  مرداد  اواخر  در 
آمادگی  اعلام  عمارت  زباله  ساماندهی  برای  نیرو  وزارت  و 

کردند و هیچ مشکل اعتباری وجود ندارد.
گام  در  کرد:  تصریح  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  رییس 
نخست، ورود زباله به این مکان باید متوقف شود و مراحل 

بعدی براساس زمانبندی گام به گام انجام می شود.
جانمایی  در  آمل  شهرستان  مدیریت  کرد:  اضافه  سلاجقه 
نباید  عنوان  هیچ  به  داشت،  خواهند  زباله  برای  که  جدیدی 
در بالادست سد هراز قرار گیرد بلکه خارج از محدوده باشد.

احداث سد هراز به نیمه رسید
معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست 
در حاشیه بازدید از این طرح گفت که روند احداث سد هراز 

شتاب گرفته و به نیمه راه رسیده است.
وی افزود: در حال حاضر آنچیزی که مهم است دو سال قبل 
ساماندهی  بایست  می  آمل  عمارت  زباله  سد  این  افتتاح  از 
شود که خوشبختانه این امر در کارگروه ملی مدیریت پسماند 

تصمیم گیری شد.
وی اظهار داشت: در جانمایی جدید به هیچ عنوان نباید در 
حوزه بالادست سد هراز برای زباله مکان یابی شود بلکه مکان 
یابی جدید باید در پایین دست مکانی که برای آب این سد 
چه کشاورزی و چه آب شرب هیچ خطر و آلودگی ای نداشته 

باشد.
بلاتکلیفی مستمر و چند ساله حل معضل سایت دپوی زباله 
عمارت آمل در نزدیکی محل ساخت سد هراز علاوه بر این که 
نگرانی هایی بابت آلوده شدن آب این سد در آینده ایجاد کرده 
است، پیشرفت چشمگیر سرعت عملیات اجرایی این سد مهم 
شمال کشور که طی دو سال اخیر رقم خورده را نیز تهدید 

می کند.
سد هراز در ۳۰ کیلومتری جنوب آمل واقع می باشد. سد هراز 
بزرگ خاکی  و چهارمین سد  بزرگترین سد شمال  عنوان  به 
سال  از  آمل  جنوب  کیلومتری  بیست  در  هراز  دره  در  ایران 

۱۳۸۹ در دست ساخت است.
تاکنون ۱۰ هزار میلیارد ریال برای احداث سد هراز که تاکنون 
حدود ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است، سرمایه گذاری 

شد.
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حضور قطعی صیادمنش، حزباوی و 
سلمانی در تیم امید

 واکنش عنایتی به اظهارات نکونام

سپهرزاد: 
حدادی با بالای ۶۰ متر مدال می گیرد

سهرابیان: 

به قایقرانی کمک نکردید، حق انتقاد هم ندارید

در  قایقرانی  به  همچنان  گفت:  قایقرانی  فدراسیون  رییس 
بازی های آسیایی امیدوارم اما بعد از بازی ها کسانی که به ما 

کمک نکردند، حق انتقاد ندارند.
با ایسنا درباره ی عملکرد تیم  علیرضا سهرابیان در گفت وگو 
ملی قایقرانی در مسابقات آب های آرام قهرمانی جهان ۲۰۲۳ 
آلمان بیان کرد: کیفیت مسابقات قهرمانی جهان بالا بود و تمام 
حریفان با قدرت آمده بودند. قایقرانان ما خوب بودند و نسبت 
عملکرد  کاظمی  هدیه  داشتیم.  رکورد  تغییر  گذشته  ادوار  به 
خوبی داشت. محمدنبی رضایی هم هر چند خودش می گوید 

عالی نبود اما رکوردهایش خوب بود.  
*رکورد کایاک چهار نفره به چین نزدیک شد

او در مورد کایاک چهار نفره که موفق به گرفتن سهمیه المپیک 
پاریس نشد، گفت: مانند ادوار گذشته نتوانستیم سهمیه کایاک 
چهار نفره را بگیریم اما در این دوره، رکورد قایق ما به چین 
خیلی نزدیک بود. از کایاک چهار نفره راضی هستم و خودش 
و  مقدماتی  در  تیم  رساند.  آسیا  خوب  قایق های  جمع  به  را 
نیمه نهایی یک رکورد را ثبت کرد و نشان داد رکورد خود 
هانگژو  آسیایی  بازی های  در  می تواند  و  تثبیت کرده است  را 

رقابت خوبی با بقیه کشورها داشته باشد.
*مدال های قایقرانی در هانگژو دو رقمی می شود؟

فکر  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  قایقرانی  فدراسیون  رییس 
می کند کایاک و کانو ایران در بازی های آسیایی هانگژو نتیجه 

خوبی بگیرد؟ گفت: چین در قهرمانی جهان توانست چند مدال 
بگیرد و در کشور خودش که میزبان بازی های آسیایی است، 
نمی دهد.  باج  کشوری  هیچ  به  و  است  مدال ها  گرفتن  دنبال 
قزاقستان،  ازبکستان،  مانند  دیگری  قدرتمند  کشورهای 
کره جنوبی و ژاپن هم هستند اما مطمئن باشید ورزشکاران ما 
تمام تلاش خود را می کنند و من به بازی های آسیایی امیدوارم.

او در مورد اینکه همچنان روی حرفش مبنی بر دو رقمی شدن 
مدال های قایقرانی در بازی های آسیایی مانده است؟ تصریح 
به گونه ای باشد که همچنان دو  کرد: سعی می کنم دیدگاهم 
رقمی شدن مدال های قایقرانی را به زبان بیاورم. فقط در این 
یک ماه باقی مانده شگفتی دیگری مانند کم شدن آب دریاچه 
بفرستیم.  به روسیه  تیم رویینگ را  نیفتد. مجبور شدیم  اتفاق 
هوا آنجا سرد است. با این حال ورزشکاران رکوردهایی خوبی 

ثبت کرده اند و امیدوارم هوای سرد روسیه تاثیر گذار نباشد.
را  قایقرانی  از  انتقاد  حق  نکردند،  کمک  که  *کسانی 

ندارند
گفت:  ایران  در  استاندارد  پیست  نبود  به  اشاره  با  سهرابیان 
قبل  روسای  است.  استاندارد  پیست  نداشتن  قایقرانی  مشکل 
از من بارها به این مسئله اشاره داشتند و خود من هم همیشه 
در این مورد صحبت کردم، اگر در پشت سدها فضای اسکان 
برون  اردوی  جای  به  ورزشکاران  بود،  فراهم  ورزشکاران 
مسئولان  از  کدام  هیچ  می کردند.  تمرین  ایران  داخل  مرزی، 

که در خانه ملت بودند، نتوانستند به این موضوع ورود کنند. 
عملکرد  مورد  در  هانگژو  آسیایی  بازی های  از  بعد  امیدوارم 
قایقرانی  برای  که  مشکلاتی  در  نکنند.  صحبت  ورزشکاران 
وزارت ورزش،  هاشمی سرپرست  کیومرث  آقای  آمد،  پیش 
پارالمپیک کمک  المپیک و  نیرو و کمیته ملی  محرابیان وزیر 
ندارد.  انتقاد هم  بعدا حق  کردند. فرد دیگری کمک نکرد و 
کسی می تواند انتقاد کند که برای رفع مشکلات کمک کرده 

باشد.
*هیات اجرایی در مورد نفرات اعزامی به هانگژو هیچ 

کاره بود!
رییس فدراسیون با گلایه از حذف دراگون بوت از بازی های 
آسیایی هانگژو گفت: اعضای هیات اجرایی کمیته ملی المپیک 
آسیایی  بازی های  به  اعزامی  نفرات  و  تیم ها  در تصمیم گیری 
هیچ کاره بودند. ستاد عالی بازی تصمیم گیرنده موضوع بود. 
در  فدراسیون ها  نماینده  چون  کردیم  اعتراض  چندین بار  ما 
کمیته ملی المپیک هستیم. جای اعضای هیات اجرایی در ستاد 
عالی بازی ها خالی بود. می توانستند یک یا دو نفر از اعضای 
هیات اجرایی را در ستادعالی بازی ها قرار دهند تا در تصمیم 
بازیها  عالی  ستاد  کنند.  نظر  اظهار  حداقل  یا  باشند  گیری ها 
در این زمینه خودش تصمیم گرفت چه تیمهایی به بازی های 

آسیایی هانگژو اعزام نشوند.
عضو هیات اجرایی کمیته ملی المپیک افزود: چندین بار در 
مورد دراگون بوت صحبت کردم و مدتی پیش در مسابقات 
بار  چهار  هر  بگیرد.  مدال  هفت  توانست  جهان  قهرمانی 
اعزام دراگون بوت رد شد و برخی رشته ها مثل  درخواست 
فوتبال گل سر سبد باقی ماند! جای دراگون بوت در بازی های 
آسیایی خالی است و مطمئن بودم می توانست مدال بگیرد. در 
بازی ها همه کارشناس هستند و تصمیم گرفتند،  ستاد عالی 
زنان  والیبال  و  هندبال  فوتبال،  مانند  رشته هایی  و  رشته  این 

اعزام نشوند و ما  هم احترام می گذاریم.
عملکردش  می دهیم،  سنا  پدرو  به  که  پولی  اندازه  *به 

خوب بود
به این پرسش که عملکرد فنی پدرو سنا  سهرابیان در پاسخ 
کننده  راضی  فدراسیون  برای  تاکنون  قایقرانی  بزریلی  مربی 
بوده است؟ تصریح کرد: باید با توجه به مبلغی که پرداخت 
یا  آلمان  مربی  اگر   باشیم.  داشته  انتظار  مربیان  از  می کنیم، 
مجارستان را بیاوریم باید ماهیانه ۱۰ تا ۱۵ هزار دلار حقوق 
پرداخت کنم. به اندازه پولی که به پدرو سنا پرداخت می کنم، 
نوع برنامه ریزی اش خوب است. به نظرم پیشرفت ورزشکاران 
خیلی  هم  دیگر  کشورهای  طرفی  از  و  است  بوده  محسوس 

قوی و با امکانات بهتر آماده شده اند.
با مشکل کمبود آب دریاچه  ماه گذشته  ما در دو  افزود:  او 
مواجه شدیم و روی رکوردها تاثیر گذاربود. با این حال گلایه 
نمی کنم و  قایقرانان در قهرمانی جهان تلاش خود را کردند و 

باعث افتخار خانواده قایقرانی شدند.

نام »پرایم« به تازگی اسپانسر ارلینگ  با  انرژی زایی  نوشیدنی 
هالند شده و روز به روز بر شهرت و موفقیت برند خود اضافه 

می کند.
بایرن مونیخ  و  آرسنال  با  اکنون  »پرایم«  انرژی زای  نوشیدنی 
 UFC در  و  است  هالند  ارلینگ  مالی  حامی  می کند،  معامله 

)هنرهای رزمی( و WWE )کشتی کج( ظاهر شده است.
پل،  لوگان  و   KSI آرسنال،  سرسخت  طرفداران  از  تن  دو 
یوتیوبرهای پشت این پدیده هستند و بیش از ۲۰۰ میلیون پوند 
از فروش این نوشیدنی شیرین به دست آوردند. تجربه آنها در 
بوکس و هنرهای رزمی باعث شد که محصول خود را به این 

دو ورزش هم وصل کنند.
آرسنال اولین باشگاه فوتبالی بود که در ابتدای فصل گذشته 
با پرایم مرتبط شد. KSI که از کودکی طرفدار آرسنال بود، از 
ورود به ورزشگاه امارات و رختکن تیم برای عکس تبلیغاتی 
آرسنال  وبسایت رسمی  با  در صحبت  او  بود.  ذوق زده شده 
کودکی  رویای  این  نمی شود،  باورم  بگویم  »صادقانه  گفت: 
من بود. از تماشای موفقیت های آرسنال در دهه ۲۰۰۰ تا الان 
که از طریق »پرایم« با این باشگاه ارتباط مستقیم دارم، انگار 
بسیار  و  است  بزرگی  لحظه  این  است.  شده  محقق  رویایم 

خوشحالم در کنار تیمی هستم که از آن طرفداری می کنم.«
شد؛  تبدیل  بارسلونا  رسمی  حامی  به  بعد  سال  یک  پرایم 
قراردادی که برای سه فصل آینده برقرار خواهد بود. جولی 
را  نوشیدنی  این  اهمیت  بارسلونا،  بازاریابی  معاون  گویو، 

او گفت:  با مخاطبان جوان تر درک کرد.  ارتباط  برقراری  در 
امضا  پرایم  با  را  قرارداد حمایتی  این  مفتخریم که  بسیار  »ما 
نتیجه اشتیاق و  می کنیم، برندی با طرح بین المللی بزرگ که 
قرارداد  یک  همچنین  این  است.   KSI و  پل  لوگان  فداکاری 
استراتژیک برای باشگاه است که به برقراری ارتباط با مخاطبان 
جوان تر در سراسر جهان کمک می کند، کسانی که از طرفداران 
اهمیت هیدراتاسیون  نوآورانه هستند که  بزرگ یک محصول 
ورزش  انجام  از  مردم  که  می شود  باعث  و  می کند  تاکید  را 

بیشتر لذت ببرند.
بایرن مونیخ جدیدترین غول اروپایی است که به پرایم وصل 
شد. باشگاه آلمانی اوایل این ماه هری کین را به جمع خود 
اضافه کرد که باعث شد KSI با این قضیه شوخی کند. او در 
توییتی نوشت: »به محض اینکه پرایم اسپانسر بایرن شد فوراً 

به آنجا می رود، مرد باهوش.«

هنرهای رزمی، کشتی کج و میس فیت بوکسینگ
در آمریکا کشتی کج محبوب و هنرهای رزمی سریعترین ورزش 
بنابراین منطقی بود که پل و KSI راهی  در حال رشد است. 
به دنیای این دو ورزش پیدا کنند. در سال ۲۰۲۲ قراردادی با 
کمپانی کشتی کج امضا شد اما هیچکس نمی توانست پیش بینی 
استادیوم  در  پل  آوریل،  ماه  در  می افتد.  اتفاقی  چه  که  کند 
سوفی در لس آنجلس به مصاف ست رولینز رفت.  KSI برای 
بطری  لباس یک  با  به شریک تجاری خود در رینگ،  کمک 

پرایم به مبارزه اضافه شد و نمایش جالبی برگزار شد.
و  می باشد  نیز   UFC رسمی  ورزشی  نوشیدنی  اکنون  پرایم 
رئیس »دانا وایت« از این همکاری خوشحال است. میس فیت 

بوکسینگ هم این نوشیدنی را تبلیغ می کند.
آدسانیا،  اسرائیل  و  ولکانوفسکی  الکس  با  قبلًا   KSI و  پل   
هفته  اما  بودند،  کرده  منعقد  قراردادهایی   ،UFC ستاره های 
آوردند.  دست  به  را  خود  ورزشی  ستاره  بزرگترین  گذشته 
ارلینگ هالند به جمع پرایم پیوست و اولین فوتبالیستی شد که 
با این کمپانی قرارداد امضا می کند. پل و KSI همکاری خود 
را در X، توئیتر سابق، با عکسی در کنار هالند اعلام کردند 
و نوشتند: »آینده هیدراتاسیون با آینده فوتبال روبرو می شود.« 
معامله ای  بی شک  اما  نشده  فاش  هنوز  شراکت  این  جزئیات 

پرسود برای هر دو طرف خواهد بود.
بهترین های  به روز مشهورتر و موفق تر می شود و  پرایم روز 

دنیای ورزش را به جمع خود اضافه می کند.

69۰ کلمه و ۳484 کاراکتر فقط برای یک جمله  پنج کلمه ای: 
سپاهان شانس اول قهرمانی است.سپاهانِ تو 7۰ امتیاز می گیرد 

آقای مورایس!
و  جذاب  بازی های  از  یکی  در  اصفهان  سپاهان  فوتبال  تیم 
پرگل هفته، چهارمین پیروزی متوالی خود در لیگ بیست و 
سوم را به دست آورد تا به تنهایی با ۱۲ امتیاز پیشتاز کورس 

قهرمانی باشد.
کاوه  غیبت  و  احمدزاده  فرشاد  محرومیت  با  که  مورایس 
میانی  خط  در  گذشته  هفته  سه  از  خالی تر  دستی  با  رضایی 
تیمش را ارنج کرده بود، خیلی زود با اشتباه فاحش نیلسون 
تیمش را شوک شده یافت، اما طولی نکشید که آچار فرانسه 
این روزهای ترکیبش با یک ضربه سر دیدنی، ارسال چشم نواز 
تور  به  را  سپاهان، حسین نژاد،  جوان  ستاره  و خط کشی شده 

دروازه پیوند داد.
اما نقطه عطف بازی در نیمه اول، لحظه اخراج محمد دانشگر 
مورایس،  مدافع وسط محبوب  بود. جایی که  بازی  زمین  از 
لحظه ای  حرکت  یک  در  تیمش  فردی  اشتباهات  از  عاصی 
پیام  با  ابراهیم صالحی  به تک شدن  تک  ریسک  داد  ترجیح 
نیازمند را برندارد و با خطا روی مهاجم باتجربه پیکان، اخراج 
به  را  تیمش  احتمالی،  گل  یک  نجات  با  و  بخرد  به جان  را 

صورت قطعی ۱۰ نفره کند.
اینجا بود که سپاهان بعد از سه بازی کاملا سخت روی کاغذ 
بر هم خورد  مسابقه  از چهارمین  میدان، تصوراتش  و درون 
و رقبای این تیم در مسیر قهرمانی به توقف این تیم امیدوار 

در  که  انگیزشی  رویکرد  یک  با  احتمالا  مورایس  اما  شدند، 
کنفرانس های خبری نشان داده ید طولایی در آن دارد، حس 
درنده خویی تیمش در لیگ بیست و سوم را به غلیان درآورد 

و یک تیم متفاوت را در نیمه دوم راهی میدان کرد.
گل های  با  دوم  نیمه  در  بازی  به  سپاهان  دلچسب  بازگشت 
از  مورایس  شاگردان  تا  شد  تکمیل  یوسفی  آریا  و  رضاییان 
مهلکه دستگردی جان سالم به در ببرند و با ۱۲ امتیاز از ۱۲ 

امتیاز ممکن، یک شروع استثنایی در تاریخ لیگ ثبت کنند.
بازی نکات ریز و درشتی داشت  این  اما نمایش سپاهان در 
که توجه به آنها بیشتر از نگاه به جدول، هواداران این تیم و 
دنبال کنندگان لیگ را به جدی بودن شانس قهرمانی این تیم 
می رساند؛ شاید تعجیل در آغاز مسابقه بعد از به ثمر رساندن 
اما به طور به مثال  گل تساوی خاصیت هر تیم مدعی باشد 
اگر به حرکت رضا اسدی در صحنه آهسته گل سوم سپاهان 
بهتر  را  تیم  این  گروهی  عزم  کنید،  نگاه  یوسفی  آریا  توسط 
از  بیشتر  اسدی  خوشحالی  شدت  که  جایی  می کنید.  درک 
باز  را  استقلال  یا  بود که خودش دروازه ذوب آهن  لحظاتی 

کرده بود.
سپاهانی های این فصل بیشتر از آنکه در پی ثبت گل و پاس 
نشانه  را  تیم  موفقیت  باشند،  فردی  آمارهای  جدول  در  گل 
البته که محرک های جانبی و خارج  این مسیر،  گرفتند و در 
لیگ  گذشته  فصول  خلاف  بر  دارند.  بسیاری  مجموعه ی  از 
برتر که یک اتحاد نسبی بین سپاهان و استقلال در رقابت با 
پرسپولیس وجود داشت، امسال ورق برگشته و شباهت ماهوی 

اداره دو باشگاه سرخابی باعث شده تا مدیران و هواداران این 
باشگاه ها خودشان را به نوعی در مقابل سپاهانِ متمول ببینند 

و این موضوع انگیزه ای مضاعف به اصفهانی ها داده است.
سپاهان فصل گذشته هم صدرنشینی و بالانشینی را در بسیاری 
از هفته های لیگ برتر تجربه کرده بود و تیم مورایس با این 
از  مورایس  بیشتر  برخورداری  اما  نیست  غریبه  اصلا  فضا 
نفراتی  مانند  در فصل جدید  »کاردربیار«  بازیکنان اصطلاحا 
چون رضا اسدی در کنار حفظ اسکلت فصل گذشته و تقویت 
بیست و سوم، هیولای ترسناک ساخته  لیگ  نقاط ضعف در 

شده توسط مربیان پرتغالی را روانه ورزشگاه ها کرده است.
توانایی   بود  داده  نشان  هم  گذشته  فصل  طول  در  مورایس 
بالایی در حفظ برتری دارد اما معمولا توقف های این تیم به 
زمانی برمی گشت که گل اول را دریافت کرده بود. اتفاقی که 
افتاد و سپاهانی ها  بازی امشب  بار در  اولین  برای  این فصل 
خیلی زود نشان دادند رویه جاری در بازی های فصل گذشته، 
امسال صادق نیست و این تیم توانایی بازگشت به مسابقه را 

هم دارد، حتی اگر ۱۰ نفره باشد.
به این تیم پرمهره سپاهان باید محمد کریمی، فرشاد احمدزاده، 
کاوه رضایی و فوق ستاره ای چون امید نورافکن را هم اضافه 
کنید که حضورشان در مقطع بعدی لیگ برتر، تیم جذاب تری 
به  آنها  آرایش  که  تیمی  گذاشت.  خواهند  شما  روی  پیش 
دست سرمربی کاربلدی چون مورایس، سپاهان را به رویای 
کری مآبانه ای که بر روی موزه باشگاه در نقش جهان چسبیده، 

از همیشه نزدیک تر می کند؛ قهرمانی با 7۰ امتیاز!

ظهور باورنکردنی یک نوشیدنی انرژی زا در ورزش

 ۲ قرارداد بزرگ با آرسنال و بایرن مونیخ و اسپانسری هالند

نمایش قهرمانانه طلایی پوشان در تهران

سپاهانِ تو 7۰ امتیاز می گیرد آقای مورایس!

سرمربی تیم ملی امید با اشاره به اینکه تیمش در بازی های آسیایی 
هانگژو کار سختی دارد، گفت: زمان طلایی را از دست داده ایم.

رضا عنایتی در نشست خبری فدراسیون های اعزامی به بازی های 
آسیایی هانگژو که در محل کمیته ملی المپیک برگزار شد، اظهار 
کرد: بازی های هانگژو حساسیتی را در جامعه فوتبال ایجاد کرده 

و قبل از آن هم به ازبکستان می رویم و مسابقات مهمی داریم.
او افزود: زمان طلایی را از دست دادیم و از بدو ورود تیم را 
جمع کردیم و زمانی که تیم ها به استراحت می روند جمع کردن 
یک تیم با لیست ۵۰ نفره کار سختی است و نمی توانستم تغییرات 

زیادی ایجاد کنم.
سرمربی تیم ملی امید ضمن قدردانی از تمامی باشگاه ها و مربیانی 
که با تیم ملی امید همکاری کردند، گفت: خدا را شکر اردوی 
خوبی در ترکیه داشتیم و شرایط خوبی داریم. بازیکنان امید اعتماد 
مربیان و مدیران را جلب کرده و در لیگ به میدان می روند که این 

مسئله اتفاق خوبی است.
اظهار کرد:  قلعه نویی هم راستاست،  امیر  با  اینکه  بیان  با  عنایتی 
همان طور که سرمربی تیم ملی اعلام کرد باید شرایط تیم ملی را 

تغییر دهیم و بازیکنان جوان را به تیم ملی اضافه کنیم.
او ادامه داد: امیدواریم بدون حاشیه و جوسازی در هانگژو شرایط 

خوبی داشته باشیم و از اعتبار فوتبال ایران دفاع کنیم.
سرمربی تیم ملی امید درباره حضورش در تیم ملی امید و انتقاد 
برخی افراد از این انتخاب گفت: هر تصمیمی اتخاذ می شود مدافع 

و مخالف دارد. بنده به این مسائل توجه چندانی ندارم.
برای در  نیست  فیفادی  اینکه چون  به  اشاره  با  ادامه  عنایتی در 
اختیار داشتن بازیکنان دچار مشکلیم، عنوان کرد:  ۵۰درصد از 
پتانسیل بازیکنان را از دست داده ایم؛ چرا که تیم های باشگاهی در 
آسیا حضور دارند و می توانستیم با تیم بسیار بهتری به بازی های 
آسیایی برویم و نمی توانیم باشگاه ها را مجبور کنیم. در مجموع 
موجودی خوبی داریم و امیدواریم باشگاه ها با ما همکاری کنند و 
نباید باشگاه ها ضربه بخورند. در عین حال نباید به اعتبار فوتبال 
ایران ضربه زد و معتقدم اگر قرار است با تمام قوا حاضر نشویم 
و از اعتبار فوتبال ایران دفاع نکنیم بهتر است در مسابقات حضور 

نیابیم.
فلاح  سامان  کرد:  بیان  نیز  فلاح  سامان  آسیب دیدگی  درباره  او 
دچار مصدومیت شده و امروز مشخص می شود تا چه حدی این 
مصدومیت وجود دارد. مصدومیت او از ناحیه زانو است و امروز 
ام ارآی می گیرد و باید ببینیم مصدومیتش چه میزان است. او از 
بازیکنان تاثیرگذار ایران است و می تواند در ازبکستان و هانگژو 

به تیم ملی امید کمک کند.
سرمربی تیم ملی امید در ادامه با اشاره به اینکه هر چه خواسته 
است نه در حد ایده آل اما در حد توان در اختیارشان قرار داده اند، 
بیان کرد: همه در یک راستا تلاش می کنند تیم ملی امید موفق 
باشد و فدراسیون فوتبال و کمیته ملی المپیک همسو هستند. از 
برخی مسائل ناراحت بودم اما ظرفیت خوبی از بازیکنان داریم و 
حضور در تورنمنت های اخیر باعث شد که امیدوار شوم. یک ماه 
سخت داریم و امیدوارم یک ماه با باشگاه ها تعامل داشته باشیم و 

شرایط را پیش ببریم.
در  المپیک  ملی  تیم  نتایج  از عدم کسب  نگرانی  درباره  عنایتی 
بازی های آسیایی و کسب سهمیه المپیک با توجه به اینکه اعتبارش 
را پای کار گذاشته است، توضیح داد: نگرانی ندارم و رو به جلو 
نگاه می کنم و باید بدانیم تیم امید با مربی خارجی نیز موفق نبوده 

است.
وی ادامه داد: سریال تکراری همیشه برای تیم ملی امید رخ داد و 
عدم همکاری باشگاه ها و بعضا سرمربیان تیم های ملی بزرگسالان 
وجود داشته است. این تیم ملی امید می تواند برگی از تاریخ باشد 

و به بازیکنان گفته ام تمام توانشان را به کار گیرند.
بازیکنان  ایسنا درباره  به سوال  پاسخ  امید در  ملی  تیم  سرمربی 
سهمیه بزرگسال تیم ملی امید در بازی های آسیایی هانگژو اعلام 
کرد: در ابتدا لیست ۵۰ نفره داشتیم که باید هانگژو می رفت و 
اسامی نیازمند، قائدی، مغانلو، مطهری و ترابی پنج سهمیه اولیه 
بزرگسال ایران بودند اما هیچ یک از این بازیکنان نمی توانند تیم 

ملی امید را در هانگژو همراهی کنند.
افزود: صرفا دو سهمیه ارسلان مطری و حسینی که در  عنایتی 
باشگاه استقلال هستند برای تیم ملی امید باقی مانده اند و تنها دو 

بازیکن بزرگسال را می توانیم با خودمان ببریم.
او در پاسخ به سوال دیگر ایسنا مبنی بر اینکه جواد نکونام در 
نشست خبری اعلام کرده بود تیم ملی امید را همراهی نخواهد 
کرد؛ چرا که قرار بود برخی مسائل به او اعلام شود، تصریح کرد: 
جلسه ای با نکونام داشتم و دغدغه هایش را می دانم. روز گذشته 
جلسه فوق العاده ای داشتیم و سهیل مهدی با او تماس می گیرد و 

مشکلات حل خواهد شد.
سرمربی تیم ملی امید ادامه داد: نگرانی کلی نکونام برای دربی و 
بازی مقابل پرسپولیس در هفته پنجم لیگ است و حق می دهیم که 

ساده از کنار این مسئله نگذرد و دغدغه اش را می دانم.
دارند،  طلا  مدال  توقع  مردم  و  مسئولان  اینکه  بیان  با  عنایتی 
خاطرنشان کرد: با توجه به کیفیت فوتبال ایران خواسته بزرگی 
نیست اما خواسته سختی است. تمامی اتفاق ناخوشایند سال های 
گذشته فنی نیست و باید تمام مسائل را کنار هم بگذاریم. تیمی 
مانند ازبکستان برنامه ریزی دارد و با نگاه و چشم انداز پیش می رود 
و قرار است با اسپانیا بازی کند اما فوتبال ایران نگاه کوتاه مدت 
توقع  همگی  و  بالاست  انتظارات  نیست.  خوشایند  این  و  دارد 
کسب مدال دارند؛ هر چند که در دل خود می دانند شرایط سختی 
و  سلمانی  یاسین  صیادمنش،  الهیار  حضور  مورد  در  داریم.او 
محمدامین حزباوی در تیم ملی امید به منظور حضور در مسابقات 
قهرمانی آسیا اعلام کرد: در این رابطه صحبت کرده ایم و قطعا این 
سه بازیکن با ما هستند و از آنها استفاده می کنیم. تعامل لازم را 

کرده ایم و قطعا آنها در خدمت تیم ملی امید خواهند بود.
عنایتی با بیان اینکه فهرست ۲۳نفری تیم ملی امید برای مسابقات 
ازبکستان و لیست ۲۳ نفری برای بازی های آسیایی هانگژو تغییر 
نمی کنند، گفت، اگر باشگاهی بازیکنانش را در اختیار تیم ملی 

امید قرار ندهد باید با تعداد بازیکنان کمتری به هانگژو برویم.
او درباره قرارداد کادر فنی تیم ملی امید اظهار کرد: زمانی که 
مالی  بحث  به شخصه  بنده  مثال  به طور  پیش می آید  ملی  بحث 
ندارم و قسم می خورم پیشنهادهای مالی باشگاهی داشتم که ۱۰ 
برابر تیم ملی امید بود. ایرانی ها در تیم ملی آخرین دغدغه شان 
مسائل مالی است. در مورد داود فنایی نیز مسائلی وجود داشت 

که ربطی به بحث مالی نداشت.
فوتبال  در  برنامه ریزی  اینکه  به  اشاره  با  امید  ملی  تیم  سرمربی 
کار ریشه ای و بنیادی است، گفت: باید ببینیم چرا در فوتبال پایه 
برنامه ریزی نداریم و مسئله استعدادیابی در فوتبال ایران آنگونه که 
باید مد نظر قرار نگرفته است. اگر فرصت داشتم سه تیم ملی امید 
تحویل می دادم. بیش از ۱۱۰ بازیکن فوق العاده را در مینی کمپ ها 
دیدم و به طور حتم اگر از این مرحله عبور کنیم با توجه به زمان 
فیفادی و فرصت پنج تا شش ماهه به طور حتم در مسیر خوبی گام 
برخواهیم داشت.مهران فرقانی، مدیر تیم ملی امید، نیز در ادامه این 
نشست با اشاره به اینکه دیروز ساکت و عنایتی با یکدیگر صحبت 
کردند و مشکل شان به بازی های آسیایی هانگژو مربوط می شود، 
بیان کرد: چالش اصلی ما بازیکنان استقلال و پرسپولیس اند. قرار 
شد لیگ به گونه ای برنامه ریزی شود که منافع باشگاه و تیم ملی 

امید در نظر گرفته شود.

با تشریح وضعیت  مدیر تیم های ملی دوومیدانی کشورمان 
شانس  از  آسیایی  بازی های  به  اعزامی  کاران  دوومیدانی 

کسب همه نمایندگان ایران در این رویداد گفت.
هادی سپهرزاد مدیر تیم های ملی دوومیدانی هم در نشست 
با  آسیایی  بازی های  از  پیش  دوومیدانی  فدراسیون  خبری 
بیان اینکه دوومیدانی امسال چالش های زیادی را پشت سر 
برگزاری  شاهد  سال  چند  از  بعد  امسال  ما  گفت:  گذاشت 
مسابقات دوومیدانی قهرمانی آسیا بودیم و به همین دلیل دو 

مسابقه اصلی در سال را داشتیم.
بود که  این  ما  از مسائل و چالش های  بیان کرد: یکی  وی 
احسان حدادی دیر برای تمرینات استارت زد اما خدا را شکر 
توانسته خود را به گروه اعزامی برساند. در رکوردگیری ها 
بالای 6۰ متر پرتاب داشته و در مسابقات قهرمانی کشور هم 

حاضر خواهد شد.
وی افزود: یکی از مسائل تعداد سهمیه کم بوده که از روز 
اولی که آقای داوری به فدراسیون ورود کرد دنبال افزایش 
ورزش  دوومیدانی  نیافتاد.  اتفاق  این  اما  بودند  سهمیه  این 
با  موسوی  کاوه   ۲۰۱۰ سال  در  است.  کمی  نیست  کیفی 
اگر  و  شد  نقره  مدال  صاحب  نمی کردیم  فکر  که  عددی 
بهتری می افتاد  اتفاقات  بیشتری می بردیم شاید  ورزشکاران 
راهی  را  بهترین ها  از  نفر  این حال تلاش شد هشت  با  اما 

هانگژو کنیم.
مدیر تیم های ملی دوومیدانی کشورمان در دفاع از دوندگان 
زن هم بیان کرد: در شرایطی که در دنیا قدمت دوندگان زیاد 
بوده و تعداد ورزشکاران زیاد است و در مسابقات جهانی 
4 نماینده و در آسیا دو نماینده می توانیم داشته باشیم. با این 
شرایط در مسابقه دوی سرعت دوندگان زن ما بسیار خوب 
ورزشکار  چند  زنان  سرعت  دوی  در  الان  ما  و  اند  شده 

خوب داریم.
بازی های  در  دوومیدانی  امیدواریم  اینکه  اظهار  با  سپهرزاد 
آسیایی بهترین عملکرد را داشته باشد گفت: متأسفانه برخی 
دوستان برای این رشته مدالی در بازی ها متصور نشده اند اما 
امیدواریم دوومیدانی در بازی های آسیایی با بهترین نفرات 

راهی هانگژو شده و از حیثیت خود دفاع کند.
وی در مورد پیش بینی اش از کسب مدال در بازی ها هم 
بیان کرد: تکرار رکورد یا بهبود رکورد باعث کسب مدال 
در بازی های است. پیش بینی کار درستی نیست. باید دید 
ورزشکار ما در آن روز چه شرایطی دارند. دو ورزشکار ما 
در رنکینگ آسیایی هستند و صاحب مدال می شوند. شش 
را  آنها  می تواند  شأن  شخصی  رکوردهای  هم  ورزشکار 

صاحب مدال کند.
وی در پایان در پاسخ به پرسش خبرنگار مهر مبنی بر اینکه 
پنجمین مدال  با همین رکورد 6۰ متر می تواند  آیا حدادی 
طلای بازی ها را کسب کند یا خیر هم گفت: در خصوص 
در  بازی ها  قبل  دوره  که  کنم  اشاره  باید  حدادی  احسان 
و  گرفت  نقره  سانت   ۳۰ متر   6۰ آسیا  قهرمانی  مسابقات 

حدادی با تکرار رکورد مسابقات خود به مدال می رسد.

و  تمرینات  که  این  بیان  با  دوومیدانی  فدراسیون  سرپرست 
اردوهای مناسبی را برای ورزشکاران اعزامی به بازیهای آسیایی 
در نظر گرفته اند گفت: اگر ورزشکاران ما رکوردهای خودشان 

را بزنند مدال می گیریم.
دوومیدانی  فدراسیون  داوری سرپرست  افشین  نشست خبری   
فدراسیون های  برای  که  چهارشنبه  امروز  خبری  نشست  در 
اعزامی به بازی های آسیایی در نظر گرفته شده است گفت: به 
صورت جدی از اردیبهشت ماه اردوها را آغاز کردیم. همزمان 
با سرپرستی فدراسیون برنامه ریزی ها را برای پوشش تمرینات 
و اردوهای دختران و پسران انجام دادیم. برخی از این نفرات را 
تحت پوشش قرار دادیم و در این مسیر مسابقات قهرمانی آسیا 

را پیش رو داشتیم.
به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  دوومیدانی  فدراسیون  سرپرست 
اینکه نفرات در نزدیکی مسابقات به شرایط ایده آل می رسیدند 
و بالطبع باید بهترین نفرات را انتخاب می کردیم فرصت کمی 
برای آماده سازی داشتم. هنوز هم که بیش از ۲۰ روز تا بازی ها 
فرصت داریم ورزشکاران به سمت پیک اصلی بدنی می روند 
و امیدواریم 6 مرد و دو نفر خانم ما رکوردهای خود را در این 
میدان بزرگ تکرار کنند و شرایط مطلوبی را در این رقابت ها 

به دست بیاورند.
که  داشتیم  آسیا  قهرمانی  در  هم  دختر  دو  ما  داشت:  بیان  وی 
در  امیدواریم  و  هستند  آسیا  نفر  هشت  بین  در  دادند  نشان 
نباشند و همین  از رکوردهای خودشان دور  بازی های آسیایی 

شرایط را در بازی ها هم داشته باشند.
در  حدادی  احسان  داد:  ادامه  دوومیدانی  فدراسیون  سرپرست 
تهران اردو زده و بسیار به خودش سخت گرفته و متمرکز است 
بتواند پنجمین مدال طلای بازی های آسیایی را کسب کند.  تا 
تفتیان از سال گذشته در خارج کشور اردو زده بود و بعد از 
قهرمانی آسیا که یک مدال برنز کسب کرد و در قهرمانی جهان 
با زمان ۱۰ ثانیه و ۱7 صدم ثانیه رکورد زد. امیدواریم این رقم 

به زیر ۱۰ تقلیل پیدا کند و مدال خوبی بگیرد.
وی در ادامه تشریح وضعیت دوومیدانی کاران گفت: پیرجهان 
به  دانشجویان چین  بازی های  از  بعد  و  کرد  تمرین  در کشور 
ترکیه رفته و اردو زده است. حسین کیهانی جایگزین رضا مقدم 
شده و اخیراً به ترکیب تیم افزوده شده است. حسین رسولی هم 
شرایط خوب و آرمانی دارد، جوان است و امیدواریم با هدایت 
آقای سپهرزاد خوب به شرایط ایده آلی رسیده و باز هم تکرار 

رکوردها ببینیم.
داوری بیان کرد: مهدی صابری هم در مشهد تمرین می کند و از 
افرادی است که در قهرمانی آسیا با ۱9 متر و 98 سانتی متر نقره 
آسیا را گرفت و شرایط خوبی دارد. در مسابقات متعدد لیگ و 

رکوردگیری همه را شرکت کرده است.
وی به وضعیت دوومیدانی کاران زن اعزامی هم اشاره کرد و 
گفت: فصیحی با ۱۰ و ۳9 مدال نقره آسیا را کسب کرد و از 
دختران پر افتخار ماست. حمیده اسماعیل نژاد هم از شانس های 
ما در آسیا بود که فینال را از دست داد اما رکوردهای خوبی 
بچه ها رکوردها  فراهم شود و  بازی ها شرایط خوبی  دارد. در 

را تکرار کنند.
داوری در پاسخ به پرسش خبرنگاران درباره رسیدگی به شرایط 
بازی های  هم  ما  دید  افق  خردادماه  از  گفت:  هم  ورزشکاران 
هم  و  هانگژو  هم  و  سالن  داخل  قهرمانی  مسابقات  آسیایی، 
شده  اضافه  ما  به  هم  دیگری  موضوع  ایم.  دیده  را  المپیک 
مسابقات قهرمانی آسیای داخل سالن است که به میزبانی تهران 

برگزار خواهد شد.

داوری: 
دوومیدانی کاران رکوردهایشان 

را تکرار کنند مدال می گیریم
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معاون سازمان انرژی اتمی مطرح کرد

انتظار برای برجام، در دولت جایی ندارد
اداره کشور را به افراد علمی بسپاریم

یوسفی:

برای رفع مشکلات اقتصادی باید به دولت فرصت دهیم

آصفری: 

هر نوع تغییر ساعت کاری باید مشمول کارکنان
 دولتی و غیردولتی شود

زنگنه :
لایحه برنامه هفتم توسعه ۱۹ شهریور در دستور کار 

مجلس قرار می گیرد

ورود سازمان بازرسی به نحوه ارائه خدمات ارزی به زائرین اربعین 

علم  هسته ای،  »دانش  است  معتقد  اتمی  انرژی  سازمان  معاون 
فاخری است« و نباید آن را در هیچ شرایطی کنار گذاشت. 

تاکید دارد کشورهای  فنون هسته ای  پژوهشگاه علوم و  رییس 
هسته ای  دانش  مرزهای  از  عبور  بدون  پیشرفته  و  صنتعی 
نمی توانستند به این جایگاه که امروز در آن قرار دارند، برسند. او 
بر این باور است که باید نیروهای علمی بیشتر در سبد مدیریتی 

و تصمیم گیری کشور قرار گیرند.
معاون اسلامی معتقد است باید درها و فضا را بیشتر باز کنیم و 
دستاوردهایمان را به دنیا معرفی کنیم. در عین حال که باید نقاط 

مشترک ملی را بیش از پیش تقویت کنیم.
معاون سازمان انرژی اتمی تاکید دارد که برجام دیگر طراوات و 
کارآیی به ویژه برای آمریکا و اروپا ندارد؛ از این رو باید موضوع 

دیگری مثل منافع اقتصادی مشترک، موضوع مذاکره قرار گیرد.
یعنی  خود  مسلم  حق  برای  ایران  روزی  که  دارد  تصریح  او 
غنی سازی مذاکره می کرد و بعد برای رفع تحریم ها، اما معتقدم ما 
از همه این مباحث گذشتیم؛ دیگر کسی در دنیا نیست که توان 
هسته ای ایران را رد کند یا بگوید آن را می توان متوقف کرد و از 
سویی در تحریم ها، مردم آن سختی را که نباید تجربه می کردند 
از سر گذراندند. از این رو معتقدم »منافع اقتصادی مشترک« باید 

موضوع مذاکره قرار گیرد.
امیرحسین فقهی، رییس پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای  سید 
کشور ضمن حضور در ایسنا به سوالات ما درباره عملکرد و 

اقدامات این پژوهشگاه در دو سال اخیر پاسخ داد.
معاون سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه رسانه ها، صنعت هسته ای 
و تلاش های دانشمندان و زحمات صنعت گران را به جامعه نشان 
دادند به نحوی که امروز مردم ایران پذیرفتند که این صنعت باید 
زمینه سنگین  این  در  رقیب و دشمن  حفظ شود گفت: هجمه 
بود و رسانه ها در مقابل لشکر رسانه ای دشمن با امکانات بسیار 
ایستادند. معتقدم امروز یکی از مهم ترین علوم اقتدارآفرین، رسانه 

است.
وی ادامه داد: ما الان در حوزه هسته ای تقریبا به تمامی ابعاد و 
بخش های پژوهشی و صنعتی اشراف داریم. به خوبی می دانیم 
چه چیز در دست مان داریم و البته متخصصان هسته ای کشورهای 
پیشرفته هم این را به خوبی می دانند و به سیاستمداران شان هم آن 
را می گویند. وقت تبیین شعار »من فن آوری هستم« است، مقام 
معظم رهبری در نمایشگاه دستاوردهای هسته ای که اخیرا برپا 
شد و ایشان از آن بازدید کردند، با حس جالبی به برخی غرفه ها 
که می رسیدند، گفتند این دستاوردها را به مردم بگویید تا بدانند، 

چرا که اینها امید و افتخارآفرین است.
معاون سازمان انرژی اتمی در ادامه با بیان اینکه فن آوری کشور 
در هسته ای و دیگر بخش ها از این جهت که کسی در ساخت 
آنها به ما کمک نکرده است به لحاظ توسعه و پیشرفت با هم 
برابری می کنند، گفت: پایه ریزی اصلی این علوم و صنایع مرتبط 
به آنها در کشور انجام شده است. نقش پژوهش بر مبنای توان 
داخلی در این رابطه مهم است و در صنعت هسته ای، پژوهشگاه 
علوم و فنون هسته ای در حوزه انرژی اتمی یک مجموعه مولد 
است که از علوم پایه شروع می کند و دانش و علم را به فن آوری 

و صنعت می رساند.
منطقه غرب  در  ایران  تحقیقاتی هسته ای  آزمایشگاه های   

آسیا استثنایی است
فقهی با بیان اینکه سازمان انرژی اتمی در حوزه آزمایشگاه های 
تحقیقاتی در منطقه غرب آسیا وضعیت استثنایی دارد، گفت: باید 
بگویم که کشورهای دیگر در حوزه تحقیقاتی و آزمایشگاهی 
اصلا با جمهوری اسلامی ایران برابری نمی کنند. کشورهایی مثل 
پاکستان بیشتر در حوزه نظامی قوی هستند. جالب اینجاست که 
با آنها کسی کاری ندارد، اما سراغ ما آمدند که مطمئن شوند 
سلاح نداریم. البته ما با نظارت و بازرسی مشکلی نداریم. هر 
چقدر می خواهند نظارت کنند تا مطمئن شوند که سلاح نداریم. 

ما می خواهیم از مواهب انرژی هسته ای استفاده کنیم.
وی در ادامه با بیان اینکه مساله اقتصاد در سازمان انرژی اتمی 
مهم شده است، گفت: هنوز از صنعت هسته ای ثروت زیادی به 
دست نیامده است و این صنعت آن قدر که باید و ظرفیت دارد، از 
لحاظ درآمدزایی رشد نکرده است. ما حتما نسبت به هزینه های 
پژوهش و پروژه ها فکر و محاسبه اقتصادی می کنیم. تحقیق در 
مرز دانش نباید باعث شود از خدمات رسانی به صنعت داخلی و 
مردم غافل شویم. در حال حاضر ما ۲۰ درصد توان مان را روی 

تحقیق و پژوهش متمرکز کردیم.
سطح همکاری پژوهشگاه با آژانس افزایش یافته است

رئیس پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای بر ضرورت همکاری با 
آژانس و استفاده از ظرفیت های این نهاد تاکید کرد و گفت: سطح 
همکاری ما با آژانس افزایش یافته است و سازمان انرژی اتمی 
ایران باید بیش از پیش نسبت به مشارکت و همکاری با آژانس 
دنیا  به  را  این طریق دستاوردهایش  از  کند  اقدام کند و سعی 
معرفی کند. آنها تمام اقدامات و مقالات علمی و اشخاصی که در 
حوزه های مختلف کار می کنند را می شناسند، از این رو فعالیت 
ما روشن و شفاف است. معتقدم باید فضا را باز کنیم؛ علاوه بر 
با آن بهره مند می شویم،  اینکه از مزایای این نهاد و همکاری 
نخبگان کشور هم کمتر نگران می شوند که فعالیت در حوزه های 
هسته ای ممکن است آنها را محدود کند. متاسفانه فضاسازی ها 
درباره فعالیت های هسته ای ایران به گونه ای بوده است که افراد 
فعال در این حوزه نگرانند به طور شفاف و علنی بگویند که در 

این صنعت کار می کنند.
به مرکز یون درمانی  پیشرفته خریداری و  یک شتابدهنده 

اختصاص یافت
وی درباره برنامه ساخت شتابدهنده در کشور تصریح کرد: هر 
چه بتوانیم دانش مان را باید در شتابدهنده ها افزایش می دهیم. الان 
یک شتابدهنده خریداری کردیم که از پیشرفته ترین شتابدهنده ها 
تولید  باید  معتقدم  است.  فعال  یون درمانی  مرکز  در  و  است 
شتابدهنده را شروع کنیم تا جایی که بتوانیم قطعات یدکی، تامین 
و نگهداری آن را هم بسازیم و بر تولید آن مسلط شویم. تسلط 
در ساخت شتابدهنده می تواند ما را در صنایع و علومی از جمله 
علم رادار، تولید تجهیزات بیمارستانی،  مخابرات، کنترل و غیره 

کمک کند.
در پژوهشگاه فرار مغزها نداشتیم

رییس پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای خاطرنشان کرد: در سال 
۱۴۰۰ حجم قراردادهای برون پژوهشگاهی و قراردادهایی که با 
بخش های مختلف صنعت منعقد شد، ناچیز بود و امروز می توانم 
بگویم که این حجم به ده ها برابر رسیده است. این نشان می دهد 
میزان کار و اشتغال ما چقدر افزایش یافته است و معتقدم این 
حجم تا چندین برابر دیگر هم امکان افزایش دارد. روند کار در 
پژوهشگاه مثبت و رو به جلوست و خدا را شکر ما در پژوهشگاه 
تا کنون فرار مغزها نداشتیم چرا که افراد و متخصصان از روند 
کار و تحقیق رضایت بالایی دارند و با انگیزه کار می کنند. برای 
متخصصان مهم است که حس مفید بودن در سیستم و کارشان، 

جدای از دستمزدی که دریافت می کنند، داشته باشند.
راکتور تهران تا 20 سال دیگر هم کار می کند

کرد:  خاطرنشان  تهران  راکتور  فعالیت  درباره  اسلامی  معاون 
اگر بتوانیم خوب از آن نگهداری کنیم، هم چنان کار می کند. 
اخیرا پروژه ای با آژانس داشتیم که برای ما نفع زیادی داشت. 
با  که  بود  این  ماموریت شان  و  آمد  آژانس  از  متخصصی  تیم 
مقاوم  پرتو  مقابل  در  که  )دوربین هایی  پرتو  ضد  دوربین های 
شد  مشخص  و  کنند  بررسی  را  راکتور  قلب  سلامت  هستند( 
این راکتور می تواند کار کند. در جریان  تا ۲۰ سال دیگر هم 
حضور این کارشناسان اتفاق جالبی رخ داد؛ یکی از متخصصان 
کشورهایی که قبلا ما سوخت راکتور تهران را از آن می خریدیم، 
سوخت راکتور تهران را بررسی کرد و در نهایت تعجب دیدند 
کیفیت سوخت پرتودهی شده ساخت ایران از سوخت پرتودهی 

شده آن کشور هم بالاتر است.
راکتور  تعداد  این  آمریکا و روسیه هستند که  فقط  افزود:  وی 
تحقیقاتی در یک موسسه تحقیقاتی و پژوهشی دارند. ما به جز 
راکتور در حال  اصفهان، یک  در  تحقیقاتی  راکتور  تهران، سه 
ساخت در شیراز و یک راکتور در حال ساخت هم در اصفهان 

است.
معاون اسلامی تاکید کرد که آژانس بر روی این ها نظارت دارد 

و موضوع پنهانی نیست.
هنوز برخی مسئولان می گویند نیروگاه اتمی خوب نیست و 

وابستگی ایجاد می کند!
فقهی با اشاره به ساخت نیروگاه های اتمی در حاشیه خلیج فارس 
و اهمیت در اختیار داشتن نیروی انسانی مورد نیاز، تصریح کرد: 
راه اندازی  و  ساخت  برای  توجهی  قابل  انسانی  نیروی  به  ما 
نیروگاه های اتمی نیاز داریم و نزدیک ترین استانی که به لحاظ 

علمی سرآمد است، استان فارس است.
 این سرمایه انسانی بهتر است بومی و نزدیک به منطقه خلیج 
فارس باشد و استان فارس به این شکل به مرکز تربیت و توسعه 
نیروی انسانی نیروگاه های اتمی تبدیل خواهد شد. متاسفانه با 
انقلاب می خواستند در شیراز یک راکتور  قبل  از  اینکه  وجود 

بسازند، این امر محقق نشد. بعد از انقلاب هم یک فضایی ایجاد 
شد که دانش هسته ای غربی است و وابستگی ایجاد می کند و 
بعدها  انداخت.  عقب  را  ما  خیلی  رویکرد  این  نرفتیم.  دنبالش 
آدم های علمی آمدند و گفتند انرژی اتمی چیز خوبی است و 
اگر انجام ندهیم دیگر آن را به ما نمی دهند و خیلی نیاز است و 
این شد که به سمت دانش و تکنولوژی هسته ای رفتیم. اما جای 
تعجب دارد که بگویم هنوز برخی مسئولان این حرف را می زنند 

که نیروگاه اتمی خوب نیست و وابستگی ایجاد می کند!
وی تصریح کرد: ما می توانیم تاریخ بخوانیم و وضعیت حال دنیا 
را ببینیم. یک کشور برتر صنعتی را معرفی کنید که اصلا سمت 
دانش هسته ای نرفته باشد؟ همه از این دریچه عبور کردند. دانش 

هوافضا و ماهواره جز با علم هسته ای امکان پذیر نیست.
چه  در  فارس  استان  راکتور  ساخت  اینکه  به  پاسخ  در  فقهی 
مرحله ای است؟ اظهار کرد: الان در مرحله تخصیص زمین است 
و ان شاءالله استان فارس با ما همکاری کند، کار به سرعت پیش 
می رود. مراحل طراحی آن انجام شده است. نمونه آن در تهران 

بود و قرار است عین همان را در فارس بسازیم.
وی در ادامه این گفت وگو با اشاره به همکاری خوبی که اخیرا 
بدانید که در  افزود: جالب است  با آژانس شکل گرفته است، 
شرایط سیاسی سخت، دانشمندان چه ایرانی و چه غیرایرانی متاثر 
آمدهایی که  و  تعاملات و رفت  در  نیستند.  از شرایط سیاسی 
اخیرا میان کارشناسان آژانس و ایران جریان داشته است، شاهدیم 
ایران  به  که  است  بار  اولین  برای  بعضا  که  افراد  این  نگاه  که 
می آیند نسبت به قبل از سفرشان بسیار متفاوت می شود. ذهنیت 
این افراد گاهی درباره ایران آن قدر ضعیف و تاریک است که با 
خودشان آب معدنی می آوردند چرا که در اخبار شنیده اند دمای 
هوای ایران به ۶۰ درجه رسیده و اینجا آب نیست. بعد از چند 
روز که در ایران بودند، خودشان از کاری که کردند خنده شان 
می گرفت. با این همه این افراد توصیه جالبی به ما داشتند، اینکه 
باید حضور  این حجم فضاسازی در رسانه های غربی، شما  با 
بین المللی بیشتری در مجامع مختلف داشته باشید و به ویژه به 
لحاظ رسانه ای در این حوزه بیشتر فعالیت کنید و خودتان را 
قول می دهند  است که  این  نکته جالب تر  کنید.  معرفی  دنیا  به 
برای همکاران شان تعریف کنند که ایران آن گونه که در رسانه 
می بینند و می شنوند، نیست. صحبت هایی که درباره زنان ایران 
در رسانه ها می گویند برای آن ها واقعا شگفت انگیز است ، چراکه 
به چشم خودشان می بینند زنان در جامعه و در بخش های مختلف 

حضور فعالی دارند.
۵۰ درصد راکتورهای تحقیقاتی ما توسط خانم ها اداره می شوند

توسط  ما  تحقیقاتی  راکتورهای  درصد   ۵۰ الان  گفت:  فقهی 
ما  مدیران  از  توجهی  قابل  درصد  و  می شوند  اداره  خانم ها 
در  بودند  آمده  ایران  به  اخیرا  که  گروسی  آقای  هستند.  خانم 
مراسمی حضور پیدا کرد و کارکنان سازمان هم بودند و تعداد 
قابل توجهی از زنان شاغل در سازمان به ویژه محققان ما هم 
بودند. گروسی از دیدن آنها شگفت زده شده بود. البته قبول دارم 
مشکلاتی در کشور هست اما به این معنا نیست که خانم ها در 

عرصه های علمی و پژوهشی حضور ندارند.
اینکه  معتقدم  گفت:   هسته ای  فنون  و  علوم  پژوهشگاه  رییس 

دستاوردهایمان را به دنیا معرفی کنیم، ماموریت مهمی است.
در دولت فعلی انتظار برای برجام دیگر جایی ندارد

معاون رییس سازمان انرژی اتمی ادامه داد: عقلای غربی ها این 
واقعیت که ایران را نمی توان متوقف کرد، فهمیده اند. یک زمانی 
به معنای  بیاید و  تمام کارها را متوقف کرده بودیم که برجام 
واقعی کلمه منتظر بودیم از گشایش هایی که در برجام وعده داده 

شده بود، منفعت ببریم اما در نهایت چه شد؟
فقهی با بیان اینکه در دولت فعلی انتظار و نشستن برای برجام 
دیگر جایی ندارد، گفت: این امید که توافقی می شود و وضعیت 
اقتصادی به واسطه آن بهتر می شود، دیگر نیست. هیچ کشوری 
برای کشور دیگر دلسوزی نمی کند. برجام دیگر کارکرد لازم 
منافع  مثلا  دیگری  موضوع  باید  هم  ما  و  ندارد  غرب  برای  را 
موضوع  معتقدم  کنیم.  مذاکره  موضوع  را  مشترک  اقتصادی 

هسته ای دیگر قابل بحث نیست.
و  می کشیدیم  نباید  که  سختی  آن  کرد:  تاکید  اسلامی  معاون 
تحریمی که نباید می شدیم اتفاق افتاد. دیگر یاد گرفتیم در سختی 
چگونه زندگی کنیم، البته قشری از مردم فشار زیادی را تحمل 

می کنند و باید به این بخش توجه ویژه شود.
ما جنگی با دنیا نداریم

وی در پاسخ به این که جهش صنعت هسته ای کشور در صورت 
بود؟  و سرعتی خواهد  در چه سطح  سیاسی  فضای  باز شدن 
اظهار کرد: در چنین شرایطی حتما سهم مان از سبد انرژی کشور 
این  در  شدت  به  اشتغال  می رسد.  درصد   ۲۰ به  سال  ده  طی 
صنعت و کل کشور افزایش می یابد و به واسطه توسعه صنعت 
دیگر  با صنایع  و  می کند  پیدا  »مهندسی« کشور رشد  هسته ای 
ارتباطات بیشتری برقرار می کنیم.فقهی خاطرنشان کرد: تعامل با 
دنیا امر مثبت و خوبی برای هر صنعتی به ویژه هسته ای است. 
باید به سمت تعامل برویم. هر کس نگران حمله ایران به کشور 
دیگری است، به تاریخ ۳۰۰ سال گذشته ایران نگاه کند که کجای 
تاریخ چنین تجربه ای وجود دارد؟ ما جنگی با دنیا نداریم، اتفاقا 

به نفع دنیا است با ایران کار اقتصادی کند.
اداره کشور را به افراد علمی بسپاریم

در  کشور  سیاستمداران  به  توصیه تان  اینکه  به  پاسخ  در  وی 
مدیریت کشور چیست؟ گفت: کشور را باید علمی اداره کنیم، 
باید سهم نیروهای علمی و متخصص در سبد مدیریتی و تصمیم 
نقاط  باید  نظرم  به  هم  کمی  و  کند  پیدا  افزایش  کشور  گیری 

مشترک ملی را تقویت کنیم. 
را  ایران  کسی  هر  که  گفتند  زیبایی  حرف  رهبری  معظم  مقام 
دوست دارد و قلبش برای ایران می تپد بیاید و دست به کار شود. 
به نوعی ایشان همه را دعوت می کنند که در اداره کشور سهم 
داشته باشند. انقلاب هم برای خدمت به مردم آمده است، باید 

پنجره هایمان را پهن تر و وسیع تر بگیریم.

به درون  اعتماد  اینکه  به  اشاره  با  عضو هیئت رئیسه مجلس 
و توان داخلی مورد توجه دولت است، گفت: باید به دولت 
نتیجه رساندن اقداماتش به ویژه در حوزه اقتصادی  به  برای 

فرصت داد.
عملکرد  درباره  مهر،  خبرنگار  با  گفتگو  در  یوسفی  مجتبی 
خوب  سیاست های  از  یکی  داشت:  اظهار  سیزدهم،  دولت 
این  در  و  است  بوده  منطقه ای  دیپلماسی  کردن  فعال  دولت 

مدت ارتباط خوبی با کشورهای همسایه برقرار کردیم.
وی بیان کرد: ارتباط ایران با ۱۵ کشور همسایه ارتقا یافته، این 
در حالی است که برخی از مسئولان دولت قبل با وجود آنکه 
ادعا می کردند زبان دنیا را بلدند اما نتوانستند با همسایگان به 
با کشورهای  نتوانیم  برقرار کنند. ما زمانی که  ارتباط  خوبی 
منطقه و همسایگان خود به خوبی ارتباط برقرار کنیم، قاعدتاً 
داشته  سازنده ای  ارتباط  فرامنطقه ای  کشورهای  با  نمی توانیم 

باشیم.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی متذکر شد: دولت 
کشور  چند  با  تعامل  صرف  را  کشور  ظرفیت های  همه  قبل 
محدود اروپایی و آمریکا کرد که خروجی آن را هم دیدیم 
که اتفاقی نیافتاد. یکی از ویژگی های خوب دولت سیزدهم آن 
است که ارتباطات خوب و گسترده ای هم با کشورهای منطقه 

و هم فرامنطقه ای دارد.
یوسفی ادامه داد: با دیپلماسی فعال و عزتمندانه دولت رئیسی، 
بلوکه شده جمهوری اسلامی  ارزی  منابع  اموال و  از  بخشی 
ایران در خارج از کشور آزاد شده یا در حال آزادسازی است 
اقتصادی کشور بسیار  نیز در رفع مشکلات  که این موضوع 

اثرگذار است.
اینکه  بیان  با  اسلامی  مجلس شورای  در  اهواز  مردم  نماینده 
اعتماد به درون و ظرفیت ها و توان داخلی در این دولت مورد 
توجه جدی است، گفت: یکی دیگر از اقدامات بسیار خوب 

دولت سیزدهم آن است که در کنار مردم است و رئیس جمهور 
حضور  مردم  کنار  در  استانی  سفرهای  در  کابینه  اعضای  و 
می یابند و از نزدیک مشکلات مردم را می بینند و سعی در رفع 

مسائل مردم می کنند.
رفع  برای  مهم  اقدامات  یکسری  دولت  کرد:  تاکید  وی 
در  اقدامات  از  دیگر  یکسری  و  داده  انجام  مردم  مشکلات 
به  انجام است. عملکرد دولت را نمی توان در دو سال  حال 
طور کامل ارزیابی کرد و باید به دولت برای به نتیجه رساندن 

اقداماتش به ویژه در حوزه اقتصادی فرصت داد.
بر  تاکید  با  اسلامی  شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو 
اینکه دولت سیزدهم اقدامات مهمی در حوزه ساخت و تولید 
مسکن انجام داده است، گفت: جلسات شورای عالی مسکن 
به ریاست رئیس جمهور به طور منظم برگزار می شود و در این 
جلسات سعی بر آن است تا موانع بر سر راه ساخت مسکن در 

نقاط مختلف کشور رفع شود.

گفت:  کشور  داخلی  وامور  شوراها  کمیسیون  عضو  یک 
طول  در  دولت  کارکنان  کاری  ساعت  تغییر  بر  قرار  اگر 
و  غیردولتی  کارکنان  مشمول  موضوع  این  باید  باشد،   هفته 

کارگران نیز شود. 
محمدحسن آصفری در گفت وگو با ایسنا با اشاره به لایحه 
به  مربوط  مدیریت خدمات کشوری  قانون   ۸۷ ماده  اصلاح 
کاهش ساعت کاری هفتگی کارکنان دولت گفت: اگر قرار 
کاری  ساعت  تغییر  برای  تصمیمی  دولت  و  مجلس  است 
و  داشته  جامعیت  تصمیم  این  باید  بگیرند،   دولت  کارکنان 

شامل همه کارکنان دولتی و غیردولتی شود.
وی با اشاره به تعداد کارمندان دولتی و غیردولتی در کشور 
تغییر  یا  و  کاهش  برای  تصمیمی  بخواهد  دولت  اگر  گفت: 
بگیرد و آن تصمیم شامل بخش  ساعت کاری بخش دولتی 
این  است؛  تبعیض  و  عدالتی  بی  نوع  یک  نشود،  خصوصی 
کاهش  دولت  کارکنان  کاری  ساعات  که  نیست  قبول  قابل 
چون  نشود  کارگران  و  آزاد  مشاغل  شامل  اما  کند  پیدا 
کارخانه ها و بخش خصوصی به ارتباط با بخش دولتی نیاز 

دارند. 
نیست  امکان پذیر  موضوع  این  افزود:  مجلس  نماینده  این 
ساعات،  آن  در  همچنان  اما  باشد  تعطیل  دولتی  بخش  که 
این وضعیت  باشند؛  کار  کارمندان بخش خصوصی مشغول 
شامل تغییر احتمالی تعطیلات پایان هفته یعنی شنبه به جای 

پنج شنبه هم می شود.

گفت:  توسعه  هفتم  برنامه  لایحه  تلفیق  کمیسیون  سخنگوی 
گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه بعد از ایام 
اربعین و در تاریخ ۱۹ شهریور در دستورکار صحن مجلس 

قرار می گیرد.
برنامه  لایحه  بررسی  نتایج  آخرین  به  اشاره  با  زنگنه  محسن 
هفتم توسعه در کمیسیون تلفیق، گفت: فعالیت کمیسیون تلفیق 
جهت بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه به اتمام رسیده است.

وی درباره موارد مراعا و الحاقات به مواد لایحه برنامه هفتم 
اعضای  شامل  کمیته ای  توسط  موارد  این  کرد:  بیان  توسعه، 
این  تخصصی  کمیته  اعضای  تلفیق،  کمیسیون  رئیسه  هیئت 
مرکز  نمایندگان  محاسبات،  دیوان  نمایندگان  کمیسیون، 
است  شده  بررسی  دولت  نمایندگان  و  مجلس  پژوهش های 
و بارگذاری خواهد شد. نمایندگان فرصت دارند که نظرات 
خود را پیرامون این موارد مطرح کنند و آنهایی که مصوب 
اضافه  توسعه  هفتم  برنامه  لایحه  نهایی  گزارش  به  می شود، 

خواهد شد.
توسعه تصریح  هفتم  برنامه  تلفیق لایحه  سخنگوی کمیسیون 

برنامه  لایحه  بررسی  پیرو  تلفیق،  کمیسیون  گزارش  کرد: 
تاریخ ۱۹ شهریور در  در  و  اربعین  ایام  از  بعد  توسعه  هفتم 

دستورکار صحن مجلس قرار می گیرد.
در  توسعه  هفتم  برنامه  لایحه  بررسی  احتمالًا  گفت:  زنگنه 
گزارش  آن  از  پس  و  می کشد  طول  هفته  دو  مجلس  صحن 

مصوبات خود را به شورای نگهبان ارسال می کنیم.

سازمان بازرسی کل کشور در نامه ای به بانک مرکزی پیرامون 
نحوه ارائه خدمات ارزی به زائران اربعین، خواستار رفع فوری 
اختلال در سامانه های مرتبط شد. ستار شیرعالی بازرس کل 
معاون  به  نامه ای  در  بازرسی،  سازمان  بیمه  و  بانک ها  امور 
ارزی بانک مرکزی پیرامون نحوه ارائه خدمات ارزی به زائران 
اربعین، خواستار رفع فوری اختلال در سامانه های مرتبط شد.

وی در راستای اجرای بند )ج( ماده )۱۱( قانون تشکیل سازمان 
بازرسی کل کشور و ماده )۴۲( آیین نامه اجرایی این قانون، 
بر این نکته تاکید کرد که با توجه به موارد تحت بررسی در 
این سازمان با موضوع »عملکرد دستگاه های اجرایی در ارائه 
خدمات به زائرین اربعین حسینی«، ملاحظه شد در برخی از 
بانک ها و سامانه های  مقاطع به دلیل قطع شدن ارتباط مابین 
سنا(  جمله  )از  ایران  اسلامی  جمهوری  مرکزی  بانک  ارزی 

روند ارائه خدمات ارزی به زائرین دچار اختلال می شود.
شیرعالی با اشاره به بررسی های میدانی صورت گرفته پیرامون 
از  برخی  در  بعضا  کرد:  تصریح  زائرین،  به  ارز  ارائه  نحوه 
روز(  یک  )طی  ارز  ارائه  محدودیت  آن چه  دلیل  به  بانک ها 

اعلام شده، روند دریافت ارز توسط زائرین زمانبر است.
بازرس کل امور بانک ها و بیمه سازمان بازرسی کل کشور با 
خاطرنشان کردن افزایش متقاضیان استفاده از خدمات ارزی 
امور  در  اختلال  تشدید  احتمال  و  آتی  روز های  در  اربعین 
تا  بانک مرکزی خواست  ارزی  معاون  از  مرتبط،  سامانه های 
را مورد  این معضل  برای رفع  اقدامات لازم  هرچه سریع تر، 
توجه قرار داده و گزارش آن را به سازمان بازرسی ارسال کند.

دستغیب:
تفریغ بودجه باید به انضباط مالی و اصلاح ساختار بودجه ریزی برسد

رئیس کل دیوان محاسبات کشور گفت: گزارش های دیوان 
و  مالی  انضباط  »شفافیت،  اصل  مبنای  بر  باید  محاسبات 
مسئولیت پاسخگویی« باشد تا زمینه انضباط مالی و اصلاح 

ساختار نظام بودجه ریزی را فراهم کند.
سید احمد رضا دستغیب رئیس کل دیوان محاسبات کشور 
در جلسه پایانی هیأت عمومی دیوان محاسبات برای بررسی 
نظرات کارشناسی این نهاد نظارتی در پیوست تفریغ بودجه 
سال ۱۴۰۱ کل کشور ضمن تشکر از اعضای هیأت عمومی 
هیأت  این  جلسات  در  مستمر  و  مضاعف  حضور  برای 
شدن  کاربردی تر  برای  کارشناسی  و  فنی  نکات  بیان  و 
نظرات  نقطه  و  گزارش ها  گفت:  بودجه،  تفریغ  پیوست های 
دیوان محاسبات باید بر مبنای اصل »شفافیت، انضباط مالی 

و مسئولیت پاسخگویی« باشد تا این گزارش زمینه انضباط 
فراهم  را  کشور  بودجه ریزی  نظام  ساختار  اصلاح  و  مالی 

کند.
دیوان  نظرات  ارائه  بار  اولین  برای  گزارش،  این  اساس  بر 
محاسبات در پیوست تفریغ بودجه سالانه به مجلس شورای 
مورد  جلساتی  طی  عمومی  هیأت  اعضای  توسط  اسلامی 

بحث و بررسی قرار گرفت.
دیوان  عمومی  هیأت  گزارش  این  اساس  بر  است  گفتنی 
سال  بودجه  تفریغ  گزارش  بررسی  برای  کشور،  محاسبات 
۱۴۰۱ کل کشور بیش از ۶۰ جلسه رسمی طی ۵ ماه گذشته 
تشکیل داده که تعداد این جلسات از تعداد کل جلسات ۵ 

سال گذشته این هیأت بیشتر بوده است.
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